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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

نرخ بيكاري 12 استان در زمستان گذشته دورقمي شد

ناپایداری
بازار کار ایران

فرصت امروز: در جدیدترین گزارش رســمی از وضعیت کار و بیکاری، سهم بخش خدمات در اشتغال زایی افزایش 
یافته و ســهم بخش های کشاورزی و صنعت کاهش داشته است. این مسئله جدا از اتکای اشتغال به بخش خدمات، 
به افزایش نگرانی ها درباره ناپایداری شــرایط بازار کار در اقتصاد ایران دامن زده است. گزارش تازه مرکز آمار ایران از 
وضعیت بازار کار در زمستان 1401 نشان می دهد که بخش خدمات با سهم بیش از 53 درصدی از اشتغال ایجاد شده، 
اشــتغال زاترین بخش اقتصادی است. پس از بخش خدمات نیز بخش صنعت در زمستان سال گذشته با سهم 33.2 
درصدی در جایگاه دوم و کشاورزی با سهم 13 درصدی در جایگاه سوم ایستاده است. براساس آمارها، تعداد شاغلان 
بخش کشاورزی در زمستان گذشته نسبت به زمستان سال قبل از آن، 1.5 درصد کمتر شده است. در زمستان پارسال 
3 میلیون و 58 هزار نفر در بخش کشاورزی کار می کردند؛ در حالی که در زمستان 1400، این رقم 3 میلیون و 365 

هزار نفر گزارش شده است. بدین ترتیب، 307 هزار نفر در سال گذشته از بازار کار کشاورزی خارج شده اند.
در بخش صنعت هم تعداد شــاغلان در زمســتان 1401 به اندازه 0.4 درصد کاهش یافته است. در زمستانی که 
گذشت، 7 میلیون و 775 هزار نفر در بخش صنعت کار می کردند که این تعداد در زمستان 1400 بالغ بر 7 میلیون و 
782 هزار نفر بوده است؛ یعنی نزدیک به 7 هزار نفر از بازار اشتغال بخش صنعت خارج شده اند. با این حال، نباید از...
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نگــــاه
مدارک دانشگاهی در آینده به 

کار می آیند؟
دنيای متغير ميز کار

اینکه  دربــاره  بحث هــا 
مــدارک دانشــگاهی واقعا 
چقــدر در بــازار کار بــه 
روزها  این  درد می خــورد، 
جدی تر شــده است. سوال 
این است که آیا بی مدرکی 
هنوز در بازار کار یک ضعف 
محســوب می شــود؟ آیــا 
مدارک دانشگاهی در آینده 
همچنــان بــه کار خواهند 
آمد؟ »فوربس« در پاســخ 
به این پرســش می نویسد: 
می دانیــم کــه جهــان و 
یافت  آن  در  شغل هایی که 
می شــود به شدت در حال 
تغییر اســت و پرسش های 
زیادی هم درباره این تغییر 
این  مطــرح می شــود. در 
جهان، مشــاغل در اختیار 
که  می گیرد  قــرار  افرادی 
مهارت های مشخصی دارند 
و تجربیات حضورشــان در 
آن پســت و شــغل هم در 
هیــچ حالت دیگری محقق 
اینجاســت که  نمی شــود. 
می توان بــه دنبال جواب 
بــرای یک پرســش اصلی 
گشــت: آیا داشتن مدارک 
آینده  در  دانشگاهی  سنتی 
کارفرماها  بــرای  همچنان 
خواهد  اهمیت  بنگاه هــا  و 
مسیرها  همه  آیا  داشــت؟ 
برای یافتن کار و شــغل به 

دانشگاه ختم می شود؟
که  اســت  این  واقعیــت 
بسیاری از شرکت ها امروزه با 
چالش جدی برای پر کردن 
نیروی  بین  در  مهارتی  خلأ 
کار خــود مواجه هســتند. 

ســاده تر،  بیــان  به 
2مهارت هایی...

27 رمضان 1443 - سـال نهم
شماره   2219

8 صفحه - 5000 تومان
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فرصت امروز: این روزها کــه تغییرات اقلیمی، حیات 
زمین را تهدید کرده و امنیت غذایی را به چالش کشیده 
اســت، کشــاورزی به عنوان قدیمی ترین و سازگارترین 
صنعت جهــان در حــال تطبیق با بحران های زیســت 
محیطــی و آزمودن تکنیک های جدید کشــت اســت. 
همانطور که کشورها به چالش های آینده جهان رسیدگی 
می کننــد، صنعت کشــاورزی نیز به دنبــال راهی برای 
افزایــش امنیت غذایی جهان اســت. از جمله این راه ها، 
کاشــت محصول در فضاهای سربسته و محفاظت شده 
اســت که تاب آوری در مقابل بحران های زیست محیطی 
را افزایش می دهد. کاشــت محصول در مزارع طبقاتی و 
کشــاورزی عمودی هم تکنیک دیگری است که با بروز 
تغییرات آب و هوایی بیش از پیش با استقبال کشاورزان 

و فعالان اقتصادی مواجه شده است.
اگرچه کشاورزی عمودی به معنای مدرن آن هم اکنون 
سریعا در حال گسترش است، اما قیمت عجیب و غریب 
محصولات کشــاورزی عمــودی، این چالــش بزرگ را 
بــه وجود می آورد که آیا ایــن روش از نظر تجاری دوام 
می آورد؟ هرچند این فناوری بســیار نویدبخش اســت 
اما هزینه های مالی و مصرف انرژی آن همچنان بســیار 
بالاست. این بدان معناست که سالادهای برگدار و میوه ها 
و سبزیجات کوچک تر مانند گوجه فرنگی و توت فرنگی 
تقریبــا در حال حاضر، ســقف آن چیزی اســت که در 
مقیاس تجاری در مزارع عمودی تولید می شوند. اما دقیقا 
ســقف چیزی که می توان در یک مزرعه عمودی پرورش 
داد کجاســت؟ اگر راهی برای غلبه بر مشــکلات مالی و 
مصرف انرژی پیدا کنیم، دنیایی که تمام مواد غذایی اش 
در چنین مزارعی پرورش می یابد، چگونه دنیایی اســت؟ 
اصلا کشــاورزی عمودی چیست و آیا این حرف درست 
اســت که روش های کشاورزی جهان در آینده ای نزدیک 
تغییر می کنند؟ »بی بی سی« در مقاله ای به قلم »ویلیام 
پارک«، تحلیلگر محیط زیســت به بررســی این موضوع 

پرداخته است.
کشاورزی رو به سوی ترقی

زمانی که شــرکت ژاپنی »پاســونا« در سال 2010، 
مزرعه شــهری 9 طبقه ای را افتتــاح کرد، نوید آینده ای 
را داد کــه در آن مــواد غذایــی در چندقدمــی آدم ها 
پرورش یابد. گوجه فرنگی ها از اتصالات روشــنایی سقف 
آویزان شــده بودند و قارچ ها در کشــوهایی پنهان زیر 
نیمکت ها رشــد می کردند. دفتر شــرکت بیشتر شبیه 
موزه کشــاورزی بود تا محل کار. درست است که مفهوم 

مدرن »کشاورزی عمودی« - یعنی پرورش مواد غذایی 
در ســینی ها یا لوله هایی که روی هم چیده شده اند – به 
دهه 1990 برمی گردد، اما می توان گفت که کشــاورزان 
قرن هاســت به دنبال پرورش بیشــتر محصولات غذایی 
در فضایی کمتر و با خاک کمتر هســتند. درختان میوە 
پلکانی )ســیب و گلابی( تا یک فوت )30 سانتیمتر( از 
سطح زمین رشــد می کنند و از پهلو پخش می شوند تا 
نوارهای نازکی از فضا را در قسمت های به اصطلاح باغ پر 
کنند. تکنیک پلکانی مســتلزم تخصص در چوب بندی و 
داربست کشیدن است؛ تکنیکی که شاید به کشت انگور 

در روم باستان بازگردد.
هیچ تعریف دقیقی از مزرعه عمودی وجود ندارد. این 
مزارع معمولا از ســینی های کم عمقی تشکیل می شوند 
که در یــک ســاختمان روی هم قــرار می گیرند و نور 
ال ای دی بر آنها می تابد. اکثر مزارع عمودی بدون پنجره 
هســتند و برخی حتی در زیرزمین ساخته می شوند. در 
این قبیــل مزارع همه چیز باید تأمین شــود؛ آب، مواد 
مغذی، نور خورشــید و احتمالا گرده افشــان و آفتکش. 
درســت اســت که گاهی در مزارع عمودی از خاک هم 
اســتفاده می شود اما در این مزارع بیشتر از سیستم های 
آبکشت یا هواکشت استفاده می کنند. در این سیستم ها، 
ریشــه های گیاه به جای خاک در آب )در روش آبکشت( 
یا در بخار آب )در روش هواکشت( آکنده از مواد مغذی 
قرار می گیرند. »لورا ویکرز«، گیاه شناس و استاد دانشگاه 
هارپــر آدامز بریتانیا می گوید: »بــازده آب و مواد مغذی 
در سیستم های آبکشت و هواکشــت واقعا بالاست؛ زیرا 
ریشــه ها می توانند مواد مغذی و آب را خیلی ســریع تر 
دریافــت کنند. هیچ مــادە آلی وجود نــدارد. هیچ چیز 
دیگری هم وجود ندارد که گیاه با آن رقابت کند یا آب را 
از آن بیرون بکشد.« با استفاده از مزارع عمودی می توان 
آب و کود مورد نیاز برای رشــد غــذا را به میزان زیادی 
کاهش داد. محیط بسته و کنترل شدە مزارع عمودی هم 
در جلوگیــری از ورود آفات کمک می کند و احتمالا نیاز 

به آفتکش ها را کاهش می دهد.
امكان کشت در ایستگاه فضایی

کشاورزی عمودی همچنین امکان پرورش محصولات 
زراعــی را در جاهایی فراهم می کند که در کشــاورزی 
متعــارف ممکن نیســت. محض نمونــه، فضانوردان در 
ایســتگاه فضایــی بین المللی مــواد غذایی شــان را در 
سیســتم های بدون خــاک و زیر نــور ال ای دی پرورش 
می دهنــد، ازجمله کلم و خردل و کاهــو و کلم برگ یا 

کیل. »ناتالیا فالگان« از دانشگاه کرانفیلد بریتانیا معتقد 
اســت که به طور کلی، کوچک بودن زمین مورد نیاز در 
مزارع عمودی بدان معناســت که می توان مواد غذایی را 
در نزدیکی شــهرها کشــت کرد. زنجیرە عرضه و تقاضا 
کوتاه تر می شود و بنابراین می توان امنیت و کیفیت مواد 
غذایی را بهبود بخشید؛ زیرا مواد غذایی سریع تر به دست 
ما می رسند، مواد مغذی بیشتری حفظ می شوند و سموم 
کمتری مانند میکوتوکســین تولید می شود. وانگهی، با 
علم گیاه شناسی پیشــرفته می توان محصولات غذایی را 
طوری مهندســی کرد که سالم تر و خوشــمزه تر شوند. 
یک فراتحلیل در زمینه کشاورزی شهری در محیط های 
مختلف در 53 کشور به این نتیجه رسیده است که کاهو 
و کلــم برگ و کلــم بروکلی به طور خــاص برای مزارع 
 )analy-meta sis( عمودی مناسب هستند. فراتحلیل
پژوهشــی است که داده های به دســت آمده از چندین 
پژوهش با شــواهد مختلف در مورد یک موضوع را یکجا 
جمع می کند و آنها را به عنوان یک مجموعه داده تحلیل 
و نتیجه گیری کلی می کند. محصولاتی مانند اســفناج را 
می توان از دانه تا برداشــت در 30 روز کشت کرد؛ یعنی 
یک کشــاورز در مزرعه عمودی می تواند هر ســال 12 

برداشت از یک سینی داشته باشد.
سالادها و ســبزی ها نیازی به گل دادن و بارور شدن 
ندارند که به آنها، مزیت دیگری در مقایســه با سایر مواد 
غذایی در کشــاورزی عمودی می دهد، اما اکثر میوه ها و 
ســبزیجات نیاز به گرده افشانی دارند و در مزارع عمودی 
بایــد با هزینه ای بــالا به صورت مصنوعی انجام شــود. 
کشاورزان در حال حاضر برای گرده افشانی و به حداکثر 
رســاندن میوه دهی درختان اغلب بــه زنبورهای تجاری 
متکی هســتند، چه در فضای باز و چه در محیط بسته. 
برای مثال، صنعت بادام که 85 درصد آن در درە مرکزی 
کالیفرنیا مستقر است، به میلیاردها زنبوری وابسته است 
که هر ســاله ده ها هزار مایل از فلوریدا برای گرده افشانی 
شــکوفه های بادام به کالیفرنیا آورده و دوباره به فلوریدا 
بازگردانده می شــوند، اما اســتفاده از زنبورها در محیط 
بسته مشــکل ایجاد می کند و نورهای مصنوعی حرکت 

زنبورها را دشوار می نماید.
کاشت غلات در مزارع عمودی

چشم انســان ها مزارع را در محیط های بسته اغلب به 
رنگ بنفش و صورتی نئون می بیند؛ چراکه گیاهان وقتی 
در معرض نــور آبی و قرمزند )که البتــه از دور صورتی 
یا بنفش به نظر می رســند(، بهترین رشــد را دارند، اما 

دید زنبورها با دید ما متفاوت است. آنها نمی توانند رنگ 
قرمــز را ببینند، اما می توانند طیــف فرابنفش را ببینند 
که انســان نمی تواند. گلبرگ هــای گیاهان در فضای باز 
اشــعه فرابنفش منعکس می کنند تا بــه زنبورها کمک 
کنند به ســمت آنها حرکت نماینــد. در نتیجه زنبورها 
در مــزارع عمودی که در حال حاضر از اشــعه فرابنفش 
اســتفاده نمی کنند، به مشکل برمی خورند. افزودن اشعه 
فرابنفــش، هزینه مزارع عمودی را بــالا می برد، به ویژه 
که اشــعه فرابنفش در فضای باز کاملا رایگان در اختیار 
کشاورزان است. زنبورها برای حرکت در زیر نور ال ای دی 
جان می کننــد. به گفتــه »ویکرز«، ســایر محصولات 
غذایی مانند غلات به وســیله باد گرده افشانی می شوند 
که می توان با ایجاد آبکشــی در مزرعه عمودی، فرآیند 
گرده افشانی را عینا بازسازی کرد. گرچه در برخی مزارع 
عمودی، کشت غلات را امتحان می کنند، هنوز فرآیندی 
نامعمول و کمیاب اســت. »ویکرز« می گوید: »کشت جو 
یا گندم که رشدشــان ماه ها طول می کشد، فعلا مقرون 
به صرفه نیســتند.« مانع اصلی در اســتفادە گسترده از 
مــزارع عمودی، چیزی نیســت جز دلیــل هزینه بالای 
کشــت غلات؛ غلات به مقادیر زیادی انرژی و زیرساخت 
نیــاز دارند. کاهــش مصرف انرژی، چالــش مهم مزارع 
عمودی اســت، چون در کشاورزی متعارف و گلخانه ای، 
نور خورشــید و آب باران رایگان است. این اتکا به انرژی 
می تواند مزارع عمودی را در برابر قیمت های متغیر انرژی 

هم آسیب پذیر کند.
در اکثر جاها، برق مورد استفاده در تأمین انرژی مزارع 
عمودی از سوخت های فسیلی به دست می آید. استفاده 
از انرژی هــای تجدیدپذیــر، راه حــل بدیهی در کاهش 
این ردپای کربن اســت. هرچند بعید اســت که تمامی 
غلات را در مزارع عمودی پرورش دهیم، اما این شــیوه 
هنوز می تواند در برخی شــرایط مفید باشد. دانشمندان 
کشــاورزی از چندین دانشــگاه آمریکا در سال 2020 
مقاله ای منتشــر کردند با این ادعا که کشاورزی عمودی 
ممکن اســت در آینــده در برابر اختــلالات غیرمنتظره 
زنجیرە عرضه و تقاضا، نقشــی مهم ایفا کند. از آنجا که 
جنگ اوکراین، وابستگی جهان به غلات اروپای شرقی را 
برجسته کرده و جرقه جست وجو برای منابع جایگزین را 
زده است، کشت غلات در مزارع عمودی می تواند ارزش 

بررسی داشته باشد.
درختان؛ نمونه مزارع عمودی

»مارک هورلر«، رئیس اداره کشاورزی بریتانیا می گوید: 

»یک درخت همین الان هم نوعی مزرعه عمودی است. 
درختــان آب را با مواد مغــذی در آن می گیرند و آن را 
در یک ســری از لایه ها توزیع می کنند که سپس برگ ها 
و میوه هــا رشــد می کنند. مثل همیشــه طبیعت اولین 
است.« او با اشــاره به آســیب پذیری نهال های کوچک 
ادامه می دهد: »نرخ شکست در پروژه های احیای جنگل 
و جنگل کاری چشــمگیر اســت.« گفتنی است در یک 
مطالعه، 83 درصد درختان کاشــته شــده در عرض 10 
سال از بین رفتند، اما »هورلر« می گوید دلیلی نمی بیند 
که نتوان درختان را در محیط بسته برای مواد غذایی به 
صورت دائمــی پرورش داد. یک باغ میوه عمودی ممکن 
اســت کمی با باغات متعارف فرق داشته باشد. به گفته 
»هورلر«، آنچه شما می خواهید یکسری نهال نازک است 
که به دفعات میوه بدهند، نه درختی که همه میوه هایش 
را یکجــا تولید کند. اکثر درختان ســیب در حال حاضر 
از انواع کوچک شــد گونه های درخت سیب وحشی اند. 
بنابراین کوچک کردن بیشتر درختان دور از ذهن نیست. 
»ویکرز« نیز موافق اســت که درختان با کوچک شــدن 
برای کشاورزی عمودی مناسب تر می شوند، اما می افزاید: 
گونه ای که در فضای بــاز بهترین عملکرد را دارد، لزوما 
همان گونه ای نیســت که در یک محیط کنترل شده هم 
بهترین عملکرد را داشــته باشد. بنابراین کوچک کردن 

یک گونه جاافتاده شاید همیشه کارساز نباشد.
البتــه اکثر مزایا و محدودیت های کشــاورزی عمودی 
کــه از ســوی »ویکــرز« و »هورلر« توضیح داده شــد 
درخصوص کشــاورزی در کشورهای توســعه یافته، آن 
هم در مقیاس های بزرگ اســت. برخی کشورها شدیدا 
به کشــاورزی معیشتی وابسته اند و شاید غیرواقعی باشد 
که زنجیرە تأمین مواد غذایی ضروری آنها با کشــاورزی 
عمودی دگرگون شود. با این حال، اگر مقدار زمین هایی 
که در اشــغال کشاورزی صنعتی اســت با انتقال آنها به 
مزارع عمودی کاهش یابد، در حرف ممکن است فضایی 
آزاد شود که بتوان از آن در احیای زیست بوم ها استفاده 
کرد یا در خدمت کشاورزی بازیافتی به کار بست، یا حتی 
این فضا را به همین کشــاورزان خرده مالک بازگرداند. به 
اعتقاد »ویکرز«، هرچند این نوآوری ها می توانند در آینده 
جــای خود را در روش های کشــاورزی پایدار بیابند، اما 
وقتی پای پول به میان می آید به سختی بتوان به زودی 
شــاهد تحقق همه این نوآوری ها بود. بــه عنوان نمونه، 
مزرعه عمودی »پاسونا« که ساختمان بلندمرتبه ای را در 

توکیو در اختیار داشت، دیگر وجود ندارد.

مرکز ملی مطالعات راهبردی کشاورزی آب اتاق ایران در 
یک مطالعه با اشاره به اتلاف بیش از 30 درصدی منابع غذایی 
جهان تحت تاثیر آفات، به بررســی »مدیریت بهینه  آفات و 
بیماری های کشــاورزی تحت شرایط تغییر اقلیم« پرداخته 
است. تغییرات اقلیمی در حالی بر بیولوژی، توزیع و شیوع آفات 
در بســیاری از محصولات، مزارع و مراتع تأثیر می گذارد که 
بیش از 30 درصد منابع غذایی دنیا توسط آفات از بین می رود 
و هم اکنون کاهش خسارت آفات برای حفظ امنیت غذایی 
جهان، کاهش مصرف نهاده ها و کاهش گازهای گلخانه ای از 
هر زمان دیگری مهمتر شــده است. برای همین و در جهت 

ارتقای دانش فعالان بخش کشاورزی در زمینه اثرات مخرب 
تغییرات اقلیمی بر تولیدات بخش کشاورزی و همچنین پایش 
تحولات و رویدادهای ملی، بین المللی و منطقه ای کشاورزی، 
این گزارش به بررسی جنبه های مختلف مدیریت بهینه آفات و 
بیماری های کشاورزی تحت شرایط تغییر اقلیم پرداخته است.

مدیریت هوشمند اقلیمی آفات، یک رویکرد فرامنطقه ای 
و جهانی اســت که هــدف آن، کاهش خســارت در بخش 
کشاورزی، کمک به اکوسیستم های طبیعی، کاهش گازهای 
گلخانه ای به ازای هر واحد تولید محصولات غذایی و تقویت 
انعطاف پذیری سیستم های کشاورزی در مواجهه با تغییرات 

آب و هوایی اســت. بنا بر اهمیت این موضوع در این گزارش 
مشخص شده است که از طریق اجرای مدیریت هوشمند آفات 
و بیماری ها، تولید محصول، سیاست های توسعه ای، تحقیقات 
و... در هماهنگــی با یکدیگر در جهت ایجاد سیســتم هایی 
کارآمدتر و انعطاف پذیرتر در تولید مواد غذایی عمل می کنند.

فائو پیش بینی کرده اســت که تولید جهانی غذا به دلیل 
نیازهای جمعیت رو به رشــد جهان و تغییــر رژیم غذایی، 
نیازمند رشــد 60 درصدی اســت. البتــه تغییرات اقلیمی 
پیشــتر نیز بر کشاورزی تاثیر گذاشته است، مانند اثرات آن 
بر بیولوژی، پراکنش و پتانسیل شیوع آفات در تمامی مزارع و 

منابع طبیعی. به موازات و همزمان با این موضوع، کشاورزی 
نیز یک محرک مهم در تغییرات اقلیمی است؛ چراکه دومین 
تولیدکننده گازهای گلخانه ای در دنیاست. کاهش تأثیر آفات 
بر امنیت غذایی جهان، کاهش استفاده از آفتکش ها و کاهش 
تولید گازهای گلخانه ای به ازای تولید هر واحد مواد غذایی، 
بیش از هر زمان دیگری اهمیت دارد. این امر مستلزم اجرای 
فوری استراتژی های سازگاری در مزارع و مراتع جهت کاهش 
آسیب پذیری کشاورزان به صورت انفرادی و کاهش خسارت 
به کل اقتصاد کشاورزی نسبت به اثرات مخرب تغییرات آب 
و هوایی اســت و همچنان نیازمند تلاش هایی برای کاهش 

تغییرات اقلیمی جهانی است تا تولید مواد غذایی و معیشت 
 CSPM در جهان حفظ گردد. در همین زمینه، رویکردهای
به دنبال حمایت از کشــاورزان، کارکنان ترویج، محققان و 
ذی نفعــان بخش خصوصی و دولتــی برای هماهنگ عمل 
نمودن و جهتگیری مجدد مدیریت آفات و توسعه یک محیط 
مناسب برای مدیریت تهدیدات آفاتی است که در حال تغییر 
و تکامل بر اثر تغییر اقلیم هستند. پیش بینی شده است که 
 CSPM این رویکرد می تواند سیاســتگذاران را در توجه به
به عنوان راهکاری برای دستیابی به تعهدات شان در توافقنامه 

پاریس حمایت و یاری نماید.

30 درصد منابع غذایی جهان به وسيله آفات از بين می رود

تغييرات اقليمی عليه کشاورزی

آیا روش های کشاورزی در آینده نزدیک تغيير می کنند؟

به سوی کشاورزی عمودی

کارآفرینان حوزه تكنولوژی چه مهارت هایی لازم دارند؟
دنیای تکنولوژی نه تنها برای مشتریان جذابیت بالایی دارد، بلکه حوزه کاری مورد علاقه یک عالمه کارآفرین 
در سراسر دنیا هم هست. خب اگر کسی را سراغ دارید که دوست نداشته باشد شبیه کسانی مثل استیو جابز 

یا بیل گیتس شود، ما را هم بی خبر نگذارید. 
احتمالا شما هم در کودکی با آرزوی تبدیل شدن به قهرمانان مختلف بزرگ شده اید. برخی از این قهرمان ها 
مربوط به دنیای دیزنی بودند؛ همان کارتون هایی که بچه های این دوره و زمانه را هم شیفته خودش می کند. 
در این میان وقتی آدم بزرگ می شود، کم کم قهرمان های تازه ای پیدا می کند. اگر نگاهی به کارآفرینان موفق 
داشــته باشید، همیشه قهرمان هایی از نسل های کلاسیک کارآفرینان را در فهرست قهرما ن های آنها مشاهده 
خواهید کرد. یکی از حوزه هایی که این روزها حسابی قهرمان ساز شده، دنیای تکنولوژی است؛ چراکه خیلی از...
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برنامه ششم توســعه را می توان آینه تمام نمایی از وضعیت برنامه ریزی 
و سیاســتگذاری در اقتصاد ایران دانست. رشد سالانه 8درصدی در سایه 
سرمایه گذاری سالانه 800 هزار میلیارد تومانی، در کنار ایجاد سالانه 780 
هزار شغل و رساندن نرخ بیکاری به 8.5 درصد و تورم سالانه 7.9 درصد از 
جمله اعداد و ارقام برنامه ششم توسعه است؛ برنامه ای که برای یک سال 
دیگر تمدید شد و البته برای دوره چهار ساله 1396 تا 1400 و در هوای 
پســابرجام و به امید رسیدن به رشد و رونق اقتصادی و ورود سرمایه گذار 
خارجی تدوین شــد، اما خروج آمریکا از برجام در سال 1397 و آغاز دور 
جدیدی از تحریم های ســختگیرانه علیه اقتصاد ایران باعث شد تا فضای 
برنامه ششم توسعه عملا با اقتصاد تحریمی امروز ایران هیچ نسبتی نداشته 

باشد.
نگاهی انتقادی به برنامه ریزی توسعه در چند دهه گذشته نشان می دهد 
که توســعه به امری ناممکن و دســت نیافتنی در تاریخ معاصر ایران بدل 
شــده است. با وجود چندین و چند برنامه توسعه در قبل و بعد از انقلاب 
اما در حال حاضر تمامی شاخص های توسعه به هیچ وجه وضعیت خوب و 
مطلوبی ندارند؛ به طوری که اقتصاد ایران در سایه تداوم تحریم ها همچنان 
به روند کوچک شــدن خود ادامه می دهد و صندوق بین المللی پول رشد 
اقتصادی 2 درصد را برای ســال 1402 پیش بینی کرده است، سطح تورم 
همچنان بالای 40 درصد اســت و جالب آنکه شــاخص تورم ماهانه نیز 
در سال گذشته دورقمی شــدن را تجربه کرد، سرمایه گذاری خارجی در 
حال آب رفتن است، رشد فزاینده نقدینگی در سایه کسری بودجه دولت 
کماکان ادامه دارد و... اگرچه توســعه یافتگی، آرمان و رویای همه جوامع 
در طول تاریخ بوده و هر کدام از کشــورها سبک و سیاق متفاوتی را برای 
رسیدن به توسعه دنبال کرده اند، اما سهم ایران در این میان، تنها انقطاع و 

شکست بوده است. چرا توسعه ایرانی ممکن و میسر نمی شود؟
الگوی توسعه، دانش توسعه است

بحث برنامه ریزی توســعه که پیش می آید، »کمــال اطهاری« از اولین 
نام هایی است که مطرح می شود. این پژوهشگر اقتصاد سیاسی سال هاست 
که از حلقه مفقوده توسعه ایرانی سخن می گوید و معتقد است که دولت ها 
در ایران عمدتا »دولتِ بنا« هستند تا »دولتِ توسعه گرا« و بیشتر برای خود 
پروژه تعریف می کنند تا برنامه. با وجود اینکه بارها در این سال ها درباره این 
سوال که »چرا سیکل توسعه نیافتگی ایران مدام تکرار می شود؟« صحبت 
و مطالعه شــده است، اما این ســیکل تاریخی همچنان تکرار می شود. به 
نظر می رسد دور باطل توسعه نیافتگی در ایران عمدتا به دلیل نبود الگوی 
توسعه ای است که باعث نهادسازی ناقص و از هم گسیخته شده و از آنجا 
که جامعه ایران به تعبیر »محمدعلی همایون کاتوزیان«، عمدتا »جامعه 

کوتاه مدت« است، این تجربه تاریخی به نسل های بعد منتقل نمی شود.
ایران همچون اغلب جوامع انســانی در مســیر رسیدن به توسعه دچار 
شکست شده و شاید برخلاف بســیاری از کشورها، ریشه های عمده این 

عقب ماندگی به تاریخ می رســد. مثلا برهه زمانی 1320 تا 1357، نقطه 
عطفی در تاریخ معاصر و یک فرصت طلایی برای حرکت به سمت رشد و 
توسعه اقتصادی پایدار بود. در این سال ها، شاخص رشد اقتصادی ایران در 
کمتر از دو دهه 389 درصد افزایش یافت و تولید ناخالص ملی براســاس 
قیمت های ثابت سال 1947 میلادی، از 4.10 میلیارد دلار در سال 1960 
به 51 میلیارد دلار در سال 1977 ارتقا یافت. با این حال، رشد اقتصادی 
کوتاه مدتی که در سایه درآمدهای سرشار نفتی و کمک های خارجی فراهم 
شــده بود، به نفع توسعه اقتصادی طولانی مدت به کار گرفته نشد و ایران 
نتوانست در این بزنگاه تاریخی به توسعه دست یابد. همین امر باعث شده 
تا اندیشمندان در قالب نظریات گوناگون به دلایل شکست ایران در فرآیند 
توســعه اقتصادی و دلایل عمده این دور باطل توســعه نیافتگی بپردازند. 
»کمال اطهاری« در این باره می گوید: »الگوی توســعه ابتدا دانش توسعه 
است. »جرالد میرر«، اقتصاددان توسعه می گوید کمیاب ترین عامل توسعه 
دانش اســت و واقعیت این است که هرچه می گذرد این عامل کمیاب در 
حوزه سیاســی ما کمیاب تر می شود. مشکل برنامه عمرانی زمان شاه این 
بود که یکسری فعالیت های بزرگ انجام شد و مبانی قطب های صنعتی را 
در اراک، تبریز و اهواز شکل داد، اما این صنایع با صنایع متوسط و کوچک 
رابطه برقرار نکرد. باید قبل از ساخت هر صنعتی به مسئله آمایش سرزمین 

توجه می شد، اما وضعیت چنین نبود.«
از دولت بنا تا دولت توسعه گرا

این پژوهشــگر اقتصاد توســعه به غیبت الگوی توسعه اشاره می کند و 
می افزاید: »الگوی کامل برنامه  ریزی توســعه در ایران انجام نشده و دانش 
مفقود شده است. الگوی توسعه کامل، توسعه پایدار است؛ یعنی شما باید 
محیط زیســت را دریابید، مشــارکت، رفاه و عدالت را باید داشته باشید و 
رشــد اقتصادی را با اینها توأم کنید. پیکربندی اینها مهم است. اصول آن 
در کشورهای مختلف به خصوص در کشورهای با شرایط تاریخی مشخص 
و هم تراز است، اما پیکربندی و ترکیب آن فرق می کند. الگوی توسعه این 

پیکربندی را سامان می دهد و خلاقیت در اینجاست.«
او در گفت وگو بــا »آینده نگر«، دولت در ایران را »دولتِ بنا« می داند و 
با اشــاره به جایگزینی پروژه به جای برنامه ادامه می دهد: »الگوی توسعه 
شبیه مدل یک ماشین می ماند؛ باید همه اجزا با هم ارتباط داشته باشند و 
یک سیستم را تشکیل دهند، اما پروژه یعنی اینکه شما یکسری قطعات را 
برای ماشین تولید می کنید، بدون آنکه مدل داشته باشید و حتی ندانید که 
این قطعات در کجا استفاده خواهد شد. الگو یعنی تمام این کارها براساس 
یک مدل صورت بگیــرد. در ایران به مرور تمام اینها از بین رفته اســت. 
چند تا پروژه اجرا می شود، مثلا سد ساخته می شود، اما اینها بنایی است، 
پروژه هایی است که سر و ته ندارد و به هیچ الگوی توسعه ای وابسته نیست. 
من معتقدم دولت در ایران »دولتِ بنا« است. مثلا در خوزستان، پروژه های 
بزرگ  از همه جا بیشتر است، اما خیلی از شهرک های صنعتی مدت هاست 
که تعطیل است و این مربوط به قبل از شیوع کرونا و تحریم هاست، چرا؟ 
به این دلیل که شما نمی توانید هیچ صنعتی را بدون آنکه صادرات داشته 

باشــد، زنده نگه دارید. این نکته را »مارکس« به طبقه کارگر فرانســه در 
قرن نوزدهم می گفت، اینکه پیش از جهانی شدن، تولید صنعتی باید صادر 
شود. فرقی هم نمی کند دولت چپ باشد یا راست؛ تولید باید صادر شود. 
توسعه یک امر وابسته به مسیر است. تفکر برنامه ریزی و تفکر مهندسی، 
تفکر اجتماعی و اقتصادی با هم بر توسعه حاکم است، اما متأسفانه اصلا 
الگوی توسعه در کشــور وجود ندارد، برنامه توسعه اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و سیاسی وجود ندارد. شاید بپرسید چرا؟ برای اینکه پیکربندی 
این برنامه ریزی خیلی مهم است. این پیکربندی در اروپا به  صورت آزمون 
و خطا 300 ســال طول کشید. همدیگر را کشتند، چند تا جنگ کردند، 
کارشان به جنگ جهانی کشید و بالاخره فهمیدند که برای توسعه چه کار 

باید کنند.«
فرصت سوخته توسعه اقتصادی

»محسن رنانی« اســتاد اقتصاد دانشگاه اصفهان نیز در پژوهشی با عنوان 
»نهادها و رشد اقتصادی؛ تحلیلی بنیادین از موانع نهادی تداوم رشد اقتصادی 
ایران در عصر پهلوی دوم« به ریشــه های شکست توسعه در این بازه زمانی 
پرداخته و می نویســد: یکی از الگوهای نظری برای فهم ریشه های تاریخی 
توسعه نیافتگی، نظریه نهادگرایان جدید درباره  بهبود کیفیت نهادی است که بر 
سرچشمه های بنیادین رشد اقتصادی تاکید دارد. براساس این نظریه، جوامع 
دارای نهادهای فراگیر با ایجاد فرآیند تخریب خلاق و توزیع رانت مولد با حرکت 
به سوی چرخه های تکاملی، رشد و توسعه اقتصادی پایدار را تجربه خواهند 
کرد، اما جوامع دارای نهادهای بهره کش به دلیل ســیطره مناسبات رانتی با 
حرکت به سوی چرخه های شوم در بلندمدت دچار عقب افتادگی می شوند. 
در زمان پهلوی دوم، ایران با وجود تجربه کوتاه مدت از رشد اقتصادی به جای 

حرکت به سوی چرخه های تکاملی به سوی چرخه های شوم حرکت کرد.
یافته های این مطالعه نشــان می دهد، با وجود تجربه رشــد اقتصادی 
کوتاه مدتی که در ســایه نهادهای بهره کش میســر شد، به دلیل عواملی 
نظیر نزاع بر سر قدرت، سیطره روابط شخصی بر امور، توزیع نامولد رانت 
و... فرآیند تخریب خلاق در بازار سیاســی و اقتصادی شــکل نگرفت تا با 
وجــود وفور منابع درآمدی و کمک های خارجی، ایران نتواند به رشــد و 
توسعه اقتصادی خود ادامه دهد. همچنین با وجود شکل گیری سازمان ها 
و نهادهای مستقلی نظیر سازمان برنامه، دخالت بی ضابطه اطرافیان شاه در 
امور نهادها، از اثربخشی این سازمان ها در اقتصاد کم کرد. سازمان برنامه 
که در آغاز با مدیریت »ابوالحسن ابتهاج«، نقش مستقلی در اقتصاد داشت، 
به دلیل تعارض در اهداف و مدیریت مدنظر شاه نتوانست به کار خود ادامه 
دهد و پس از بنیانگذار خود، مسیر دیگری را پیمود. این تعارض به استعفای 
بنیانگذار سازمان و کاهش اثربخشی این سازمان بر توسعه اقتصادی منجر 
شد. نگاه »ابتهاج« نســبت به برنامه ریزی غیرسوسیالیستی، اما نگاه شاه 
شبه سوسیالیستی بود. »ابتهاج« باور داشت برای شکستن چرخه شوم فقر 
و رکود، درجه ای از برنامه ریزی ملی برای افزایش ســرمایه گذاری ضروری 
اســت و وظیفه دولت برنامه ریزی است، اما شــاه باور داشت که دولت و 

سرمایه داری دولتی در بسیاری زمینه ها، کلید رشد اقتصادی است.

چرا برنامه ریزی توسعه در ایران به نتيجه نمی رسد؟

نبود مدل توسعه ایرانی

آنطور کــه دولتمردان می گوینــد، خبری از افزایــش قیمت و تغییر 
ســهمیه بندی بنزین نیســت. از ابتدای هفته جاری، طــرح جمع آوری 
کارت های سوخت آزاد جایگاه داران در شهر تهران آغاز شد تا براساس این 
طرح، حدود 70 درصد کارت های آزاد جمع آوری شــود و به  جای وجود 
کارت آزاد بــه ازای هر نازل در جایگاه ها، به ازای هر ســکو، کارت آزاد در 
جایگاه ها وجود داشته باشد. این طرح که با هدف ترغیب مردم به استفاده 
بیشــتر از کارت سوخت شخصی برای ســوخت گیری با نرخ آزاد بنزین 
)بنزین 3 هزار تومانی( به اجرا درآمده و پیشتر نیز در دیگر استان ها اجرایی 
شــده بود، حالا در روزهای اولیه اجرا، مردم را در پایتخت با چالش هایی 
مواجه کرده اســت. در حالی که قرار بود شــاهد کاهش تعداد کارت های 
سوخت آزاد جایگاه ها باشیم، برخی جایگاه های عرضه سوخت می گویند 
که هیچ کارت آزادی در اختیار ندارند و مردمی که بنا به هر دلیلی کارت 
شخصی به  همراه ندارند، امکان ســوخت گیری در چنین جایگاه هایی را 

نخواهند داشت.
در همین زمینه، »تســنیم« در یک گزارش میدانی می نویسد: پس از 
ارائــه گزارش هایی مبنی بر عدم وجــود کارت آزاد در برخی جایگاه های 
عرضه سوخت، خبرنگار ما بازدیدی میدانی از تعدادی از جایگاه های عرضه 
سوخت در گستره شــهر تهران داشت و این بازدید میدانی، نتایج جالبی 
به همراه داشــت. برخی جایگاه های عرضه سوخت که اغلب جایگاه هایی 
بــزرگ و با تعداد بالای مراجعه مردمی هســتند، در مراجعه خبرنگار ما 
به عنوان فردی که کارت سوخت شخصی به همراه ندارد و نیازمند استفاده 
از کارت آزاد جایگاه اســت، اعلام کردند که هیچ کارت سوخت آزادی در 
جایگاه وجود ندارد. در این جایگاه ها، مردمی که به هر دلیلی کارت سوخت 
شــخصی به همراه نداشتند، دچار سردرگمی شدند و در نهایت مجبور به 
تــرک جایگاه و رفتن به جایگاهی دیگر به امید دسترســی به کارت آزاد 

جایگاه دار برای دریافت بنزین گشتند. متصدیان این قبیل جایگاه ها مدعی 
شــدند که تمامی کارت های آزاد آنها توسط بازرسان شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی جمع آوری شده و هنوز کارت آزاد جدیدی که قرار بود 

به ازای هر سکو در اختیار جایگاه ها باشد، به آنها تحویل نشده است.
البته جایگاه هایی هم هســتند که به ازای هر ســکو یک کارت آزاد در 
اختیار داشتند و بدون مشــکل، این کارت ها را در اختیار متقاضیان قرار 
می دانند. بین جایگاه هایی که مورد مراجعه قرار گرفتند، برخی جایگاه ها 
هم بودند که در وهله اول عنوان می کردند کارت آزادی در اختیار ندارند، 
اما وقتی با خواهش و درخواست مکرر برخی متقاضیان درخصوص اینکه 
نیاز به بنزین دارند و کارت شخصی به همراه ندارند مواجه می شدند، کارتی 

در اختیار آنها قرار می دادند.
با انجام این گزارش میدانی، دو نکته و احتمال به نظر می رســد؛ نکته 
نخســت اینکه جمع آوری کارت های آزاد جایــگاه داران به صورت منظم 
صورت نگرفته و در برخی جایگاه ها، هیچ کارت آزادی برای سوخت گیری 
وجود ندارد؛ در صورت صحت این احتمال، شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی موظف است اســامی و آدرس جایگاه هایی را که کارت سوخت آزاد 
دارند، طی اطلاعیه ای به مردم اعلام کند تا کســانی که کارت ســوخت 
شخصی ندارند، در مراجعه به جایگاه های عرضه دچار سردرگمی نشوند. 
نکته دوم اینکه این احتمال وجود دارد که تمامی جایگاه های عرضه، کارت  
آزاد در اختیار داشــته باشــند، اما اینکه کارتی در اختیار متقاضیان قرار 
نمی دهند ناشــی از تخلف جایگاه دار است. در صحت سنجی این احتمال، 
همیــن بس که برخی کارگران جایگاه های عرضه، از تصور افزایش قیمت 
بنزین در روزهای آتی صحبت می کردند، اما در شرایطی که هیچ تصمیمی 
مبنی بر افزایش نرخ بنزین در دولت وجود ندارد، ممکن اســت این تصور 
اشــتباه موجب شده باشد که برخی جایگاه داران با تخلف آشکار، به دنبال 

حفظ سهمیه موجود بنزین 3 هزار تومانی در کارت های آزاد خود باشند؛ 
در صــورت صحت این احتمال، ورود نهادهای نظارتی و بازرســی به این 

تخلف، ضروری است.
آنچه مشخص است، برخی جایگاه های عرضه سوخت در نقاط مختلف 
شهر تهران، در پی اجرای طرح جمع آوری و کاهش تعداد کارت های آزاد 
جایگاه ها، در مراجعات مردمی که هنوز منتظر صدور کارت های ســوخت 
المثنای خود هســتند و یا کارت سوخت شخصی خود را به همراه ندارند، 
از ارائه کارت آزاد خودداری می کنند و حل این مســئله که چالشی برای 
مردم ایجاد کرده، نیازمند ورود عاجل مسئولان امر در شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی و صنف جایگاه داران سوخت کشور است.
در مجموع با توجه به شــرایط اقتصاد ایران، بســیاری از کارشناسان، 
افزایش قیمت بنزین را راه حل مناسب و درستی برای آزادسازی قیمت ها 
نمی داننــد؛ زیرا هزینه های اجتماعی داشــته و تبعات حاصل از آن، تمام 
ابعاد اقتصادی و اجتماعی جامعه را دربر می گیرد. کنترل تقاضا نیز یکی از 
راهکارهایی است که روی میز مسئولان امر قرار گرفته است. اگرچه هدف 
از جمع آوری کارت ســوخت جایگاه      ها، ساماندهی نظام توزیع اعلام شده 
است، اما نمی توان تاثیر آن بر تقاضای شخصی را نادیده گرفت که بخش 
عمده      ای از مصرف را تشکیل می دهد. مصرف سوخت نامتعارف و همچنین 
فراهم نبودن شرایط آزادسازی قیمت ها باعث شده تا سیاستگذار با تعریف 
طرح های مختلف به      صورت غیرمســتقیم به دنبال اصلاح مصرف باشد. از 
آنجا که افزایش قیمت بنزین، منع قانونی دارد، به جرأت می توان گفت که 
هیچ خبری از افزایش قیمت و یا تغییر سهمیه بندی بنزین در کار نیست. 
از ســوی دیگر، هرچند این قبیل اقدامات شــاید بتواند بخش کوچکی از 
مصرف سوخت را مدیریت نماید، اما به دلیل شرایط پیچیده کنونی به نظر 

نمی رسد چندان اثری بر الگوی مصرف جامعه برجای بگذارد.

نگاهی به جمع آوری کارت های مخصوص جایگاه دارها

سهميه بندی بنزین تغيير نمی کند

نگــــاه

مدارک دانشگاهی در آینده به کار می آیند؟
دنيای متغير ميز کار

بحث ها درباره اینکه مدارک دانشگاهی واقعا چقدر در بازار 
کار به درد می خورد، این روزها جدی تر شــده است. سوال 
این اســت که آیا بی مدرکی هنوز در بــازار کار یک ضعف 
محسوب می شود؟ آیا مدارک دانشگاهی در آینده همچنان 
به کار خواهند آمد؟ »فوربس« در پاســخ به این پرســش 
می نویســد: می دانیم که جهان و شغل هایی که در آن یافت 
می شــود به شدت در حال تغییر است و پرسش های زیادی 
هم درباره این تغییر مطرح می شــود. در این جهان، مشاغل 
در اختیــار افرادی قرار می گیرد که مهارت های مشــخصی 
دارند و تجربیات حضورشــان در آن پســت و شغل هم در 
هیچ حالت دیگری محقق نمی شود. اینجاست که می توان 
به دنبال جواب برای یک پرســش اصلی گشت: آیا داشتن 
مدارک سنتی دانشگاهی در آینده همچنان برای کارفرماها 
و بنگاه ها اهمیت خواهد داشــت؟ آیا همه مســیرها برای 

یافتن کار و شغل به دانشگاه ختم می شود؟
واقعیت این اســت که بســیاری از شــرکت ها امروزه با 
چالش جدی بــرای پر کردن خلأ مهارتــی در بین نیروی 
کار خود مواجه هســتند. به بیان ســاده تر، مهارت هایی که 
آنها می خواهند، در نیروی کاری که دم دست شــان اســت 
پیدا نمی شود. این شرایط ناشی از عوامل مختلفی از جمله 
تغییر دیدگاه ها نســبت به کار و حرفه، تغییرات جمعیتی و 
مخلوط شــدن فضای حقیقی و مجــازی در حوزه کار طی 
سال های اخیر اســت. در بسیاری از بخش ها شاهد هستیم 
کــه کارفرماهای بزرگ مثل شــرکت آی بی ام و اکســنچر 
تصمیم گرفته اند پیش شــرط وجود مدارک دانشگاهی برای 

استخدام نیروی کار را حذف کنند.
آیــا این آغاز ترندی اســت که به تدریج به محو شــدن 
مــدارک دانشــگاهی از عرصه اشــتغال در آینــده نزدیک 
خواهــد انجامید؟ یا اینکه فقط واکنشــی کوتــاه مدت و 
موقتی به تغییرات زلزله واری است که پس از شیوع پاندمی 
کووید-19 و رواج دورکاری و همچنین بروز بحران مهارتی 
در حوزه کار و اشــتغال رخ داده است؟ براساس نتایج یک 
تحقیق که اخیرا توسط وب سایت یادگیری تخصصی آنلاین 
کورسرا انجام شــده است، کمتر از نیمی از فارغ التحصیلان 
انگلیســی بعد از ورود به بازار کار از مهارت های دانشگاهی 
و رشته خاص خود اســتفاده می کنند. »جف ماگیونکالدا«، 
مدیرعامل کورســرا بر این باور اســت که چالش های پیش 
روی آموزش عالی از هر منطقه به منطقه دیگر فرق می کند 
و نمی تــوان آنها را تعمیم داد. مثلا در ایالات متحده آمریکا 
و اکثر کشــورهای غربی، جمعیت در حال مسن شدن است 
و روش های ســنتی تامین هزینه تحصیــل - مثل وام های 
دانشــجویی دولتی - به خاطر بروز بحران یا رکود اقتصادی 

دیگر وجود ندارند.
اما از آن ســو، در مناطقی مثــل هند، مالزی و قاره آفریقا 
که جمعیت کشورها بسیار جوان تر است، مشاهده می کنیم 
که در زیرســاخت های تحصیلی در نهایت راهی برای مقابله 
با چالش های تامین هزینه تحصیل پیدا می شــود و پاســخ 
درخور به نیاز فزاینده به تحصیل داده می شــود. در واقع، در 
هر دو ســوی این طیف، افرادی با پتانسیل بالا برای ورود به 
بازار کار وجود دارند و بســیاری از پست ها و شغل ها هم به 
تحصیلات و آموزش عملی مناسب نیازمند هستند. بنابراین 
منطقی اســت که راه های آلترناتیو و جایگزین برای کســب 
مهارت و رفع نیاز در حوزه اشــتغال هم وجود داشته باشد. 
بــه گفته »جف ماگیونکالدا«، این ایده که »مدرک ســنتی 
دانشــگاهی، تنها نقطه ای اســت که از طریــق آن می توان 
مهارت و تخصص پیدا کرد« دارد به دست فراموشی سپرده 
می شــود و به همین جهت، فرصت های بیشتری پیش روی 
افراد قرار خواهد گرفت. گام اول در این مسیر این بوده است 
که صاحبان کسب و کار متوجه شوند کارکنان بدون مدرک 
دانشــگاهی لزوما بدتر از کارکنان مدرک دار کار نمی کنند. 
اخیرا »راوی کومار«، مدیرعامل شرکت اینفوسیس در همین 
راستا اعلام کرد که شرکتش تمرکز روی مدرک دانشگاهی 
برای جذب نیروی کار را کنار گذاشته است و به جایش افراد 
متقاضی باید مهارت و توانایــی خود را در حوزه خاصی که 

مورد نظر شرکت اینفوسیس است به نمایش بگذارند.
بحران مهارتی امروزی، نقش بزرگی در شــکل گیری این 
تغییرات داشته است. تکنولوژی هایی مثل هوش مصنوعی، 
یادگیــری ماشــینی، اینترنــت اشــیا و بلاک چین همگی 
پتانســیل آن را دارند که در هر صنعــت و بازاری، انقلاب 
ایجاد کنند. در چنین جهانی، اگر شــرکتی به نیروی کاری 
بربخورد که مهارت لازم برای کار تخصصی را دارد، بســیار 
بعید اســت که به خاطر نداشــتن مدرک سنتی دانشگاهی 
از جذب او صــرف نظر کند. بنابراین در چنین شــرایطی، 
مهــارت و تجربه بالاترین امتیــاز را در جذب نیروی کار به 

خود اختصاص می دهند.
این شــرایط در واقع باعث خواهد شــد تــا اهمیت مدرک 
سنتی دانشگاهی کاهش پیدا کند، اما شک و تردیدی نیست 
که هنوز هم رفتن به دانشــگاه، مزایــای خاص خود را دارد. 
به عبارت بهتر، بازار کار هنوز آنقدر مدرن نشــده اســت که 
به کل از مدارک دانشــگاهی در جذب نیروی کار صرف نظر 
نماید. از ســوی دیگر، بســیاری از جوانان هم غیر از مســیر 
دانشگاه و تحصیل دانشگاهی، راه دیگری به سوی بازار کار و  
ورود به حرفه موردنظرشــان نمی بینند. دانشگاه علاوه بر آن 
مدرک تخصصی، راه های زیادی برای شبکه سازی و ارتباط با 
متخصصان رشته دانشگاهی در اختیار آنها می گذارد و بنابراین 
صرف نظر کردن از آن و بی خیال شــدن تحصیل دانشگاهی 
چندان منطقی به نظر نمی رســد. از سوی دیگر، تحولاتی که 
در زمینه آموزش مجازی رخ داده است هنوز راه زیادی برای 
پیشرفت دارد و بنابراین به نظر نمی رسد که موضوع دانشگاه 
رفتن و دریافت مدرک دانشــگاهی به این زودی ها از عرصه 
اشــتغال و بازار کار حذف شــود. به نظر می رسد که تحولات 

اخیر فقط گام های اولیه در آغاز یک ترند است.
از ســوی دیگر، رابطه انســان با هوش مصنوعی بیش از 
پیش پیچیده شده و همین مسئله به نگرانی ها درباره امنیت 
شغلی دامن زده اســت. البته نگرانی ها در این زمینه کاملا 
طبیعی اســت و ظهور ربات های چــت نظیر چت جی پی 
تــی )ChatGBT( می تواند به حــذف و اضافه در دنیای 
مشــاغل بینجامد. بیشــترین نگرانی در مورد این ربات ها 
برای کارگرانی است که تصور می کنند با حضور آنها، عرصه 
برای شــان تنگ خواهد شــد. به نظر می رسد تصویر آینده 
با حضور ربات های چت، تصویری پیچیده و عجیب اســت. 
هرچند ابعاد مختلف آن هنوز مشــخص نیســت و هر روز 
در حال تغییر اســت، اما یک مــورد را می توان با قاطعیت 
گفت و آن اینکه آینده بدون هوش مصنوعی ناممکن است. 
بنابراین تغییر و دگرگونی بازار کار در آینده ای نزدیک کاملا 

اجتناب ناپذیر به نظر می رسد.
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فرصت امروز: در جدیدترین گزارش رســمی از وضعیت کار و بیکاری، 
ســهم بخش خدمات در اشــتغال زایی افزایش یافته و ســهم بخش های 
کشاورزی و صنعت کاهش داشته است. این مسئله جدا از اتکای اشتغال 
به بخش خدمات، به افزایش نگرانی ها درباره ناپایداری شرایط بازار کار در 
اقتصاد ایران دامن زده اســت. گزارش تازه مرکز آمار ایران از وضعیت بازار 
کار در زمســتان 1401 نشان می دهد که بخش خدمات با سهم بیش از 
53 درصدی از اشــتغال ایجاد شده، اشتغال زاترین بخش اقتصادی است. 
پس از بخش خدمات نیز بخش صنعت در زمســتان سال گذشته با سهم 
33.2 درصدی در جایگاه دوم و کشاورزی با سهم 13 درصدی در جایگاه 
ســوم ایستاده است. براســاس آمارها، تعداد شاغلان بخش کشاورزی در 
زمستان گذشته نسبت به زمستان سال قبل از آن، 1.5 درصد کمتر شده 
است. در زمستان پارسال 3 میلیون و 58 هزار نفر در بخش کشاورزی کار 
می کردند؛ در حالی که در زمستان 1400، این رقم 3 میلیون و 365 هزار 
نفر گزارش شده است. بدین ترتیب، 307 هزار نفر در سال گذشته از بازار 

کار کشاورزی خارج شده اند.
در بخش صنعت هم تعداد شــاغلان در زمســتان 1401 به اندازه 0.4 
درصد کاهش یافته است. در زمستانی که گذشت، 7 میلیون و 775 هزار 
نفر در بخش صنعت کار می کردند که این تعداد در زمستان 1400 بالغ بر 
7 میلیون و 782 هزار نفر بوده اســت؛ یعنی نزدیک به 7 هزار نفر از بازار 
اشتغال بخش صنعت خارج شده اند. با این حال، نباید از افزایش اشتغال در 
بخش خدمات گذشت که در زمستان گذشته، 1.8 درصد به تعداد شاغلان 
آن افزوده شــده است. تعداد شــاغلان بخش خدمات در زمستان 1401 
حدود 12 میلیون و 589 هزار نفر بوده؛ حال آنکه این تعداد در زمســتان 
1400 تنها 12 میلیون نفر گزارش شده است. بخش خدمات در زمستان 
سالی که گذشت توانست 558 هزار و 946 نفر از شاغلان در دیگر بخش ها 
را به خود جذب کند. هزینه پایین ایجاد شغل و بوروکراسی اندک از عوامل 
رشد کسب وکارهای خدماتی است. با این وجود، عدم پایداری این مشاغل، 

سهم 50 درصدی خدمات از اشتغال زایی کشور را تهدید می کند.
افت دوباره مشارکت اقتصادي

گزارش جدید مرکز آمار نشــان مي دهد که نرخ بیکاري در زمســتان 
گذشته با رســیدن به رقم 9.7 درصد نسبت به فصل پاییز 1.5 درصد و 
نســبت به زمستان سال قبل 0.3 درصد افزایش یافته است. براساس این 
آمارها، از وعده ایجاد یک میلیون شــغل در یک سال، صرفا 26 درصد آن 

محقق شده است؛ یعني 262 هزار و 716 نفر به جمعیت شاغل اضافه شده 
اســت؛ عددي که حتي کمتر از افراد جویاي کار جدید است. معناي نرخ 
بیکاري زمستان ســال گذشته این است که تقریبا 10 درصد از جمعیت 
فعال کشــور )یعنی جمعیتي که مي تواند کار کنــد و ارزش افزوده ایجاد 
کند( بیکار بوده اند. وعده ایجاد یک میلیون شــغل در پایان هر ســال از 
دولت ســیزدهم در حالي محقق نشــد که در پایان سال گذشته بیش از 
2.5 میلیون نفر به خیل بیکاران کشــور افزوده شده است. در تابستان و 
پاییز سال گذشــته، نرخ بیکاري وارد روندي نزولي شد و حتي در کانال 
8 درصدي )به گفته مرکز آمار( نوســان داشت، اما در پایان سال گذشته، 
نرخ بیکاري در آستانه دورقمي شدن قرار گرفت. پیش از این، در زمستان 
1399 نرخ بیکاري به 9.7 درصد رسیده بود و از این نظر مي توان گفت که 

سقف سه ساله نرخ بیکاري شکسته است.
از سوی دیگر، نرخ مشارکت اقتصادی نیز در زمستان پارسال پایین آمد. در 
ادبیات اقتصادی، نرخ مشارکت از تقسیم نسبت جمعیت فعال )شاغل و بیکار( 
15 ساله و بیشتر به جمعیت در سن کار )15 ساله و بیشتر( به دست مي آید. 
براساس این تعریف، محصلان و خانه داران و دارندگان درآمد بدون کار چنانچه 
شاغل یا بیکار نیز بوده اند، فعال اقتصادي محسوب مي شوند. ضمن اینکه نرخ 
مشارکت اقتصادي به متغیرهایي چون جمعیت فعال و جمعیت در سن کار که 
در دل خود جمعیت غیرفعال را نهفته دارد، وابسته است. آمارهاي تازه نشان 
مي دهد که نرخ مشارکت اقتصادي در زمستان پارسال، روندي کاهشي را طی 
کرده و در پایان سال گذشته به رقم 40.5 درصد رسیده که پایین ترین سطح 

این شاخص در سال 1401 است.
بيكاري زنان بيشتر از مردان

نرخ مشــارکت اقتصادي از تابستان 1399 که در اعدادي بالاتر از 41.5 
درصد سیر مي کرد تاکنون که نزدیک به سه سال مي گذرد، در یک شیب 
کاهشــي حرکت کرده است. در بهار 1400 نرخ مشارکت اقتصادي 41.4 
درصد بود که در فصل تابســتان به 41.1 درصد و در فصل پاییز به 40.9 
درصد رســید و نهایتا در فصل زمستان تا 40.4 درصد کاهش پیدا کرد. 
نرخ مشارکت اقتصادي سپس مجددا وارد مدار رشد شد و خود را به سطح 
41 درصد در پاییز ســال گذشته رســاند، اما دوباره در زمستان پارسال 
کاهش پیدا کرد و همان گونه که گفته شــد، سال 1401 را با رقم 40.5 
درصد به پایان رساند. براي پي بردن به میزان ناچیز بودن این اعداد فقط 
کافي است به آمار مشابه در کشورهاي همسایه نگاه کنیم. به عنوان مثال، 

نرخ مشــارکت اقتصادي طی سال 2020 در قطر 86 درصد، در جمهوري 
آذربایجان 63 درصد و ترکیه 50 درصد بوده است. همچنین نرخ مشارکت 

چین نیز 67 درصد، ویتنام 76 درصد و آنگولا 75 درصد بوده است.
همچون سنوات گذشته بیکاري زنان بیشتر از مردان است. هرچند در 
زمستان سال گذشته، سهم زنان در اشتغال بیشتر از مردان بوده، اما نکته 
جالب اینکه نرخ بیکاري زنان در سن کار بسیار بالاتر از مردان است. در این 
بازه زماني، 126 هزار و 903 نفر از مردان 15 ســال به بالا و 135 هزار و 
813 نفر از زنان شغل پیدا کرده اند. مقایسه اعداد در زمستان سال گذشته 
نشان می دهد که اشــتغال مردان 3 دهم درصد کاهش و اشتغال زنان 3 
دهم درصد افزایش داشــته است، اما در عین حال، نرخ بیکاري زنان 15 
ســال به بالا در زمستان سال گذشته 8 دهم درصد و نرخ بیکاري مردان 
یک دهم درصد بوده اســت. در بخش بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهي 
نیز این موضوع دیده مي شود و تعداد زنان فارغ التحصیل دانشگاهي بیکار 

کماکان از مردان بیشتر است.
جغرافيای استانی بيكاری

آمارهای مرکز آمار ایران از وضعیت بیکاري در زمســتان سال گذشته 
نشــان مي دهد که در 12 اســتان کشــور نرخ بیکاري در بازه یک ساله 
دورقمي شــده اســت. در زمستان 1401 نسبت به زمســتان 1400 در 
استان هاي آذربایجان غربي، اردبیل، البرز، چهارمحال وبختیاري، خوزستان، 
سیســتان و بلوچستان، کردستان، کرمانشاه، گیلان، لرستان، هرمزگان و 
همدان نرخ بیکاري به ارقام دورقمي رسیده است. همچنین در 15 استان 
کشــور، شرایط بیکاري وخیم تر و در 16 استان بهتر شده است. رکورددار 
نرخ بیکاري در اســتان ها نیز کردستان بوده و نرخ بیکاري در این استان 
با رشــد 3.8 واحد درصدي از 16.7 درصد در زمســتان 1400 به حدود 
20.5 درصد در زمستان 1401 رسیده است. استان هاي همدان، سیستان 
و بلوچســتان و گلســتان نیز در رتبه هاي بعدي قرار دارند. البته شرایط 
کار و بیکاری در بســیاري از اســتان ها از این بهتر نیست؛ مثلا در استان 
چهارمحال وبختیاري نرخ بیکاري از 12.4 درصد در ســال 1400 به رقم 
13.5 درصد در ســال 1401 رسیده یا در استان خراسان رضوي نیز نرخ 
بیکاري از 6.8 درصد در زمســتان 1400 به رقم 9.4 درصد در زمســتان 
1401 رشــد کرده است. از سوی دیگر در استان همدان نیز نرخ بیکاري 
ظرف یک ســال نزدیک به 4 درصد رشــد کرده و از 8.5 درصد به 12.3 

درصد رسیده است.

نرخ بيكاري 12 استان در زمستان گذشته دورقمي شد

ناپایداری بازار کار ایران

وزیر اقتصاد با تشریح برنامه های دولت برای »مهار تورم و رشد تولید« از 
اقتصاددانان خواست تا دیدگاه های خود را درباره این برنامه ها اعلام کنند و 
افزود شعار »مهار تورم و رشد تولید«، فنی ترین شعار تمام سنوات گذشته 
اســت. »سیداحسان خاندوزی« در جلسه با اقتصاددانان از اقدامات دولت 
در سال جاری برای »مهار تورم و رشد تولید« گزارش داد و گفت: آنچه در 
25 روز گذشته در تعاملات داخل ستاد هماهنگی های اقتصادی دولت رخ 
داد، به این صورت بود که در نگاه اکثر اعضای اقتصادی دولت بین عوامل 
کوتاه مدت و همچنین میان مدت و بلندمدت و بین این دو دســته تفاوت 
قائل هستند و برای آن دو نوع متفاوت از سیاست ها را پیشنهاد می کنند.

»خاندوزی« ادامه داد: در زمینه عوامل کوتاه مدت، متأثر از شوک ارزی یا 
انتظارات نسبت به شوک ارزی در آینده دچار مسائل کوتاه مدت می شویم و 
این به قدری است که بر سیاست های بلندمدت هم غلبه کند. به طور مثال 
با وجود کنترل رشد نقدینگی در ســال 1401، از کانال تبدیل شبه پول 
به پول عملا اثر افزایش نقدینگی را شــاهد بودیم و این موجب شــد که 
بــازار ارز و دارایی ها و کالایی متأثر از عوامل انتظاراتی شــود و به خروج 
ســرمایه بینجامد. درباره عواملی که در میان مدت و بلندمدت موثر بود، 
می توان به ناترازی های دولت و نقش مخربی که شــبکه بانکی کشور ایفا 
می کند اشــاره کرد. به همین دلایل و جنگ منطقه ای اوکراین می بینیم 
که بانک کشاورزی که ابتدای سال گذشته هیچ مشکلی نداشت، به دلیل 
ناترازی های بانکی کشــور و سیاست های اعمالی رسمی با مشکل مواجه 
شــد، اما اتفاق خوبی هم در سال گذشته در تراز بودجه ای رخ داد و 107 
هزار میلیارد تومان سرمایه بانک های دولتی افزایش یافت. اما همزمان در 
حوزه تنظیم گری و سلامت بانکی آنقدری که باید از ابزارهای حوزه نظارتی 
اســتفاده نشد، چراکه موجب شــد عوامل بنیادین سلامت بانکی حتی با 

تغییر نرخ بانک مرکزی باز هم تغییر نرخ سود ادامه یابد.

وزیر اقتصاد تصریح کرد: در جمع بندی که روز ششم فروردین ماه امسال 
در جلسه با رئیس جمهور برای تحقق شعار سال و مهار تورم داشتیم، نکات 
و ملاحظات دولت و سایر دستگاه ها مطرح شد تا به یک فهرست مشخص 
از تدابیر اقتصادی برای مهار تورم برســیم که در کمیته مشترکی تدوین 
و بررسی شــد. در این کمیته درخصوص پنج برنامه کاهش ناترازی های 
بودجه و فرابودجه، برنامه تسویه و کاهش بدهی های دولت به شبکه بانکی، 
برنامــه کاهش ناترازی نظام بانکی، برنامه کاهــش ناترازی  ارزی و برنامه 
مشخص اعمال سیاست های پولی به منظور مهار تورم صحبت و هم افزایی 
شــد، اما با این وجود عوامل بیرون از سیاســت های مدون خیلی موثر و 

پررنگ است.
او پنج برنامه رشــد تولید را نیز برنامه افزایش دسترسی مردم و بنگاه ها 
به اعتبارات، برنامه رفع موانع تولید و ارتقای پیش بینی پذیری اقتصادی و 
تنظیم بازار، برنامه کاهش ناتــرازی انرژی، برنامه عرضه دارایی های مالی 
و برنامه تســهیل و توســعه تجارت خارجی عنوان کرد و از اقتصاددانان 
درخواست کرد تا با مطالعه این برنامه ها در جلسه آتی، راهکارها و ارزیابی 
خود را از این برنامه ها بیان کنند. به گفته »خاندوزی«، در جلســه ششم 
فروردیــن با حضور رئیس جمهور یکی از موارد مهمی که تایید و از هفته 
پیش اجرایی شــد، این بود که کمیته ای متشکل از بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد تشکیل شود و هر مصوبه ای که این دو نهاد مشخص کردند، آن را 
در جلسه هیأت دولت مطرح کند تا از این به بعد خروجی های باکیفیتی 

داشته باشیم.
گفتنی است روز گذشته سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس از بررسی 
تقاضای استیضاح وزیر اقتصاد در جلسه این کمیسیون خبر داد. »مهدی 
طغیانی« در این باره توضیح داد: کمیســیون اقتصادی در جلســه ای به 
بررسی تقاضای جمعی از نمایندگان برای استیضاح وزیر اقتصاد پرداخت. 

استیضاح کنندگان مطالب خود را بیان کردند و پاسخ های وزیر اقتصاد هم 
شنیده شد. کمیسیون اقتصادی گزارش خود را درباره محورهای استیضاح 
و صحبت ها و پاســخ های وزیر به هیأت رئیسه مجلس ارسال می کند. او 
درباره اینکه آیا اســتیضاح کنندگان از پاسخ های وزیر قانع شدند یا خیر؟ 
گفت: اینکه استیضاح کنندگان از پاسخ های وزیر قانع شده باشند یا خیر؟ 
موضوعی اســت که کمیسیون در گزارش خود به آن نمی پردازد. چون در 
جلسه رأی گیری صورت نگرفت که ما براساس آن اعلام کنیم نمایندگان 
متقاضی استیضاح قانع شدند یا خیر. ما تنها مطالب مطرح شده را در قالب 

گزارشی به هیأت رئیسه اعلام می کنیم.
»طغیانی« درباره اینکه آیا استیضاح از حد نصاب افتاده و یا اینکه اعلام 
وصول می شــود، افزود: اینکه اســتیضاح امضای کافی برای اعلام وصول 
دارد یا خیر و یا اینکه دارای نصاب اســت، موضوعی است که باید هیأت 
رئیسه به آن بپردازد. چون پس گرفتن امضا و یا اضافه شدن متقاضیان به 
استیضاح به کمیسیون اقتصادی ارتباط ندارد. در نهایت این هیأت رئیسه 
مجلس است که درباره دارای نصاب بودن و یا نبودن استیضاح وزیر اقتصاد 
تصمیم گیری می کند و براساس آن استیضاح اعلام وصول می شود یا خیر؟ 
به گزارش »ایسنا«، همچنین »باقرزاده« از نمایندگان متقاضی استیضاح 
وزیر اقتصاد گفت که ما متقاضیان اصرار به اســتیضاح وزیر اقتصاد داریم 
و محکم ایســتاده ایم، اما برخی می خواهند درباره نداشتن نصاب امضاها 
برای اســتیضاح تشکیک ایجاد کنند که ما زیر بار نمی رویم. به گفته وی، 
وضعیت تورم و کنترل ارز و مشــکلات اقتصادی، موضوعی است که ما به 
خاطر آن طرح اســتیضاح وزیر اقتصــاد را مطرح کنیم. معتقدیم که باید 
تغییراتی در تیم اقتصادی کابینه صورت گیرد تا مشــکلات مردم کاهش 
پیدا کند. متاســفانه به قول ها هم عمل نشده و لازم است که وزیر اقتصاد 

استیضاح شود.

وزیر اقتصاد در جلسه با اقتصاددانان مطرح کرد

5 برنامه »مهار تورم و رشد توليد«

اخبــــــار

توقف عرضه ربع سكه در مرکز مبادله
سكه به نيمه کانال 31 ميليون رسيد

عرضه ربع سکه از هفته گذشته و با دستور رئیس کل بانک مرکزی 
متوقف شده و آخرین نرخ کشف شــده آن نیز تغییری نکرده است. 
عرضه ربع ســکه به صورت حراج چنــد قیمتی در مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران از 15 فروردین ماه آغاز شد و در نخستین روز این حراج، 
میانگین قیمت کشف شده ربع سکه به 9 میلیون و 500 هزار تومان 
رسید. البته در روز نخســت و روزهای بعد از آن استقبال چندانی از 
خرید ربع ســکه در مرکز مبادله از سوی صرافی ها نشد و تعداد کمی 
معامله انجام شد که به گفته »مســعود توکلی« معاون مرکز مبادله 
ارز و طــلای ایران، دلیل آن این بود که برای مشــارکت صرافی ها در 
حراج های ربع سکه مقدماتی وجود دارد که باید انجام شود اما بسیاری 
از آنهــا این مراحل را هنوز طی نکرده اند. به گفته وی، صرافی ها باید 
نماینده رسمی خود را با وکالت محضری به بانک مرکزی معرفی کنند 
تا بتوانند ربع سکه های خریداری شده خود را از خزانه تحویل بگیرند. 
ســپس چند روز بعد »محمدرضا فرزین«، رئیس کل بانک مرکزی از 
توقف عرضه ربع سکه در مرکز مبادله خبر داد و گفت که امسال نیز 
مانند ســال گذشته ربع ســکه البته در مرکز مبادله عرضه شد اما با 
توجه به اینکه روش آن مناســب نبود، جلوی آن را گرفتیم. از همین 
روز به بعد، قیمت ربع ســکه در ســایت مرکز مبادله تغییری نکرد و 
توقف عرضه رســما آغاز شــد. البته به نظر می رسد که معاملات ربع 
سکه مجددا در مرکز مبادله ارز و طلای ایران از سرگرفته خواهد شد 

و روش جدیدی برای عرضه آن اجرا خواهد شد.
در مرکز مبادله ارز و طلای ایران همچنین قیمت هر دلار آمریکا با 
116 تومان افزایش در روز دوشــنبه نسبت به روز قبل به 42 هزار و 
27 تومــان و نرخ حواله دلار با 104 تومان افزایش قیمت به 38 هزار 
و 206 تومان رســید. قیمت هر اسکناس دلار 42 هزار و 27 تومان و 
قیمت حواله دلار 38 هزار و 206 تومان است. بهای هر اسکناس یورو 
نیز 46 هــزار و 211 تومان و بهای حواله یورو 42 هزار و 10 تومان، 
هر اســکناس درهم 11 هزار و 443 تومان و هر حواله درهم 10 هزار 

و 403 تومان کشف شد.
در معاملات روز گذشته قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید در بازار تهران بیش از 690 هزار تومان افزایش یافت و با قیمت 
31 میلیون و 540 هزار تومان معامله شد. براساس نرخ های اعلامی از 
سوی اتحادیه صنف فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره و سکه 
تهران، قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح جدید به 31 میلیون و 540 
هزار تومان رسید. سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز 28 میلیون و 
200 هزار تومان خرید و فروش شد. همچنین نیم سکه 18 میلیون و 
600 هزار تومان، ربع  سکه 11 میلیون و 650 هزار تومان و سکه یک 
گرمــی 6 میلیون و 400 هزار تومان قیمت خورد. نرخ هر گرم طلای 
18 عیــار 2 میلیون و 578 هزار تومــان و قیمت هر مثقال طلا 11 
میلیون و 170 هزار تومان اعلام شــد. بهای هر انُس طلا در بازارهای 

جهانی نیز به 2 هزار و 9 دلار رسید.

طلای جهانی از ادامه پرواز بازماند
دلار پرید

قیمت طلای جهانی در روز دوشنبه کاهش یافت؛ زیرا دلار آمریکا 
قوی تر و چشم انداز افزایش نرخ فدرال رزرو پس از آمارهای اقتصادی 
هفته گذشــته، جذابیت این فلز را کاهش داد. بهای هر اونس طلا  با 
0.1 کاهش به 2003 دلار و 90 ســنت رســید و قیمت طلا نیز به 
2004 دلار و 90 ســنت رسید. شــاخص دلار 0.2 درصد بالاتر بود 
و شــمش را برای خریدارانی که ســایر ارزها دارند گران شد. داده ها 
نشــان می دهد که خرده فروشــی های ایالات  متحده در ماه گذشته 
0.3 درصــد کاهش یافت، اما افزایش ها در ژانویه و فوریه باعث شــد 
که هزینه های مصرف کننده در ســه ماهه اول ســرعت داشته باشد. 
احساسات مصرف کننده در ایالات  متحده در ماه آوریل افزایش یافت، 
اما خانوارها انتظار داشــتند که تورم در 12 مــاه آینده افزایش یابد. 
گزارش جداگانه ای نشان داد که تولید در کارخانه های ایالات متحده 
در ماه مارس بیش از حد انتظار کاهش یافت اما در سه  ماهه اول رشد 
اندکی داشــت. طلا به طور سنتی محافظ در برابر تورم در نظر گرفته 
می شــود، اما نرخ های بهره بالاتر جذابیت شــمش های بدون بازده را 
کاهش می دهد. طبق گزارش »رویترز« در بازار سایر فلزات ارزشمند 
نیز بهای هر اونس نقره با 0.6 درصد کاهش به 25.22 دلار رســید، 
پلاتین 0.8 درصد کاهش یافت و به 1036 دلار و 26 ســنت رسید و 
پالادیوم 1.1 درصد کاهش یافت و به 1487 دلار و هشت سنت رسید.

دبير شورای هماهنگی بانک های دولتی خبر داد
رفع مسدودی حساب وکالتی خودرو

دبیر شــورای هماهنگی بانک های دولتی از رفع مسدودی حساب 
وکالتــی خودروهای داخلی خبر داد و گفــت متقاضیان خودروهای 
داخلی می توانند از روز دوشنبه 100 میلیون تومان مبلغ واریز شده به 
حساب وکالتی خودشان را برداشت کنند. »علیرضا قیطاسی« درباره 
آخرین وضعیت رفع مســدودی حساب وکالتی خودروهای داخلی و 
خارجی به »ایســنا« گفت: از روز دوشــنبه )28 فروردین ماه( 100 
میلیون تومان واریز شده متقاضیان ثبت نام خودرو در حساب وکالتی 
به نام ســازمان حمایت با حفظ نوبت تحویل خودرو آزاد می شــود و 
مردم می توانند این مبالغ را از حســاب های خود برداشت کنند. همه 
بانک هــا همکاری لازم را در این زمینه دارند و مشــکلی وجود ندارد. 
به گفته دبیر شــورای هماهنگی بانک های دولتی، متقاضیانی هم که 
برای خودروهای وارداتی ثبت نام کرده بودند، اگر مشــمول نشــده و 
یا به هر دلیلی انصــراف داده اند، می توانند 500 میلیون تومان مبلغ 
مسدودشــده را از حساب وکالتی خود برداشــت کنند. مردم در این 
زمینه اگر مشکلی یا ابهامی داشتند، می توانند از طریق واحد شکایات 

هر بانک نسبت به ارائه گزارش آن و حل مشکل خود اقدام کنند.

نوسان بيت کوین در مرز 30 هزار دلار
مقصد بعدی بيت کوین کجاست؟

قیمت بیت کوین به بالاتر از ســطح 30 هــزار و 500 دلار افزایش 
یافت. حتی قبل از ظهور خرس ها، بیت کوین به بالای سطح 31 هزار 
دلار رسید و در نتیجه یک واکنش نزولی در زیر منطقه حمایتی 30 
هــزار و 500 دلار رخ داد. به گزارش »کریپتو«، قیمت به زیر منطقه 
پشتیبانی 30 هزار و 250 دلار کاهش یافت و منطقه 29 هزار و 800 
دلار را آزمایــش کرد. قیمت پایین نزدیک بــه 29 هزار و 777 دلار 
تشکیل شد و قیمت در حال حاضر در حال تثبیت است. بیت کوین در 
زمان نگارش این گزارش، زیر 30 هزار و 500 دلار و میانگین متحرک 
ســاده 100 ساعته معامله می شــود. مقاومت فوری نزدیک به سطح 
30 هزار و 165 دلار اســت. این رقم نزدیک به ســطح 50 درصدی 
فیبوناچی اصلاحی کاهش اخیر، از 30 هزار و 555 دلار به پایین 29 
هزار و 777 دلار اســت. مقاومت اصلــی بعدی نزدیک به منطقه 30 
هزار و 400 دلاری اســت. همچنین یــک خط روند نزولی کلیدی با 
مقاومت نزدیک به 30 هزار و 380 دلار در نمودار ساعتی بیت کوین/

دلار شکل می گیرد.
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چين برنده اقتصاد جهان است؟
بازگشت چين به تنظيم کارخانه

صندوق بین المللی پول اعلام کرد که چین در سیستم مالی جهانی 
مقاوم اســت. صندوق بین المللی پول در آخرین چشــم انداز اقتصاد 
جهانــی خود هشــدار داد که اقتصاد جهانی به ســمت ضعیف ترین 
رشــد میان مدت خود در بیش از 30 ســال گذشــته پیش می رود. 
صندوق بین المللی پول انتظار دارد که رشــد جهانی در سال 2028 
حدود 3درصد باشــد که پایین ترین پیش بینی میان مدت در گزارش 
چشم انداز اقتصاد جهانی صندوق بین المللی پول از سال 1990 است. 
در این گزارش ذکر شــده است که در سال های اخیر به دلیل افزایش 
نرخ بهره و درگیری روسیه و اوکراین رشد اقتصاد جهانی کاهش یافته 
اســت. در همین حال، تورم بالا و فشارهای بانکی در ایالات  متحده 
و اروپــا در حال افزایش عدم اطمینان به یک اقتصاد پیچیده اســت. 
صندوق بین المللی پول در این گزارش افزود: »تا زمانی که بخش مالی 
ناآرام باقی بماند، عدم اطمینان زیاد و موازنه ریســک ها به شدت به 

سمت نزولی تغییر خواهد کرد.«
»توبیــاس آدریان«، مشــاور مالی و مدیر بخــش بازارهای پولی و 
سرمایه صندوق بین المللی پول گفت که »اقتصادهای بزرگ بازارهای 
نوظهور از جمله چین، انعطاف پذیــر باقی مانده اند. بنابراین وقتی به 
مجموع جریان ها به بازارهای نوظهور نگاه می کنید، چین بزرگ ترین 
دریافت کننده سرمایه جهانی اســت که این مورد برای اقتصاد چین 
خــوب خواهد بود.« با وجود کاهش رشــد جهانی در ســال 2023، 
پیش بینی صندوق بین المللی پول در مورد چشــم انداز رشــد چین 
مثبت اســت. »توماس هلبلینگ«، معاون بخش آســیا - اقیانوسیه 
صندوق بین المللی پول گفت که طبق پیش بینی صندوق بین المللی 
پول، اقتصاد چین در ســال 2023 رشد قوی را تجربه خواهد کرد و 
هدف رشد حدود 5 درصدی دولت نزدیک به پیش بینی های صندوق 

بین المللی پول است.

پس از 3 دهه ابتلا به »سندروم سكون«
ژاپنی ها مترصد افزایش حقوق  شدند

نتایج مذاکرات افزایش حقوق در ژاپن نشان می دهد که قرار است 
پس از دهه ها رکود و ســکون، در نهایت تغییری ایجاد شــده و پایه 
حقوق در این کشــور افزایش پیدا کند تا درآمد کارگران با نرخ تورم 
همخوانی بیشــتری بیابد. »کاساهارا یوشی هیسا«، رئیس بانک هیگو 
واقــع در جنوب ژاپن به تازگی با افتخــار اعلام کرد که تصمیم دارد 
حقوق کارمنــدان خود را 3 درصد افزایش دهد، امــا زمانی که از او 
پرســیده شــد آخرین باری که کارمندان این بانک افزایش حقوق را 
تجربه کرده اند چه زمانی بوده است، با شرمساری عددی بهت آور را به 

زبان آورد: 28 سال پیش.
بانک هیگو در ژاپن تنها جایی نیســت که چندین دهه از آخرین 
افزایش حقوق کارمندانش می گذرد. در حقیقت پایه حقوق سالانه در 
ژاپن از ســال 1990 تا سال 2019 تنها 4 درصد افزایش یافته است، 
یعنی ســالانه در حدود 0.1 درصد. در مقام مقایسه براساس گزارش 
سازمان توسعه و همکاری های اقتصادی، حقوق در آمریکا در همین 
بازه زمانی 145 درصد افزایش یافته اســت. این پدیده یعنی افزایش 
نیافتن حقوق در ژاپن، به حدی فراگیر و تثبیت شده است که رسانه ها 
نام »سندروم ســکون« به آن داده اند؛ سندرومی که تلاش های »آبه 
شینزو«، نخست وزیر سابق و فقید ژاپن و »کیشیدا فومیو«، نخست وزیر 
کنونــی ژاپن برای درمان آن ناموفق عمــل کرده اند. راهکارهای آنها 
مانند بخشش های مالیاتی متنوع برای کسب و کارهایی که با افزایش 
حقوق کارگران موافقت کننــد، همگی به دلیل موقتی بودن بی تاثیر 
بوده اند زیرا هیچ کارفرمایی در ژاپن حاضر نمی شــود در ازای پاداشی 

موقتی، تعهدی همیشگی بدهد.
اتحادیه ها در ژاپن به جای افزایش حقوق بر ثبات شغلی تاکید دارند 
و بســیاری از مدیران کســب و کارها با وجود کاهش نرخ بهره وری، 
تمایلی به افزایش حقوق از خود نشان نمی دهند. این وضعیت تلاش ها 
برای مدیریت تورم در ژاپن را بی اثر کرده اســت. از این رو اســت که 
بانــک مرکزی ژاپن رویکرد خود برای پایین نگه داشــتن نرخ بهره را 
حفظ کرده است؛ در حالی که تورم سرفصل )تورمی که تمامی کالاها 
و خدمات را دربر می گیرد( امسال در ژاپن از 4 درصد فراتر رفته است. 
داده های اخیر نشان از آن دارند که ممکن است این وضعیت به زودی 
تغییر کند. در مذاکرات دســتمزد سال جاری در ژاپن به سریع ترین 
افزایش حقوق در این کشــور طی 30 سال گذشته اشاره شده است. 
بانک سرمایه گذاری مورگان استنلی این رویداد را »بزرگ ترین توسعه 

کلان چند دهه گذشته« در ژاپن توصیف کرده است.
تجزیه و تحلیل ارقام دســتمزد در ژاپن نیازمند درک ویژگی های 
عجیب محلی بازار کار در این کشور است. دستمزدها در ژاپن زمانی 
تعیین می شوند که شرکت ها و اتحادیه ها برای انجام مذاکراتی سالانه 
موسوم به »شانتو« یا »تهاجم بهاری« با هم ملاقات می کنند. افزایش 
حقوق سرفصل یا اصلی از دو بخش تشکیل می شود: افزایش حقوق 
برنامه ریزی شده مبتنی بر سنوات و افزایش حقوق پایه. دومین بخش 
بیشــترین تاثیر را بر مخارج خانوار دارد از این رو قدرت تاثیرگذاری 
بر تورم را خواهد داشت. براساس ارقامی که اوایل ماه جاری میلادی 
توســط کنفدراســیون اتحادیه های کارگری منتشر شده است، قرار 
است در سال 2023 پایه حقوق در ژاپن 2.2 درصد و حقوق سرفصل 
یــا اصلی 3.7 درصد افزایش پیدا کند. این ارقام ســال گذشــته به 
ترتیــب 0.5 درصد و 2.1 درصد بودند. شــرکت های ثروتمند برای 
افزایش حقوق امســال ســخاوت ویژه ای از خود نشان داده اند. برای 
مثال، یک شــرکت مشهور خرده فروشی لباس که برندهای متعدد و 
مشهوری را در زیرمجموعه خود اداره می کند، حقوق کارگران عادی 
خود را 40 درصد افزایش داده اســت. هنوز تمامی افزایش حقوق ها 
در ژاپن نهایی نشــده اســت و انتظار می رود شرکت های متوسط و 
کوچک تا ماه جولای گزارش افزایش حقوق های خود را اعلام کنند. 
اما گلدمن ســاکس تخمین می زند که رقم نهایی افزایش حقوق پایه 
در ژاپــن 2 درصد خواهد بود که بالاترین رقم از ســال 1992 تا به 

امروز خواهد بود.
قیمت مصرف کننده در ژاپن به نسبت چهار دهه گذشته با سرعتی 
غیرمنتظره افزایش یافته است. اگرچه بخش زیادی از این افزایش ها 
ناشی از عوامل فشار هزینه مانند افزایش هزینه کالاهای وارداتی نظیر 
غذا و انرژی بوده است، اما این افزایش ها باعث شده تا توقعات نسبت 
به افزایش حقوق بالا رفته و روسا و مدیران شرکت ها تحت فشار قرار 
بگیرند. محدودیت بازار کار هم بر افزایش این فشارها تاثیرگذار بوده 
اســت. ژاپن با وارد کردن زنان و ســالمندان به بازار کار خود تلاش 
کرده کاهش جمعیت و پیر شدن جمعیت خود را جبران کند، اما این 
راهکارها همیشگی نخواهند بود و به زودی مشکل کمبود نیروی کار 

دوباره گریبان ژاپن را خواهد گرفت.
در حال حاضــر برای کارگران ژاپنی و بانــک مرکزی ژاپن یک 
پرسش مطرح است و آن اینکه آیا افزایش حقوق ها رویدادی یکباره 
خواهد بود یا قدمی در مســیر تغییر؟ اگرچه برای سیاســتگذاران، 
تغییرات ایجادشــده در ســال جاری کافی نبوده اســت. »کورودا 
هاروهیکو«، مدیر ســابق بانک مرکزی ژاپن معتقد اســت که برای 
مواجه شــدن با هدف تورمــی 2 درصدی نیاز بــه افزایش حقوق 
بیشــتری وجود دارد. او در آخرین کنفرانس خبری خود گفت که 
اگرچه مذاکرات افزایش حقوق در ژاپن دلگرم کننده بوده است، اما 

این روند باید روندی ادامه دار باشد.

خبرنــامه

فرصت امروز: روند صعودی بورس تهران ادامه دارد و نماگرهای بورسی 
هر روز رکورد جدیدی را نمایش می دهند. هرچند شتاب رشد شاخص ها در 
معاملات دو روز گذشته به قوت روز نخست هفته نبود، اما هر سه شاخص 
اصلی بازار به پیشــروی در سطوح جدید خود ادامه دادند و در صدر آنها، 
شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات دوشنبه در یک قدمی مقاومت 
2.3 میلیــون واحد قرار گرفت. پس از آنکه نماگر اصلی تالار شیشــه ای، 
بهترین عملکرد خود در سال جدید را با رشد 3.39 درصدی در معاملات 
روز شنبه به ثبت رساند و از نیمه کانال 2.2 میلیون واحد عبور کرد، این 
روند در روزهای یکشــنبه و دوشــنبه به ترتیب با رشد 0.94 درصدی و 
0.63 درصدی ادامه یافت تا نماگر اصلی در پایان دادوســتدهای بیست و 
هشــتمین روز فروردین ماه در ارتفاع 2میلیون و 289 هزار واحد بایستد. 
نماگر هم وزن بازار نیــز در حالی با ثبت بازدهی روزانه 3.87 درصدی در 
ابتدای هفته جاری وارد تراز 700 هزار واحد شد که در ادامه هفته با رشد 
1.59 درصد و 1.31 درصد در ســطح 740 هزار و 659 واحد قرار گرفت. 
گفتنی اســت که علاوه بر سقف شکنی نماگرها در روز طلایی بازار سهام، 
رکورد دو ساله ورود پول حقیقی به بازار سهام در معاملات شنبه شکست 
و 1582 میلیارد تومان سرمایه حقیقی ها به گردونه معاملات سهام تزریق 
شــد که بیشترین میزان ورود پول حقیقی از 20 مهرماه 1399 بدین سو 

به شمار می رود.
بورس تهران تقریبا از هفته های پایانی سال گذشته روند اوج گیری خود 
را آغاز کرد و با ورود به سال 1402 بر شتاب رشد خود افزود؛ تا جایی که 
تداوم این روند صعودی در ســال جدید به سقف شکنی نماگرها و عبور از 
سطوح تاریخی انجامید. تا پایان معاملات روز گذشته بازدهی شاخص کل 
به بیش از 16 درصد، شاخص هم وزن به 26 درصد و شاخص کل فرابورس 
به 18 درصد رســید که بازدهی خوبی برای 15 روز معاملاتی در ســال 

1402 محسوب می شود.
رنگ سبز بر تن بورس ماند

بازار سهام روز دوشنبه همچنان بر مدار صعود قرار داشت. نماگر اصلی 
تالار شیشــه   ای در این روز توانست با رشــد 0.63 درصدی همراه شود و 
تا ســطح 2 میلیون و 289 هزار واحد پیشروی نماید. همچنین شاخص 
هم وزن که شاخص دقیق تری است و نمای بهتری از کلیت وضعیت بازار 
را به نمایش می   گذارد، روز گذشته با رشد 1.31 درصدی سبزپوش شد و 
در تــراز 740 هزار واحد جای گرفت. به این ترتیب، بازدهی بورس تهران 
از ابتدای ســال تاکنون به حدود 17 درصد رسید. با توجه به رونق ارزش 
معاملات خرد بورس و همچنین بالابودن تمایلات خرید ســرمایه گذاران 
خرد، احتمال تداوم روند صعودی نماگرهای بورسی در روزهای آتی هفته 
تا حد زیادی تقویت شــده است؛ هرچند که برخی کارشناسان می گویند 

دماســنج اصلی تالار شیشــه ای در موقعیت حســاس تکنیکالی )سطح 
مقاومتی خود( قرار دارد و احتمال اصلاح مقطعی وجود دارد.

بدین ترتیب، روند صعودی شــاخص ها در معاملات روز دوشنبه ادامه 
یافت و شــاخص کل بورس تهران با رشد 14 هزار و 219 واحدی معادل 
0.63 درصد )نســبت به روز کاری قبل( تا سطح 2 میلیون و 289 هزار و 
286 واحد بالا آمد. شــاخص کل هم وزن  نیز با رشد 9 هزار و 502 واحد 
معادل 1.31 درصد در رقم 740 هزار و 659 واحدی ایستاد. در آن سوی 
بــازار هم شــاخص کل  فرابورس با 65 واحد افزایش بــه رقم 28 هزار و 
952 واحد رســید. شاخص هم وزن فرابورس نیز روند صعودی داشت و با 
افزایش 2 هزار و 508 واحد به ســطح 130 هزار و 731 واحد رســید. در 
این روز همچنین خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار سهام برای 
چهارمین روز کاری متوالی مثبت شد و 888 میلیارد تومان پول حقیقی 
به بازار ســهام وارد شد که نسبت به روز قبل، رشد 87 درصدی را نشان 
می دهد. نماد شملی )شرکت ملی شیمی کشاورز( با 125 میلیارد تومان 
بیشترین ورود پول را ثبت کرد. پس از شملی نیز نمادهای سمگا، حکشتی، 
وبصادر و وبملت بیشــترین ورود سرمایه حقیقی را داشتند. از میان 208 
نماد مثبت بورسی، سرمایه گذاری غدیر و پالایش نفت بندرعباس نسبت 
به سایر نمادها بیشــترین تاثیر مثبت و از میان 133 نماد منفی بورسی 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی 

را روی بورس گذاشتند.
ریزش قيمت بزرگان بازار

نمادهای وغدیر، شبندر، وبملت، حکشتی و وامید بزرگان سبزپوش بازار 
بودند که بیشــترین اثر را در رشــد شاخص کل داشتند و فارس، فملی و 
تاپیکو نیز نمادهایی بودند که مانع رشد بیشتر شاخص شدند. در فرابورس 
نیز نمادهای خاور، شــرانل و غصینو بیشترین اثر مثبت را روی شاخص 
داشتند و نمادهای مارون، وسپهر و هرمز با بیشترین اثر کاهنده بر شاخص 
کل فرابورس همراه شدند. در بین نمادهای پرتراکنش بورس نیز وکغدیر 
بیشــترین تراکنش را داشــت و پی پاد و خودرو در رتبه های بعدی قرار 
گرفتند. در فرابورس نیز کرمان، خاور و دی بیشترین تراکنش را داشتند. 
ارزش معاملات کل بازار سهام به 240 هزار و 274  میلیارد تومان رسید. 
ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار ثانویه 217 هزار و 915 میلیارد تومان 
بود که 91 درصد از ارزش کل معاملات بازار را در این روز شامل می شود. 
ارزش معاملات خرد نیز با کاهش 4 درصدی نسبت به روز معاملاتی قبل 

به رقم 17 هزار و 450 میلیارد تومان رسید.
در معاملات دوشــنبه نمــاد وبملت )بانک ملت( بیشــترین ارزش 
معامــلات بازار ســهام را به خــود اختصاص داد کــه ارزش معاملات 
آن 331 میلیــارد تومان بود. پس از وبملت، خودرو بیشــترین ارزش 

معاملات را داشــت و خگستر رتبه سوم بیشترین ارزش معاملات را به 
خود اختصاص داد و پس از آن دو نماد خســاپا و شــملی در رتبه های 
بعدی بیشترین ارزش معاملات قرار گرفتند. در جدول حجم معاملات 
نیز ســهام شســتا با تعداد یک میلیارد و 307 میلیون و 677 هزار و 
100 ســهم در صدر قرار گرفت. کرمان در رتبه دوم بیشــترین حجم 
معاملات بازار ایستاد و رتبه سوم به وبملت تعلق داشت. دو نماد خساپا 
و خــودرو نیز در رتبه های بعدی بیشــترین حجم معاملات بازار جای 
گرفتند. در معاملات روز گذشــته، 250 نماد صف خرید داشتند و 10 
نماد با صف  فروش مواجه شدند. مجموع ارزش صف های خرید با افت 
9 درصدی نســبت به روز قبل به هــزار و 903 میلیارد تومان کاهش 
یافت و مجموع ارزش صف های فروش نیز با کاهش 52 درصدی به 20 

میلیارد تومان رسید.
استقبال از گروه خودرو و بانک

در معاملات سومین روز هفته، ارزش معاملاتی گروه خودرویی به حدود 
هزار و 720 میلیارد تومانی رســید تا نشــان دهد همچنان بازار به گروه 
خودرویی علاقه مند اســت. گروه بانکی هم با رشــد قابل توجهی به عدد 
یک هزار و میلیارد تومان رســید. پیشــتاز این گروه همچنان بانک ملت 
است که با استقبال خوبی مواجه شد. شاخص کل بورس تهران در جریان 
معاملات این روز با رشــد 14 هزار واحدی خود را در محدوده 2 میلیون 
و 289 واحــدی دید. ارزش معاملات روی رقــم 16 هزار و 139 میلیارد 
تومان قرار گرفت و ارزش بازار بورس تهران نیز به محدوده 8 هزار و 476 
)هزار میلیارد تومان( رســید. شــاخص کل بورس آرام در مسیر صعودی 
گام برمــی دارد و با عبور از مقاومــت هارمونیک 113 درصدی فیبوناچی 
خود )محدوده 2 میلیون و 230 هزار واحدی( به ســمت مقاومت بعدی 
احتمالــی یعنی حوالی 127 درصد فیبوناچی )محدوده 2 میلیون و 380 

هزار واحدی( در حرکت است.
شــاخص هم وزن نیز همچان پیش می تازد و خــود را در هدف بعدی 
مقاومت فیبوناچی 200 درصدی دیده اســت. شاخص هم وزن با عبور از 
مقاومت 550 هزار واحدی تاریخی خود بهتر از شــاخص کل عمل کرد و 
مدتی در مسیر صعودی قرار داشت و خود را به اولین مقاومت - محدوده 
665 هزار واحدی - رساند. پس از آن نیز شاخص هم وزن دست از صعود 
برنداشت و در حال حاضر در محدوده 740 هزار واحد قرار دارد. در صورتی 
که شاخص کل بورس تهران بخواهد مسیر عبوری شاخص هم وزن را طی 
کند باید این انتظار را داشت که شاخص کل برای رسیدن به اهداف بالاتر 
همچنان فرصت دارد. در حــال حاضر گروه خودرویی و بانکی، گروه های 
مورد استقبال بازار هستند و باید دید این درخواست خریدها تا چه زمان 

ادامه خواهد داشت.

دماسنج اصلی تالار شيشه ای در یک قدمی مقاومت 2.3 ميليونی ایستاد

تداوم سبزپوشی بورس تهران

مدیــر نظارت بر بورس های ســازمان بورس می گوید در ســال 1401 
مجموعا بالغ بر 81 هزار میلیارد تومان تزریق نقدینگی از طریق حســاب 
کارگزاری ها به بازار ســرمایه بوده که بخش قابل توجهی از آن در ماه های 
آذر و اسفند 1401 صورت پذیرفته است. این رقم برای سال های 1400 و 

1399 به ترتیب مبالغ 15 و 63 هزار میلیارد تومان بوده است.
»امیرمهــدی صبایــی«، مدیر نظــارت بر بورس های ســازمان بورس 
درخصوص این پرســش که آیا در سال های اخیر نقدینگی از بازار سرمایه 
خارج شــده است؟ به »بورس 24« گفت: در سال 1401 بالغ بر 39 هزار 
میلیارد تومان خالص ســهام انتقال یافته از حقیقی ها به حقوقی ها بوده 
اســت، اما به اشــتباه در بین برخی فعالان بازار و برخی رســانه ها از واژه 
»خروج پول« برای تبیین این وضعیت استفاده می شود. به عبارتی، آنچه 
که اتفاق می افتد، خالص انتقال سهام از حقیقی به حقوقی و بالعکس هست 
که در اشتباهی رایج به آن عنوان خروج/ورود پول به بازار اطلاق می شود. 
از طرفی در سال 1401 در مجموع خالص خرید سهام توسط صندوق های 
بازارگردانــی و صندوق های حمایتی تثبیت و توســعه بالغ بر 28.7 هزار 
میلیارد تومان بوده، لذا بدیهی است که با قرار گرفتن صندوق های مذکور 
در سمت خرید در روزهای منفی، بخشی از سهام متعلق به حقیقی ها به 
این صندوق ها )که دارای شــخصیت حقوقی هستند( منتقل می شود، لذا 
بخشی از خالص انتقال سهام از حقیقی ها به حقوقی ها، به فعالیت مستمر 

صندوق های حمایتی و بازارگردان ها، مربوط می شود.
به عقیده »صبایی«، در ســال گذشــته بالغ بر 39 هزار میلیارد تومان 
خالص ســهام انتقال یافته از حقیقی ها به حقوقی ها بوده که بخشــی از 
آن ناشــی از تحرکات صندوق های حمایتی و بازارگردان ها است، اما برای 
اینکه بدانیم واقعا در بازار ســرمایه ورود/خــروج پول اتفاق افتاده یا خیر 
باید به مجاری اصلی ورود/خروج نقدینگی رجوع کنیم. اصلی ترین مجاری 

برای ورود/خروج نقدینگی، حساب کارگزاری ها محسوب می شود، در واقع، 
اشخاص برای ورود نقدینگی و خرید اوراق بهادار باید وجه نقد را به حساب 
کارگزاری ها واریز کنند و برای خروج نقدینگی، درخواســت وجه کرده و 
مبلغ نقد موردنظر را از کارگزاری ها دریافت کنند. در سال 1401 مجموعا 
بالغ بر 81 هزار میلیارد تومان تزریق نقدینگی از طریق حساب کارگزاری ها 
به بازار سرمایه بوده که بخش قابل توجهی از آن در ماه های آذر و اسفند 
1401 صورت پذیرفته اســت. این رقم برای سال های 1400 و 1399 به 

ترتیب مبالغ 15 و 63 هزار میلیارد تومان بوده است.
مدیر نظارت بر بورس های ســازمان بورس ادامه داد: از ابتدای ســال 
1399 تاکنــون، در 10 ماه از 36 ماه )که داخل بازه زمانی شــهریورماه 
1399 تــا نهایتا آبان ماه 1400 قرار دارد(، شــاهد خالص خروج ماهانه 
نقدینگی از بازار ســرمایه بودیم و از آبــان 1400 تاکنون در هیچ ماهی 
خالص جریان نقدینگی منفی نبوده اســت. به هر ترتیب با وجود جریان 
نقدینگی منفی در برخی ماه های ســال، همانگونه که اشاره شد، برآیند 
خالص جریان نقدینگی در کلیه ســه سال اخیر مثبت بوده است. ضمنا 
آخرین ماه خالــص خروج نقدینگی مربوط به آبان 1400 اســت. البته 
بدیهی است جریان ورود و خروج روزانه نقدینگی در بازار سرمایه، امری 
عادی تلقی می شــود و مهم جمع جبری و خالص جریان نقدینگی است 
که ارقام مربوط به آن تشــریح شد. به گفته وی، روند ورود نقدینگی به 
بازار سرمایه در فروردین ماه نیز ادامه یافته که عمده سهم آن متعلق به 

اشخاص حقیقی است.
»صبایی« در پایان صحبت هایش افزود: سازمان بورس و اوراق بهادار با 
اتخاذ سیاست هایی از جمله تنوع ابزارهای مالی متناسب با ذائقه و ریسک 
پروفایل ســرمایه گذاران، افزایش عرضه های اولیه سهام شرکت ها، تعمیق 
بازارهای مختلف از جمله بازار بدهی برای تامین مالی ناشــران و بنگاه ها، 

تسهیل برای ورود شــرکت های دانش بنیان و شرکت های سهامی پروژه 
و ...، تقویت نظارت هوشــمند بر فعالیت نهادهای مالی خدمات دهنده با 
هدف ارتقای سلامت بازار سرمایه و ... تلاش دارد تا با افزایش اعتمادسازی 
به بازار ســرمایه، ورود جریان مســتمر و قابل اتــکا نقدینگی به بازار که 
در ماه های اخیر رشــد داشــته، به صورت منطقی و پیوسته ادامه یافته و 
در جهــت افزایش کارایی بازار، به نحو صحیحی در ســطح کلان اقتصاد 
تخصیص یافته، تا به نوبه خود در راســتای تحقق شعار سال جدید یعنی 

»مهار تورم« و »رشد تولید« گام بلندی برداشته باشد.
در همین حال، یک فعال بازار ســرمایه با اشــاره به شعار سال 1402 
می گوید: یکی از اصول اولیه اقتصاد، پذیرش مکانیزم بازار و قیمت گذاری 
برمبنای عرضه و تقاضاست. قیمت گذاری دستوری به اقتصاد کشور لطمه 
می زند و اگر به دنبال تحقق شــعار امسال یعنی »مهار تورم، رشد تولید« 
هستیم، بهتر است به اصلاح سیاســت ها و اقداماتی که به اقتصاد کشور 
آسیب می رســاند، بپردازیم. به گفته »اشــکان چهره نگار«، مصداق بارز 
آســیب های قیمت گذاری دستوری را می توان در صنعت خودرو مشاهده 
کــرد. اختلاف قیمت خودرو در کارخانه و بازار آزاد فقط رانت و فســادی 
ایجاد کرد که ثمره ای جز تحمیل ضرر و زیان به خودروســازان و تحریک 
تقاضای ســوداگرانه در بازار خودرو نداشت. مادامی که نقدینگی به سمت 
تولید هدایت نشود، انتظار رشد و رونق و شکوفایی در بخش تولید کشور 
نمی رود. متاسفانه سیاست گذاری ها در چند سال گذشته، به نحوی بوده 
که اکثر مردم به جای ســرمایه گذاری در حــوزه تولید، به دنبال دلالی و 
سوداگری در بازارهای مختلف هستند. تا زمانی که سرمایه گذاران اطمینان 
خاطر نداشته باشند که با سرمایه گذاری در حوزه تولید بازدهی مورد انتظار 
خود را کسب خواهند کرد، این وضعیت تداوم داشته و رشد و شکوفایی در 

اقتصاد کشور نخواهیم داشت.

رشد 5 برابری ورود سرمایه در سال 1401

آشتی سهامداران خرد
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فرآیند تخصيص آرد به نانوایان تغيير کرد
 مردم می توانند در مورد کيفيت نان نظر دهند

مشاور وزیر اقتصاد در تشــریح فاز دوم طرح مدیریت هوشمندانه 
یارانه آرد و نان توضیح داد که در فاز دوم ضمن آنکه فرآیند تخصیص 
آرد به نانوایان تغییر کرده است، امکان اظهارنظر مردم در مورد کیفیت 

نان نانوایان در یک برنامه فراهم می شود.
محمد جلال در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به آغاز طرح مدیریت 
هوشــمندانه یارانه آرد و نان از اردیبهشت ســال قبل، اظهار کرد: از 
زمان آغاز طرح تاکنون در سمت مردم تغییر ویژه ای صورت نگرفت. 
به عبارت دیگر در ســال قبل نه آزادسازی قیمت نان در دستور کار 
قرار گرفت و نه محدودیتی در خرید نان برای مردم ایجاد شد. فاز دوم 
طرح نیز از بهمن ســال قبل آغاز شد. البته مرحله آزمایشی فاز دوم 
از انتهای آذرماه در اســتان قزوین آغــاز و در انتهای بهمن به تدریج 
در کلیه اســتان ها پیاده سازی شد. در فاز دوم نیز مانند فاز اول، عدم 
آزادســازی قیمت نان و عدم ایجاد محدودیت خرید نان برای مردم 

مهمترین پیش فرض های کار بودند.
وی در مورد تغییراتی که در مرحله دوم طرح در مقایسه با مرحله 
اول طرح صورت گرفت، توضیــح داد: در آغاز اجرای فاز دوم، میزان 
کمک هزینه جبران اجاره و دســتمزد نانوایــان از 15 به 30 درصد 
افزایش یافت. در قدم بعدی، تخصیص آرد به نانوایان وارد الگوی جدید 
شــد و محدودیتی که در گذشته در قالب ســهمیه برای بسیاری از 
نانوایان وجود داشــت که تولید نان با حجم بیشتر در روز امکانپذیر 
نبود، برداشته شد؛ یعنی در فاز دوم طرح، نانوایان می توانند هر میزان 
نان از طریق کارتخوان های هوشمند به مردم عرضه کنند. همچنین 

درصدی بیشتر، می توانند آرد یارانه ای دریافت کنند.
  مشــاور وزیر اقتصــاد ادامه داد: یعنی برای نانــوا معادل عملکرد 
صحیحــی که در فروش نان بــه مردم انجام می دهــد و تراکنش ها 
از طریق ســامانه پذیرفته می شــود، امکان خرید آرد یارانه ای فراهم 
می شــود و این میزان خرید در هر دوره دریافت آرد، می تواند تا 10 
درصد افزایش پیدا کند. از طرف دیگر نانوایی هایی هســتند که ما به 
ازای عدم ثبت فروش نان در کارتخوان های هوشمند یا کاهش ساعت 
کاری در روزهای مختلف میزان فروش نان شان کاهش یافته است و 
اثر کاهش فروش و عدم عرضه نان به مشــتری این است که در دوره 
آتی میزان تخصیص آرد یارانه ای برای نانوایی که رفتار متعهدانه ندارد 

کاهش پیدا می کند.
به گفته وی دوره تخصیص آرد به نانوایان در بسیاری از استان ها هر 
10 روز یکبار و در برخی استان ها یا نانوایی های مستقر در روستاهای 
کشور که ممکن است مشکلاتی در زمینه تردد و حمل ونقل آرد وجود 
داشــته باشــد، دوره های 15 روزه یا یک ماهه هم به صورت موردی 
انجام می شود. البته کمک هزینه ها به صورت روزانه پرداخت می شود.

 
جلال در ادامه با اشاره به مراحل تکمیلی فاز دوم طرح اظهار کرد: 
در ادامه یک ورود جدی تری به حوزه کیفیت و رضایت مردم در حوزه 
نان خواهیم داشت. در این راستا برنامکی پیش بینی شده است که تا 
قبل از پایان اردیبهشــت به صورت رسمی به مردم معرفی می شود و 
مردم به راحتی می توانند سوابق تراکنش های خرید نان خود را روی 
این برنامک )اپلیکیشن( مشاهده کنند و مبتنی بر تجربه خریدهای 
خود نســبت به کیفیت، قیمت، مقدار نان، رفتار نانوا و... نظرات خود 

را ثبت کنند.
وی بــا بیان اینکه روزانه بین 10 تا 11 میلیون تراکنش خرید نان 
روی کارتخوان های هوشــمند ثبت می شــود، گفت: یکی از اهداف 
طرح، کاهــش هدررفت آرد یارانه ای بود که در ســال 1401 فاصله 
قیمتــی آرد یارانه ای )آرد خبازی که برای تولید نان مردم اســتفاده 
می شــود( با آرد و گندمی که برای سایر مصارف استفاده می شود به 
دلیل هدفمندسازی ارز ترجیحی 16 برابر شد درحالی که این فاصله 
قیمتی در سال 1400 چهار برابر شد. این موضوع انگیزه افراد سودجو 
برای سوءاســتفاده از آرد یارانه ای را تشدید کرد. با آغاز مرحله جدید 
طرح، مبتنی بر شاخص های آماری جریان جلوگیری از هدررفت آرد 
قابل مشاهده است. قیمت آرد خارج از شبکه دچار افزایش قیمت شده 

است و اثربخشی طرح را مشاهده می کنیم.

نماگربازارسهام

 عضو هیأت رئیســه کمیســیون انرژی مجلس گفت اگر خودرو های 
الکتریکی و هیبریدی جایگزین خودرو های فعلی نشوند اقتصاد کشور با 
مشکل جدی روبه رو خواهد شد. به گزارش می متالز، حسین حسین زاده 
درباره راهکار های بهینه ســازی مصرف انرژی در کشــور، گفت: یکی از 
مهمترین چالش های فعلی کشــور بحث بهینه ســازی است لذا باید به 
طور جدی به موضوع بهینه ســازی ورود کرد، هرچند بهینه ســازی به 
یــک عزم ملی نیاز دارد و نباید صرفــا متولی آن را وزارتخانه های نفت 
و نیرو و صمت دانســت بلکه وزارت راه و شهرسازی با پیگیری مبحث 
ساختمان سازی و آموزش و پرورش با مسئله صرفه جویی و بهینه سازی 

در مدارس و... نیز با این موضوع مرتبط هستند.
نماینده مردم لارستان، خنج، گراش و اوز در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: همچنین در حالی هر دلار سرمایه گذاری در حوزه بهینه سازی 
معادل 7 تا 10 دلار ســرمایه گذاری در حوزه تولید است که متاسفانه 

دولت صرفا بحث تولید را پیگیری می کند. وی با یادآوری اینکه حدود 
144 میلیــون لیتر بنزین در ایام عید نوروز به مصرف رســیده اســت، 
تصریح کرد: این مســئله زنگ خطری برای کشــور است در حالی که 
میزان مصرف از میزان خودرو های تولیدشــده بیشتر است که نشان از 
کیفیت بســیار پایین خودرو ها دارد بنابراین عزم جدی و برنامه مدون 

برای حل این مشکلات نیاز است.
حســین زاده به راهکار هــای عبور از این مشــکلات و رســیدن به 
بهینه ســازی اشــاره کرد و گفت: جایگزین کردن خودرو ها الکتریکی و 
هیبریدی به جای خودرو های فعلی، نخســتین قدم در این مسیر است، 
درواقع می توان طی یک برنامه 10 تا 15 ساله این خودرو ها را جایگزین 
کرد حدود 2 و نیم میلیون فرســوده شــده اند لذا جایگزین کردن این 
خودرو ها طی یک برنامه ریزی ضروری است؛ چراکه در غیر این صورت 

کمر اقتصاد کشور خواهد شکست.

این نماینده مجلس با بیان اینکه در این مســیر همچنین باید صنایع 
را تشــویق کرد که گاز مصرفی خودشــان را تولیــد کنند، اظهار کرد: 
علاوه بــر این موارد باید طبق قانون، موتورخانه های قدیمی و فرســوده 
ســاختمان ها را به پکیج های حرارتی تغییر داد، ضمن آنکه بهینه سازی 
نیروگاه های برق مسئله دیگر اســت؛ چراکه 60 درصد انرژی صرفا در 
دو وزارتخانه نفت و نیرو اتلاف می شود ضمن آنکه راندمان نیروگاه های 
برق در دنیا 55 درصد اســت، اما این درصد در ایران به سختی به 37 

درصد می رسد.
عضو هیأت رئیســه کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی اظهار 
کــرد: در نهایت در حوزه هــای صنعت، پتروشــیمی، صنایع، تجاری، 
مدارس و منازل باید بهینه ســازی را جــدی گرفت، اما به دلیل قوانین 
دســت و پا گیر و نبود یک نهاد تنظیم گر، مسئله بهینه سازی در کشور 

ناقص باقی مانده است.

راهكار های بهينه سازی مصرف انرژی در کشور 

میزان مصرف کنونی بنزین؛ زنگ خطری برای کشور

معــاون حمل و نقل راهداری البرز گفت از 15 اردیبهشــت هرگونه 
حمــل و جابه جایی مواد معدنی در جاده ها و شــهرها برای خودرو و 

رانندگان فاقد کارت هوشمند ممنوع است.
به گزارش ایســنا، میثم قدمی روز دوشــنبه 28 فروردین با اشاره 
به اینکه حمل اضافه تناژ تولیدات معدنی ســالانه خســارت زیادی به 
جاده هــای اســتان وارد می کند، افزود: برای جلوگیــری از این اقدام 
برنامه هایی توسط اداره کل راهداری البرز اجرا شد تا جابه جایی بار در 

این حوزه به سمت استاندارهای تعیین شده برود.
وی افزود: ســال گذشــته با تشــکیل چندین کارگروه با مشارکت 
فرمانداری ها، اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان و راهداری البرز 

بنا شــد تا تعدادی از شــرکت های حمل و نقل بار در معادن مستقر 
شــوند و نسبت به حمل بار تحت صحابت بارنامه اقدام کنند.

قدمی در ادامه توضیح داد: همچنین باتوجه به قانون بودجه ســال 
1402 و لزوم ســاماندهی حمل مــواد معدنی و توافقات صورت گرفته 
از ســوی وزارتخانه های صمت و راه و شهرســازی و سازمان راهداری 
و حمل ونقل جاده ای، با اجرای این قانون داشــتن کارت هوشــمند از 
15 اردیبهشــت سال جاری برای حمل بار و مواد معدنی الزامی است 
و حمــل مواد معدنی از طریق جاده ها صرفا توســط وســایل نقلیه و 

رانندگان دارای کارت هوشمند مجاز خواهد بود.
معــاون حمل و نقل راهــداری البرز گفت: پس از تاریخ ذکرشــده 

هرگونــه حمل و جابه جایــی مواد معدنی در جاده ها و شــهرها برای 
خــودرو و رانندگان فاقــد کارت هوشــمند ممنوع اســت و بالطبع 
مســئولیت جرائــم احتمالی یا توقیف محمولــه در صورت تحویل بار 
بــه رانندگان و وســایل نقلیه حمل بار فاقد کارت هوشــمند برعهده 
بهره برداران معدن اســت و محموله حمل شــده نیز به عنوان برداشت 

غیرمجاز تلقی می شود.
این مســئول در پایان تاکید کرد: از تاریخ مذکور تخصیص سهمیه 
ســوخت به ناوگان حمل ونقل محصولات واحدهای تولیدی معادن و 
شــن و نمک مشــروط به گرفتن بارنامه و تاییدیــه پیمایش از طرف 

اداره کل راهداری حمل ونقل جاده ای استان است.

فاطمی امین، وزیر صمت در پاسخ به سوال خبرنگار بازار گفت براساس 
آمار اعلامی پلیس راهور ناجا به وزارت صمت، سال گذشته یک میلیون و 

350 هزار دستگاه خودرو تولید و شماره گذاری شده است.
به گزارش بازار، صبح دیروز با حضور سیدرضا فاطمی امین وزیر صمت، 
محمدعلی تیموری مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا، هیأت مدیره گروه 
خودروسازی سایپا، اعضای هیأت مدیره انجمن صنایع همگن قطعه سازی 
کشــور از سه محصول جدید »ســایپا« رونمایی شد. رونمایی که حاصل 
زحمت یک ســاله گروه خودروسازی سایپا نوید توسعه و ورود محصولات 
جدیــد این صنعت به بازارهای خارجــی را می دهد. ولی همزمان با خبر 
اعلام وصول اســتیضاح وزیر صمت، به نظر می رســد با فشار مقام عالی 
این وزارتخانه یعنی سیدرضا فاطمی امین، دستاوردهای مهم خودروسازان 

جهت حفظ منسب و به نام ایشان باید تمام شود.
باتوجه به اینکه ســیدرضا فاطمی امین رکورددار اســتیضاح در منسب 
وزارت صمت اســت، ظاهرا این بار با دستاوردهای خودروسازان نمی تواند 
رأی خانه ملت را به نفع خود برای پایداری در منســب دریافت کند. اگر 

وزیر صمت در زمان اســتیضاح نتواند رأی نماینــدگان مردم در مجلس 
شورای اسلامی را به دست آورد، وزیر صمت آینده باید در خانه ملت قول 
عدم تغییر مدیران عامل خودروســازی ها را به نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی بدهد.
چراکه تاریخ ثابت کرده با تغییــر وزیر صمت، مدیران عامل واحدهای 
خودروسازی نیز تغییر می کنند، این درحالی است که هر مدیرعامل واحد 
خودروسازی برای پیشبرد برنامه های خود در کنار سوددهی نیازمند 5 تا 
7 سال زمان است. بنابراین تغییر مدیران عامل می تواند برنامه های جدید 

خودروسازان را تحت الشعاع قرار دهد.
وزیر صمت در پاســخ به »بازار« گفت: سال گذشته یک میلیون و 350 
هزار دســتگاه خودرو تولید شــد، آمار این مقدار تولید را به تازگی پلیس 
راهور ناجا براســاس شــماره گذاری خودروها به وزارت صمت اعلام کرده 

است.
صبــح دیروز ســیدرضا فاطمی امیــن وزیر صمت، با حضــور در گروه 
خودروسازی سایپا برای افتتاح خط تولید پیشرانه جدید و رونمایی از سه 

محصول جدید، در جمع خبرنگار گفت: همانطور که پیشــتر اعلام کردم 
برای صنعت خودرو یک برنامه چهار ســاله دارم، در ســال نخست توجه 
به افزایش تیراژ و پایداری تولید در دســتور کار بود. سال گذشته به این 
مهم دســت یافتیم و براســاس آمارها پس از چهار سال که تولید خودرو 
کمتر از 900 هزار دســتگاه در سال بود، یک میلیون و 350 هزار دستگاه 
خودرو تولید و عرضه بازار شــد. همچنین از ســال گذشته تا امروز هیچ 
خودرو ناقصی در پارکینگ خودروسازان موجود نیست و تولید محصولات 

به صورت عبور مستقیم انجام می شود.
وزیر صمت با اشــاره به دریافت برنامه 2 میلیون دســتگاه خودرو طی 
سال جاری از سوی خودروسازان، اظهار داشت: گروه خودروسازی سایپا به 
دنبال تولید 800 هزار دستگاه خودرو تا پایان امسال است. اگر طی سال 
جاری یک میلیون و 700 هزار دستگاه خودرو تولید شود، نیاز بازار تامین 
خواهد شد. بنابراین براساس برنامه چهار ساله خودرو، امسال فاز دوم آن 
یعنی توجه به افزایش کیفیت و بهره وری از سوی خودروسازان در دستور 

کار است.

نماینده مردم ســقز و بانه در مجلس شــورای اسلامی گفت که تولید 
کلیدواژه اصلی حل مشکلات اقتصادی کشور است.

به گزارش ایسنا، بهزاد رحیمی در نطق میان دستور خود در جلسه علنی 
روز دوشنبه مجلس شورای اسلامی ضمن اشاره به نام گذاری سال 1402 
به عنوان »مهار تورم و رشد تولید« گفت: رهبری مهمترین مشکل اصلی 
کشور در مقطع فعلی را اقتصاد و معیشت دانستند که دارای منطق قوی 
علمی و تجربی اســت، زیرا تولید کلیدواژه اصلی حل مشکلات اقتصادی 

کشور است.
وی با بیان اینکه امیدوارم در پرتو همت مسئولان عالی نظام و حمایت و 
پشتیبانی نمایندگان مجلس سال 1402، سال عبور از این مشکلات باشد 
یا حداقل کاهش محسوسی داشته باشد، گفت: آنچه مسلم است وضعیت 
معیشت و اقتصادی فعلی جامعه حاصل ضعف دولت و تیم اقتصادی آن و 

سکوت مجلس است و در این شرایط مجلس و دولت مقصرند.
این عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در ادامه 
خطاب به رئیس جمهور گفت: با رصد سیاست های داخلی و خارجی شما 
دریافته ام که جنابعالی الگوی نظم عدالت محور و با اســتراتژی موازنه نرم 
تعریــف و رویکرد خود را در این الگو مفید می دانید، اما آنچه برای بنده و 
همکارانم به عنوان بخشی از کارنامه دولت قابل قبول است، مسئله عدالت 
و محوریت آن است. شایسته است توسعه همه جانبه را در تمام مرز و بوم 

ایران اسلامی بدون هیچ تبعیضی به ملت عرضه کنید.
رحیمی درخصوص رعایت و اجرای عدالت اجتماعی، اقتصادی و رفتار 
سیاســی عادلانه به رئیس جمهور تذکــر داد و گفت: انتظار دارم در برابر 
تبعیض های ناروا و عدم تقســیم عادلانه ثروت، قدرت و امکانات بایستید. 
دولت مردمی ایران قوی با ســفره خالی ممکن نیســت. طبق روایتی از 
حضرت علی )ع( »از دری که فقر وارد شــود ایمان خارج می شود«. شأن 
و منزلت خانواده با توجه اساســی به معیشت آنان محقق می شود. سقوط 
ارزش پول ملی، تورم، کمبود کالاهای اساسی، گرانی افسارگسیخته و... غیر 
قابل کتمان اســت. نتیجه عدم توجه به معیشت خانواده های ایرانی منتج 
به شرمساری برای حداقل سفره های خانوار، تکدیگری، رواج زباله گردی، 
تجمعات روزانه معلمان، کارگران و بازنشستگان در مقابل مجلس و سایر 

نهادها شده است.
نماینده مردم ســقز و بانه درخصوص مســائل حوزه انتخابیه اش گفت: 
بارها از این تریبون و از طریق مکاتبات با دولتمردان صدای رسای کولبران 
و جوانان کردســتانی بوده ام، اما متاسفانه علی رغم وعده های فراوان هنوز 
شــاهد اشتغال پایدار نبوده ایم و هر روز شاهد جان باختن کولبران در راه 
تأمین معاش هستیم. وی افزود: انتظار می رود توجه بیشتری به معیشت و 
اشتغال پایدار مرزنشینان و ساماندهی مبادلات مرزی از طریق بازگشایی 

معابر موقت مرزی حوزه انتخابیه انجام شود. 

رحیمی از عدم اجرای درست طرح رتبه بندی معلمان نیز انتقاد کرد و 
گفت: چرا با اجرای ناقص آن بر مشــکلات اجتماعی و آموزشی افزودید؟ 
همچنین کاهش یک ســوم قدرت خرید بازنشســتگان و اختلاف شدید 
دریافتی با شاغلین مشابه باعث نارضایتی آنها شده است، لازم است هرچه 

سریع تر لایحه همسان سازی حقوق بازنشستگان را به مجلس ارائه دهید.
نماینده مردم ســقز و بانه خطاب به رئیس جمهور گفت که مردم سقز 
منتظر عملیاتی شدن وعده های جنابعالی در سفر استانی سال گذشته از 

جمله راه اندازی فرودگاه سقز هستند.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای اسلامی خطاب به 
وزیر کشــور در خصوص مسمومیت دانش آموزان متذکر شد: این موضوع 
چند ماهی است که در کشــور به چالشی بدون جواب تبدیل شده است 
و علی رغم تأکید مقام معظم رهبری برای شناســایی و اشد مجازات برای 
عاملین این موضوع هنوز شــاهد اقدامی قانع کننــده نبوده ایم، لذا انتظار 
می رود با جدیت بیشتر موضوع پیگیری و نتیجه آن به اطلاع مردم برسد.

رحیمــی در پایــان درخصوص مشــکلات راه هــای مواصلاتی حوزه 
انتخابیــه اش به وزیر راه و شهرســازی تذکر داد و گفت: تاکنون شــاهد 
تغییر سه وزیر در این وزارتخانه بوده ام و تا زمانی که در زیرمجموعه شما 
معاونینی باشند که در آمدن و رفتن وزرا در دولت های مختلف صندلی آنها 

محفوظ است، مطمئن باشید که کاری پیش نمی رود.

حمل بار توسط خودروهای فاقد کارت هوشمند به زودی ممنوع می شود

سال گذشته یک ميليون و 350 هزار دستگاه خودرو توليد شد

دستاوردهای خودروسازان به کام وزیر برای ابقا

»توليد« کليدواژه حل مشكلات اقتصادی کشور است
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نویسنده: علی آل علی
 کارآفرینان برای فروش بیشــتر در بازار درگیر یک ماراتن تمام نشدنی 
با رقبا هســتند. هر لحظه که آدم فکر می کند دیگر خبری از رقبا در بازار 
نیســت و به تنهایی یکه تازی می کند، ناگهان ســر و کله یک برند دیگر 
پیدا می شــود. همین امر باعث شده خیلی از کارآفرینان دنبال روش های 
نامتعارف برای بیرون انداختن دیگران از رینگ مســابقه باشند. این وسط 
گاهی اوقات آدم به سادگی آب خوردن گول خورده و سراغ استراژی های 
به درد نخور می رود؛ همان اســتراتژی هایی که دست آخر آدم را حسابی 

سرکار می گذارند.
ما در این مقاله قصد داریم یکبار برای همیشــه کلک اســتراتژی های 
فــروش که به درد لای جرز دیوار می خورند را بکنیم. اگر شــما هم بارها 
و بارها از دست اســتراتژی ها یا تکنیک های عجیب ضربه خورده اید، این 
مقاله حرف های زیادی برای تان خواهد داشــت. پس منتظر چه هستید؟ 

کمربندهای تان را محکم ببندید تا سفرمان را شروع کنیم. 
بدترین استراتژی های فروش: فهرستی که باید دورش را خط بکشید

استفاده از متن آماده: اشتباهی که تمامی ندارد
آدم ها معمولا هرچند روز یکبار تماسی با شماره ناآشنا دریافت می کنند. 
اگر از آن دســت آدم هایی باشید که هیچ وقت شماره های ناآشنا را جواب 
نمی دهند، احتمالا تا حالا گذرتان به تماس های تبلیغاتی نخورده اســت. 
قبول دارم گاهی اوقات تماس تلفنی موفقیت زیادی برای فروش به همراه 

دارد، اما نباید خیال کنید هر کاری به اسم این روش جواب می دهد.
اشتباهی که خیلی از کارآفرینان هنگام فروش انجام می دهند، تماس تلفنی 
با یک متن از قبل آماده اســت. انگار که همه مشتریان باید واکنشی یکسان 
نســبت به این متن ظاهرا جادویی نشان دهند. شما را نمی دانم، ولی من که 
همیشــه حرصم از دست چنین متن هایی درمی آید. به علاوه، در دنیایی که 
شخصی سازی به لطف هوش مصنوعی وارد بعُد تازه ای شده، استفاده از یک 

متن تکراری چیزی جز شکست برای تان به همراه نخواهد داشت. 
ایراد اصلی درباره اســتفاده از متن آماده مربوط به مرگ خلاقیت است. 
فروشــندگان بزرگ معمولا در لحظه تصمیم گرفته و خودشان را درگیر 
ماجرایی تازه می کنند. چنین روشــی شاید برای مدیران دلهره آور باشد، 
اما مشتریان را حسابی شــیفته خودش خواهد کرد. به طوری که بعد از 
گذشت چند ماه نه تنها کلی مشتری وفادار دور و بر برندتان خواهید دید، 
بلکه همه شیفته نحوه فعالیت کسب و کارتان خواهند شد. خب مگر یک 

کارآفرین چه چیزی بیشتر از این در حوزه فروش می خواهد؟
فشار بر روی مشتریان: فروش زورکی نيست! 

همه ما تجربه رویارویی با فروشنده هایی را داریم که به هر قیمتی دنبال 
فروش محصولی به درد نخور هستند. انگار که هر چقدر آدم در برابر آنها 
مقاومت کند، فروشنده های قصه حرص و طمع شان بیشتر می شود. گاهی 

اوقات کار به جایی می رسد که باید به زور آنها را راهی خانه شان کنیم.
اگر فکر می کنید فشــار بر روی مشتریان همیشه جواب می دهد، باید 
بگوییم ســخت در اشتباهید؛ چراکه مشتریان هیچ بدهی به شما ندارند. 
در عوض این شما هستید که باید دنبال جلب رضایت آنها به هر طریقی 
باشید. وقتی یک فروشنده فشــار زیادی روی مشتریان می آورد، در واقع 
سیگنالی شک برانگیز به طرف مقابل ارسال خواهد کرد. شما را نمی دانم، 
ولی من که وقتی با اصرار زیادی برای خرید یک محصول رو به رو شــوم، 
اول از همه به کلیت ماجرا شــک خواهم کرد. خب اگر یک محصول واقعا 

خوب باشد، اصلا لازم نیست کسی برای خریدش به آدم اصرار کند!
اشتباهی که فروشنده ها در چنین مواقعی انجام می دهند، فشار بی معنا 
بر روی مشتریان اســت. یک روش بهتر در این میان تلاش برای نمایش 
کاربردهای محصول به مشــتریان اســت. اینطوری آنها خودشان به این 
جمع بندی مهم می رســند که صرف نظر از محصولی که شــما در دست 

دارید، اشــتباهی تاریخی خواهد بود. فکر می کنم شــما هم قبول داشته 
باشید این شیوه از زمین تا آسمان با اصرارهای بی وقفه فرق دارد، مگر نه؟

اگر نگاهی به دور و برتان داشــته باشید، هیچ برند بزرگی برای فروش 
محصولاتش به مشــتریان اصرار نمی کند. در عوض همه دوســت دارند 
محصول شان را خاص و منحصر به فرد نشان دهند. اینطوری مشتریان به 

طور طبیعی سر و کله شان پیدا خواهد شد. 
استفاده از لحن بيش از اندازه دوستانه: مشتریان دوستان شما هستند؟

 بعضی از کارآفرینان فکر می کنند همه در بازار دوســتان صمیمی شان 
هســتند. از همان نوع دوســتانی که در دوران مدرســه روز و شب مان با 
آنها می گذشت. امیدوارم دست کم شما چنین برداشتی درباره مشتریان 
نداشــته باشــید؛ چراکه واقعیت کاملا با این موضوع متفاوت است. ما در 

روزنامه فرصــت امروز نمی دانیم اولین 
بار چه کســی ایده صمیمی شــدن با 
مشــتریان را مطرح کــرد. با این حال 
خیلی خوب می دانیم زیاده روی در این 

استراتژی کار دست تان خواهد داد. 
کارآفرینان همیشــه دوســت دارند 
رابطه نزدیکی با مشتریان داشته باشند. 
بــا این حال چنین رابطــه ای فقط در 
طول زمان شــکل می گیرد. ساده ترین 
مثــال در این رابطه وضعیت معلم تازه 
واردی اســت که وسط سال جایگزین 
همکار بیمارش شــده اســت. بی شک 
دانش آمــوزان در هفته های اول خیلی 
معلم ما را تحویــل نخواهند گرفت. با 
این حال گذر زمان همه چیز را تغییر 
می دهد. به طوری کــه کم کم همان 
دانش آموزهــای ســختگیر، تبدیل به 

طرفدارهای معلم جدید خواهند شد. 
مثــال بالا درباره دنیای کســب و کار 
هم مصداق دارد. اگر شــما فکر کرده اید 
یکهو با مشتریان صمیمی خواهید شد، 
سخت دراشتباهید. شما را نمی دانم، ولی 
من که در برابر فروشــنده هایی با علاقه 
عجیب برای رفتار صمیمانه همیشه گارد 

می گیرم. هرچه باشد دوست شدن با غریبه ها که همینطور الکی نیست!
یادتان باشد، شــما به عنوان فروشنده باید سنجیده عمل کنید. شاید 
عجله در خیلی از بخش های زندگی کاربرد داشته باشد، اما در مورد فروش 
فقط دردســر به همراه خواهد داشــت. پس کمی از سرعت تان کم کنید 
و اجازه دهید شــرایط با نظم بهتری جلو برود. قبول دارم این کار خیلی 
سخت به نظر می رسد، اما با کمی تمرین راه و چاه کار دست تان می آید. 

ارسال ایميل های پشت سرهم: آزار مشتریان ممنوع
تا حالا چند بار اپ ایمیل تان را باز کرده اید و با کلی ایمیل تبلیغاتی رو 
به رو شــده اید؟ راستش را بخواهید، این اتفاق بارها و بارها برای آدم روی 
می دهد؛ چراکه همیشه برندهایی هســتند که شورِ ایمیل مارکتینگ را 
درآورند. انگار که زندگی بدون زیاده روی در ارســال ایمیل های تبلیغاتی 

هیچ فایده ای ندارد!
ما در روزنامه فرصت امروز یک اصل کاملا ساده داریم: هیچ وقت نباید 
مزاحم مشتریان شوید. برندهایی که دائما دور مشتریان هستند، کم کم از 
چشــم می افتند. پس سعی کنید به جای اینکه دم دستی باشید، پرستیژ 
و جایگاه تان را حفظ کنید. اینطوری نه تنها کارتان بهتر جلو می رود، بلکه 

دیگر جایگاه تان در نگاه مشتریان هم خدشه دار نخواهد شد. 
هر ایمیل بازاریابی شامل پیامی مهم برای مخاطب است. حالا اگر شما 
فرصت کافی به مخاطب تان برای مرور پیام هر ایمیل ندهید، عملا پول تان 
را دور خواهید ریخت. خب پیش خودتان فکر نکرده اید که مشتریان تک 

تک ایمیل های پرتعدادتان را مرور می کنند؟
گوش ندادن به مشتریان: گوش شنوا از همه چيز مهمتر است!

مشتریان دوســت دارند در مقابل پیشــنهادات رنگارنگ برندها حرف 
خودشان را هم به کرسی بنشانند. مثلا برندی را در نظر بگیرید که برای 
آفرود بازها یک مدل جدید لاســتیک طراحی کرده که به این سادگی ها 
خراب نمی شود. حالا اگر مشتریان هدف این برند نظرات متفاوتی درباره 
ظاهر لاستیک ها داشته باشند، احتمالا تیم امور مشتریان باید این نظرات 
را به بخش فروش منتقل کند. البته در 
بسیاری از برندها عملا تیم فروش هر 

دو وظیفه بالا را دنبال می کند. 
نکته ای کــه درباره مثال بالا عجیب 
بــه نظر می رســد، بی توجهــی اغلب 
فروشندگان به نظرات مشتریان است. 
انــگار که مردم بایــد هر محصولی که 
یک برند آماده می کند، با خوشــحالی 
به سبد خریدشان اضافه کنند. اگر شما 
هم اینطور فکر می کنید، شکست های 
پیاپی تان در بــازار جای تعجب ندارد. 
هرچه باشد، مشتریان به این سادگی ها 
گول نمی خورند. پس اگر فکر کرده اید 
بــه راحتــی آب خــوردن محصولات 
بنجل تــان را به آنها قالــب می کنید، 

سخت دراشتباهید.
ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم 
یک محصول خوب فقط در شرایط که 
حرف مشتریان برای برندها مهم باشد، 
خلق خواهد شد. به طوری که یک برند 
بعد از خلق محصولی درجه یک، باید به 
طور مداوم نظرات مشتریان را دریافت 
کــرده و محصول را آپدیت کند. وگرنه 
بهترین ایده ها هم به مرور زمان کهنه 

می شوند. 
این روزها خیلی از برندها شــبیه قهرمان های یک روزه شده اند؛ همان 
قهرمان هایی که یکهو در مطبوعات بزرگ می شوند و چند هفته بعد حتی 
اثری از آنها باقی نمی مانــد. ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم بهترین 
روش برای مقابله با چنین جریانی اســتفاده از نظرات مشــتریان است. 
اینطوری شــما به جای اینکه برای زمانی کوتاه اسم تان سر زبان ها بیفتد، 

مدت زمان بیشتری محبوبیت تان را حفظ خواهید کرد. 
گير انداختن مشتریان: هميشه باید راه فراری باشد

آیا تا حالا پیش خودتان فکر کرده اید اگر مشتریان به هر دلیلی تمایلی 
به خرید از شما نداشتند، چه اتفاقی خواهد افتاد؟ شاید این سوال عجیب 
به نظر برســد. خب مشتریانی که محصول شما را نخواهند، خیلی راحت 
دست رد به پیشنهادتان می زنند. البته در دنیای دیجیتالی این امر به این 
سادگی ها نیســت؛ چراکه گاهی اوقات فروشندگان از قصد شرایط صرف 

نظر از خرید را برای مشتریان سخت می کنند. 
اجازه دهید منظورمان را با یک مثال دقیق روشن کنیم. فروشنده ای را در 
نظــر بگیرید که با طراحی یک کمپین ایمیل مارکتینگ هر روز به مخاطب 

هدفش پیشنهاد خرید می دهد. در حالت عادی باید روشی ساده برای پرهیز از 
خرید دم دست کاربران باشد. این روش معمولا در قالب باکس »لغو اشتراک« 
به چشم می خورد )همان گزینه ای که با انتخابش دیگر خبری از دریافت ایمیل 
نخواهد بود(. نکته جالب اینکه گاهی اوقات کارآفرینان از قصد این بخش را از 
کمپین ایمیل مارکتینگ شان حذف می کنند. اینطوری کاربران خیلی سخت 

امکان خلاصی از شر یک کمپین را خواهند داشت. 
منطق اســتراتژی گیر انداختن مشتریان تا حد زیای قابل درک است، 
اما اصلا نباید از آن استفاده کرد. راستش را بخواهید، مشتریان وقتی کلی 
گزینه مختلف دم دســت داشته باشند، اصلا سراغ برندی بی نهایت سمج 

نخواهند رفت. پس الکی شهرت تان در بازار را لکه دار نکنید!
صحبت های طولانی: فروش B2B فقط حرف زدن نيست!

کسب و کارهایی که از الگوی B2B استفاده می کنند، معمولا به جای 
مشتریان عادی با مدیران و مسئولات برندهای دیگر سر و کار دارند. همین 
امر باعث شــده فروش B2B پــر از اصطلاحات و مفاهیم فوق تخصصی 
شــود. به طوری که اگر یک نفر از بیرون به ماجرا نگاه کند، خیلی زود از 

سردرد پا به فرار خواهد گذاشت. 
ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم بدترین اشتباهی که کارآفرینان در 
زمینه فروش B2B مرتکب می شوند، تاکید بیش از اندازه بر روی صحبت 
با مشــتریان است. انگار که هرچه بیشتر با مخاطب هدف حرف بزنیم، او 
علاقه بیشــتری برای خرید پیدا می کند. شاید این نکته درباره تعامل با 
مشتریان عادی مصداق داشته باشد اما یادتان نرود در دنیای B2B همه 

مثل هم هستند!
توصیه ما برای فروشــنده هایی کــه پرحرفی تبدیل بــه نوعی عادت 
برای شان شده است، یک فرمول بی نهایت ساده خواهد بود. اینکه به جای 
حرف های پراکنده و طولانی در کمتر از دو دقیقه ارزش اصلی پیشنهادتان 
را به طرف مقابل بگویید. قبول دارم این کار خیلی سخت به نظر می رسد، 

اما اگر کمی تمرین کنید، حسابی دست تان راه می افتد. 
دست کم گرفتن مشتریان: بزرگترین اشتباه در عرصه فروش

بعضی از فروشنده ها فکر می کنند چون چند سال در بازار سابقه دارند، 
همه از آنها جایگاه پایین تری دارند. چنین آدم هایی نه تنها محیط شرکت 
را حسابی سمی می کنند، بلکه خیلی زود اندک مشتریان پیرامون برند را 
نیز می پرانند. به طوری که بعد از چند هفته شما می مانید و کلی مشتری 

ناراضی که حتی چشم دیدن تان را هم ندارند. 
اشتباهی که اینجا قصد بررسی اش را داریم، معمولا مورد بی توجهی قرار 
می گیرد؛ چراکه فروشندگان دوست دارند کارشان را بی نهایت مهم جلوه 
داده و پیش بقیه حسابی پز بدهند. شاید این کار در ساز و کار اداری قابل 
قبول باشد، ولی وقتی پای مشتریان وسط است، دیگر نباید سراغ چنین 

ایده هایی بروید؛ چراکه اوضاع تان را حسابی به هم خواهد ریخت. 
یادتان باشــد، مشــتریان هیچ بدهی یا حتی نیازی به شما ندارند. در 
عوض این شما هستید که بدون توجه به آنها کارتان لنگ می ماند. چنین 
ایده ای برای کســانی که ســال ها به دســت کم گرفتن مشتریان عادت 
کرده اند، حســابی عجیب خواهد بود. درست به همین خاطر باید هرچه 
زودتر اســتراتژی تان را عوض کنید. نگاهی برابر به مشتریان و استفاده از 
نقطه نظرات شــان برای تعامل بیشتر همیشه فروشندگان را به نتیجه ای 
بهتر می رســاند. پس منتظر چه هستید؟ همین حالا دست به کار شده و 

اوضاع را به نفع خودتان تغییر دهید. 
منابع:

https://www.factorfinders.com/startups/sales-and-
/growth/annoying-sales-techniques
https://www.closeriq.com/blog/2019/04/terrible-
/sales-techniques

نویسنده: علی آل علی
اغلب اســتراتژی ها و توصیه هایی که درباره گــوگل ادز بین بازاریاب ها 
دست به دست می شــود بر روی تبدیل شکست به پیروزی های تاریخی 
تاکید دارد. انگار که تا یک برند اوضاعش در گوگل ادز حسابی به هم نریزد، 
اصلا نیازی به استراتژی های اصولی نخواهد داشت. چنین کاری مثل آن 
اســت که یک کارگردان تئاتر فقط وقتی بازیگران خنده شــان می گیرد، 
دست به کار شود. یک ایده هوشمندانه در این میان دخالت کارگردان در 
زمینه اجرای بازیگران، حتی وقتی همه چیز به نظر خوب می رسد، است. 

این طوری کیفیت نمایش از خوب به بی نظیر تبدیل می شود. 
ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم موفقیت در گوگل ادز حد و مرزی 
ندارد. درســت به همین خاطر اگر اوضاع شــما در این پلتفرم تبلیغاتی 
خوب پیش می رود، باید حواس تان را دو برابر بیشــتر جمع کنید؛ چراکه 
همیشه فرصت های طلایی دم دست تان هستند تا سود بیشتری از گوگل 

ادز ببرید. 
ســوال مهمی که اینجا باید بدان جواب داد، زمان درســت برای شروع 
تلاش در زمینه موفقیت بیشتر در گوگل ادز است. بی شک وقتی یک برند 
حتی یک دلار هم بازگشــت سرمایه از گوگل ادز ندارد، صحبت از توسعه 
هرچه بیشتر کسب و کار بی معنا خواهد بود. به علاوه، اصلا چطوری باید به 
موفقیت بیشتر در این ابزار معروف گوگل دست پیدا کرد؟ چنین سوالاتی 
آنقدر مهم هست که ما یک مقاله کامل را به آن اختصاص دهیم. اگر شما 
هم چنین ســوالاتی در زمینه کسب و کارتان دارید، در ادامه با ما همراه 

شوید تا بهترین جواب های ممکن را پیدا کنید. 
چه زمانی باید کارمان در گوگل ادز را ارتقا دهیم؟

تیم های فوتبالی مثل رئال مادرید یا منچســتر ســیتی تا وقتی بدون 
کوچکترین رحمی از ســد رقبا می گذرند، صــدای هیچ انتقادی از طرف 
هواداران  شان به گوش نمی رسد. با این حال کافی است حتی یک تساوی 
مقابــل رقیبی گردن کلفت به دســت بیاید تا همــه از ضرورت اصطلاح 
امور حرف بزنند. در چنین موقعیت هایی معمولا بعضی از کارشــناس ها 
دربــاره ضرورت آپدیت تاکتیک های تیــم، حتی وقتی همه چیز عالی به 
نظر می رســید، حــرف می زنند. این دقیقا همان نقطه عطفی اســت که 
ســرمربی های کاربلد خیلی خوب پیدا می کننــد. اینطوری قبل از اینکه 
حتی مشکلی سر و کله اش پیدا شود، ریتم تیم از قبل هم بهتر خواهد شد.

ماجرای بالا در دنیای گوگل ادز نیز مصداق دارد. البته شما قرار نیست 
همین طور سرخود شروع به تغییر استراتژی کاری تان کنید. در عوض ما 
معیارهایی برای فهم زمان مناسب در این راستا طراحی کرده ایم. این امر 
به شــما برای آپدیت استراتژی ها یا روند کاری تان به شیوه ای بهتر کمک 

خواهد کرد. پس شش دانگ حواس تان را به این معیارها بدهید:
وقتی شــما به طور مداوم بازگشت سرمایه ای که مد نظرتان بوده را به 
دست می آورید، مهمترین سیگنال برای بلندپروازی های بیشتر را دریافت 
کرده اید. مثلا اگر اول سال بازگشت سرمایه ای معادل 10 به ازای هر یک 
دلار مد نظرتان بوده و الان ســه ماهی می شــود به طور مداوم این هدف 
محقق می گردد، کم کم باید به دنبال اهداف بلندپروازانه تر باشید؛ چراکه 

برندتان همین حالا هم هدف قبلی را پشت سر گذاشته است.
اگر با بودجه ای مشخص چند ماهی است کارتان به خوبی پیش می رود 
و حس می کنید اگــر کمی به این بودجه اضافــه کنید، خبرهای خوب 
بیشــتری در راه خواهد بود نباید حتی یک لحظه هم درنگ کنید. قبول 
دارم ولخرجی در گوگل ادز عاقبت خوشــی نــدارد، اما اگر کارتان را بلد 

باشید، ماجرا حسابی فرق می کند. 

گاهی اوقات بازاریاب ها درک درســتی از پرسونای مشتریان ندارند. به 
همین خاطر تمام اقدامات شــان در گوگل ادز ماهیت شانسی به خودش 
می گیرد. اگر شما به اندازه در کارتان حرفه ای شده اید که مشتریان را مثل 
کف دست تان بشناسید، دیگر وقت اعمال تغییراتی اساسی در استراتژی 
گوگل ادز برندتان فرا رســیده اســت؛ چراکه مشــتریان همین حالا هم 

انتظارات بیشتری از برندتان در زمینه تبلیغات دارند. 
هر بازاریابی معمولا در ابتدای سال یک نرخ حداقلی برای فروش طراحی 
می کند. مثلا اگر ماهانه 200 تا از محصولات شــرکت به فروش برســد، 
اوضاع مالی مناســب خواهد بود. وقتی شما تجربه چند ماه رکوردشکنی 
در زمینه فروش را داشــته باشید، بد نیست کمی استراتژی تان در گوگل 
ادز را آپدیت کنید. اینطوری دروازه ای به ســوی فروش های بیشتر پیش 

روی تان خواهد بود. 
بی شــک معیارهای مثبت دیگری نیز برای اعمال تغییرات اساسی در 
وضعیت گوگل ادز برندها وجود دارد. مثلا اگر شــما در زمینه ایمپرشن 
از 50 درصد بیشتر موفقیت کسب کردید، باید فورا گام های تازه ای برای 
تعامل بیشتر با مشــتریان بردارید. این امر درباره ماندگاری بیشتر از 14 
روزه کمپین تان در آمــار و ارقام گوگل ادز نیز مصداق دارد. خب معمولا 
هیچ کمپینی بیشــتر از 5-4 روز آمارهای مناســب دریافت نمی کند. به 
همین خاطر اگر شــما بیشــتر از این مدت موفقیت کسب کردید، کاملا 
آماده پرداختن به یک کمپین تازه هستید؛ چراکه الکی کش دادن ماجرا 

در نهایت به ضررتان تمام خواهد شد. 
چطور استراتژی مان در گوگل ادز را بهتر کنیم؟

حالا که متوجه اهمیت ارتقای کیفی اســتراتژی برندتان در گوگل ادز، 
حتــی وقتی همه چیز عالی پیش می رود، شــده اید باید کمی کارمان را 
عمیق تر جلو ببریم. دومین سوالی که در مقدمه این مقاله مطرح کردیم، 
درباره چگونگی ارتقای استراتژی در گوگل ادز بود. شما الان خیلی خوب 
از ضرورت این ارتقا خبر داریــد اما هنوز راه درازی تا اجرای آن در عمل 
باقی مانده است. ما در ادامه قصد داریم این راه دراز را برای شما بی نهایت 
ســاده کنیم. پس با ما همراه باشید تا ایده هایی بهینه برای ارتقای کیفی 

کارتان در گوگل ادز کشف کنید. 
بازآفرینی استراتژی فعلی

حتی بهترین اســتراتژی های تولید محتوا یا بازاریابی در گوگل ادز هم 
وقتی خوب به آنها نگاه کنیــم، ایراداتی جزئی دارند. مثلا کمپینی را در 
نظر بگیرید که با تمرکز بر روی ویدئو مارکتینگ حســابی در گوگل گرد 
و خاک کرده اســت. احتمالا ویدئو مورد نظــر اگر از زیر تیغ یک منتقد 
حرفه ای در زمینه تولید محتوا بگذرد، دســت کم یک ایراد دانه درشــت 
خواهد داشــت. پس بد نیست کارتان که همین حالا هم حسابی محبوب 
شــده با یک بازآفرینی ســریع به مرحله »بی عیب و نقص« برسانید. در 
این مرحله معمولا کارآفرینان کمی تنبلی از خودشان نشان می دهند اما 

یادتان باشد در گوگل ادز جایی برای تنبل ها نیست!
خوشبختانه گوگل ادز امکانات بسیار زیادی برای بازآفرینی کمپین ها دم 
دست بازاریاب ها قرار می دهد. به طوری که شما می توانید هر وقت دل تان 
خواست کمپین تازه ای طراحی کرده و جایگزین کمپین قبلی کنید. این 

امر، اگر بازآفرینی تان دقیق باشد، کمتر ذوق کاربران را کور می کند. 
یادتان باشــد، ثبات همیشه عنصر خوبی نیســت. این امر حتی برای 
ورزشــکارانی که ســال های ســال مدال های قهرمانی را درو کرده اند نیز 
مصداق دارد. پس همیشه یکی دو قدم از وضعیت فعلی تان جلوتر بروید. 
شــما را نمی دانم، ولی من که همیشه عملکرد برندهایی که قبل از کهنه 

شدن کمپین شان دست به آپدیت یا ارائه نمونه ای تازه می زنند، ستایش 
کرده ام. پس منتظر چه هستید؟ دستی به سر و گوش کمپین تان بکشید 

تا باز هم در اوج بمانید. 
تغییر فرمت تبلیغات

بازاریاب ها معمولا دوســت دارند روی یک الگوی مشخص تمرکز کنند 
و بقیه اســتراتژی ها را به ســود آن یک مورد کنار بگذارند. این امر شاید 
کار بازاریاب ها را بی نهایت راحت کند، اما در عمل مشکلات بسیار زیادی 
برای برندها به همراه خواهد داشت. هرچه باشد مشتریان هیچ علاقه ای به 

وقت گذرانی با برندی که فقط یک مدل بازاریابی بلد است، ندارند. 
ماجــرای بالا دربــاره فرمت محتوا نیز مصداق دارد. احتمالا شــما هم 
دوستی داشته اید که فقط تولید محتوای متنی یا ویدئویی را بلد بوده است. 
در چنین شرایطی آدم ها معمولا تمایلی برای تغییر نشان نمی دهند. این 
امر به مرور زمان موجب بازتولید کلیشه هایی می شود که هیچ طرفداری 

در بازار ندارد. 
فرمــول ما در این بخش »تبدیل فرمت محتوا« نام دارد. همانطور که از 
اسم این الگو می شود حدس زد، ماجرا به طور کامل بر مدار تبدیل فرمت 
کمپین ها جریان دارد. مثلا اگر شما یک تبلیغ کلیکی در گوگل ادز دارید 
کــه فقط یک بنر ثابت دارد، بد نیســت آن را به ویدئویی کوتاه یا متنی 
جذاب تبدیل کنید. اینطوری بدون اینکه مراحل ســخت پیدا کردن یک 
ایده تازه را پشــت سر بگذارید، کمپینی با ظاهری تازه برای مخاطب تان 
خواهید داشت. این امر به مرور زمان کاربران را طوری به برندتان علاقه مند 

می کند که خودتان هم باور نکنید. 
گاهی اوقات بازاریاب ها دنبال ایده های عجیب یا بی نهایت سخت برای 
بهبود کارشــان هستند. از آنجایی که گوگل همیشــه دنبال راحتی کار 
بازاریاب ها بوده، امکانات خوبی برای تبدیل فرمت کمپین ها دم دست من 
و شما قرار داده است. البته در این زمینه نباید بی گدار به آب بزنید؛ چراکه 
یک اشتباه کوچک به قیمت سرنوشت کسب و کارتان تمام خواهد شد. در 
عوض بهتر است کارتان را کمی سبک تر شروع کنید. مثلا به جای اینکه 
محتوای تبلیغاتی متنی تــان را کلا تغییر دهید، طوری از آن یک کلیپ 

ویدئویی بسازید که پیام اصلی تان ثابت بماند. اینطوری کاربران استقبال 
بهتری از محتوای بازاریابی تان کرده و شانس بهتری برای موفقیت در بازار 

خواهید داشت!
)UCG( استفاده از محتوای تولید کاربران

ایــن روزها اغلب برندها طرفداران پر و پاقرصی برای خودشــان دارند. 
به طوری که هر اقدام کوچکی از ســوی یک برند با واکنش دوستدارانش 
User Gener-( یرو به رو م شــود. در این میان محتوای تولید کاربران

ated Content( از آن دست محتواهایی است که کاربران درباره برندها 
می ســازند. البته ما اینجا با همه نوع محتوایی که کاربران درباره یک برند 
می ســازند، کاری نداریم. در عوض تمرکزمان بر روی واکنش کاربران به 
کمپین تان است. این امر به شما کمک می کند در کنار کمپین تبلیغاتی 

اصلی تان در گوگل ادز از محتوای تولید کاربران نیز سود ببرید. 
خیلــی از بازاریاب ها فکر می کنند محتوایی که کاربران تولید می کنند، 
اصلا ارزش ســرمایه گذاری ندارد. خب در این صورت باید بگوییم ماجرا 
کاملا برعکس اســت. مردم معمولا واکنش بهتری به محتوای بازاریابی از 
جنس خودشان نشــان می دهند. به زبان خودمانی، کاربران یا مشتریان 
عــادی بهترین بازاریاب های دنیا هســتند؛ چراکــه خیلی خوب دغدغه 
و نیازهای امثال خودشــان را می دانند. پس دفعــه بعد که دنبال ارتقای 
کمپین تــان در گوگل ادز بودید، بد نیســت نیم نگاهی به محتوای تولید 

کاربران داشته باشید. 
یادتان باشد، محتوای تولید کاربران باید به طور خودجوش و داوطلبانه 
تولید شــود، وگرنه هیچ ارزشی نخواهد داشت. پس الکی خودتان را برای 
دریافــت این مدل محتوا به آب و آتش نزنید. اگر عملکرد برندتان به طور 
طبیعی خوب باشد، کم کم سر و کله این دسته از کاربران پیدا خواهد شد. 

منابع:
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ساختمان مرجع دریایی بندر ابوموسی 55 درصد پيشرفت 
فيزیكی دارد

امروز:   خبرنــگار فرصت  بندرعباس، 
معــاون مهندســی و عمــران اداره کل بنادر 
و دریانــوردی هرمــزگان گفــت: کار احداث 
ســاختمان مرجع دریایی بندر ابوموسی که از 
اسفند ماه 1400 آغاز شده در حال حاضر 55 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد.  به گزارش روابط 
عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، 

حمید کمالی،  افزود: این ساختمان دارای 2 طبقه اداری و یک طبقه تکنیکال و یک طبقه 
برج کنترل اســت.  وی با بیان اینکه طبق قرارداد، زمان اجرای این طرح 18 ماه اســت، 
پیش بینی کرد: عملیات اجرایی این ساختمان مرجع دریایی تا بهمن ماه 1402 به اتمام 
برسد.  معاون مهندسی و عمران اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان افزود: این ساختمان 
شــامل بخش های برج کنترل تردد دریایی براساس استاندارهای موجود، تکنیکال، پیش 
بینــی فضا ویژه نیروهای امداد و نجات دریایی، پیش بینی فضاهای مورد نیاز برای انجام 
امور دریایی بندر و پیش بینی فضاهای آموزشــی، ورزشی، رفاهی و اقامتی ویژه کارکنان 
شیفت و مامورین است.   کمالی ادامه داد: ساختمان مرجع دریایی بندر ابوموسی به ارتفاع 
25 متر و در چهار طبقه با زیربنای یک هزار و 298 متر شامل یک طبقه خدمات رفاهی 
و به متراژ 517 متر )همکف(، یک طبقه اداری به متراژ 411 متر )طبقه اول(، یک طبقه 
اتــاق تکنیکال به متراژ 185 متر و هم چنین یک طبقه ســاختمان برج کنترل به متراژ 
185 متر مربع دربالاترین طبقه ســاختمان درحال ســاخت است  وی با بیان اینکه این 
ساختمان به گونه ای طراحی شده که ساختمان های برج کنترل در ارتفاع مناسب جهت 
کنترل بصری ترددهای دریایی و ورود و خروج تجهیزات به حوضچه بندر ابوموسی است، 
خاطرنشــان کرد: با اجرای طرح های موازی در این بندر زیرساخت های لازم برای ارتقای 
خدمات تجاری و گردشگری شهر ابوموسی تامین خواهد شد.  معاون مهندسی و عمران 
بنادر و دریانوردی هرمزگان اضافه کرد: با احداث این ســاختمان علاوه بر افزایش ایمنی 
تردد دریایی و تسریع در امداد و نجات دریایی با تجمیع فضاهای مورد نیاز اداری و رفاهی 

باعث بهبود خدمات به شهروندان ابوموسی و شناورهای منطقه ایجاد می شود.

صحيفه سجادیه دایره المعارف تشيع است
قم، خبرنگار فرصت امروز: مدیرکل اوقاف استان قم 
صحیفه سجادیه را دایرة المعارف تشیع دانست و گفت: در 
تمام ادعیه این کتاب، تکرار مکرر صلوات جنبه سیاســی 
داشــته و هدف، توجه دادن مردم به اهل بیت عصمت و 
طهارت بوده اســت. به گزارش روابــط عمومی اداره کل 
اوقاف و امور خیریه استان قم، حجت الاسلام والمسلمین 
عباس اسکندری سحرگاه امروز و در ویژه برنامه »تسبیح 
سحر« که از جوار آستان مقدس امامزاده جعفر شهید)ع( 
روی آنتن زنده سیمای مرکز قم رفت اظهار کرد: نگاهی به 
فهرست چهل و اندی دعای صحیفه ی سجاده و توجه به 

 تاریخ زمانی که این ادعیه از سوی آن حضرت انشاء می شده، ما را به نتایج عجیبی می رساند.
وی افــزود: دعاهای صحیفه ســجادیه طی ســال های 61 تا 67 هجــری قمری یعنی 
بعد از واقعه عاشــورا تا بازگشــت حضرت به مدینه انشاء شده اســت، دورانی تاریک که 
 شــرایط فوق العاده ای بر جامعه اســلامی حاکم بود و بنیان های زیادی فرو ریخته بودند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه اســتان قم با اشاره به حوادثی همچون حرّه و تخریب کعبه 
عنوان کرد: جامعه ای که پیامبر اکرم)ص(، امیرمومنان علی)ع( و امام حسن)ع( برای آن 
 زحمات زیادی کشــیده بودند، با اقدامات یزیــد در مدت کوتاه خلافتش فرو ریخته بود.
وی ادامــه داد: تمــام ادعیــه صحیفــه ســجادیه، ناظر بــه ایــن اتفاقــات بوده اند، 
اتفاقاتــی همچــون بــه حداقل رســیدن ارتبــاط عمــوم مردم بــا خدا، اســتغنای 
مالــی مردم کــه منجر بــه رواج لهو و لعب شــده بود و همچنین گســترش فحشــا 
 و منکــرات در شــهری همچــون مدینــه النبــی)ص( که قداســت خاصی داشــت.

اســکندری تصریح کرد: امام ســجاد)ع( با توجهــی به تمام معنا و کیاســت و زیرکی 
خاصی وارد میدان شــدند، به این ترتیب که با ابن زبیر همراهی نکردند زیرا به مصلحت 
 تشــیع نبود و از ســوی دیگر با بنی امیه هم همراه نشــد، زیرا هر دو گروه باطل بودند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: کار به جایی رسیده بود که مروان بن حکم 
که خود اموی بود، خانواده اش را به امام ســجاد)ع( سپرد و خود از مدینه فرار کرد، گفته 
 می شــود 400 خانواده در پناه امام سجاد)ع( بودند تا از آن شرایط وخیم در امان بمانند.

وی صحیفه ســجادیه را دایرة المعارف تشــیع دانســت و تصریح کرد: نخستین دعای 
صحیفه ســجادیه درباره حمد پروردگار عالم اســت و البته ارتباط گســترده با خدا در 
 همه ادعیه این کتاب شــریف مشهود اســت ولی هر یک موضوعات خاص خود را دارند.

اسکندری با بیان اینکه توجه دادن مردم به خدای تبارک و تعالی که در آن روزگار به شدت 
تضعیف شده بود، در دستور کار امام سجاد)ع( قرار داشته است گفت: ادعیه 44 و 45 صحیفه 
نیز در ارتباط با استقبال از ماه مبارک رمضان و وداع با این ماه هستند که دقت به بیانات ایشان 
 نشان می دهد گویی ماه رمضان موجودی مجسم است که حضرت در حال صحبت با او هستند.

مدیــرکل اوقــاف و امور خیریه اســتان قم افزود: بنیــان خانواده کــه در آن روزگار به 
هــم ریختــه بود هــم در ادعیه صحیفه ســجادیه مورد تاکیــد و توجه قــرار گرفته و 
 در قالــب دعــای پدر و مــادر در حق فرزنــدان و بالعکــس ظهور و بروز یافته اســت.

وی خاطرنشــان کــرد: اینگونه نبــود که امام ســجاد)ع( بــه خاطر شــرایط خفقان 
شــدید، هیــچ حرفی خطاب بــه حاکمیت نزند بلکــه در دعاهای مختلــف از خداوند 
 می خواهند ســتمگران را نابود کند و آنها که حق مردم را زیر پا می گذارند خوار شــوند.

اســکندری بــه ذکــر مکرر صلــوات بر محمــد و آل محمــد)ص( در ابتــدا و لابلای 
دعاهــای امام ســجاد)ع( اشــاره و ابــراز کــرد: تکرار مکــرر صلوات جنبه سیاســی 
 داشــته و هــدف، توجــه دادن مــردم به اهل بیــت عصمــت و طهارت بوده اســت.

مدیــرکل اوقاف و امور خیریه اســتان قــم تصریح کرد: معاویه دســتور بــه لعن امام 
علی)ع( بر ســر منابر داده بود، وقتی حضرت به شــهادت رســیدند برخــی به معاویه 
گفتنــد دیگــر رقیبی نــداری چرا همچنان بــه لعن علی اصــرار داری؟ و پاســخ داد 
 کــه تا نام محمــد)ص( در اذان بر ســر مناره ها بلند اســت، نام علی هم زنده اســت.

وی با بیان اینکه قرآن هم دایرة المعارف مذهب تشــیع اســت و شیعه به معنای اسلام 
ناب اســت گفت: اسلام یکی است و تشیع، حقیقت این دین الهی را بدون ذره ای انحراف 

جلوه گر شده است.

85 هزار ميليارد ریال پروژه آماده افتتاح برق منطقه ای در سفر 
رئيس جمهور به خوزستان

اهواز،  شبنم قجاوند: مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
خوزستان گفت: در ســفر رئیس جمهور به خوزستان این 
شــرکت بیش از 85 هزار میلیارد ریال پروژه آماده افتتاح 
دارد. محمود دشــت بزرگ تصریح کرد: در آســتانه سفر 
رئیس جمهور به خوزســتان این شرکت 27 پروژه با ارزش 
سرمایه گذاری بیش از 85 هزار میلیارد ریال شامل 2389 
مگاولت آمپر ظرفیت سازی در بخش پست، 128 کیلومتر 
مــدار، 25 مگاوات ظرفیت نیروگاهــی و 4.8 مگاوار بانک 
خانی آماده افتتاح رســمی دارد. وی افزود: این پروژه ها در 
شهرهای مختلف اســتان خوزستان و بخش  پست و خط 

فشار قوی برق بوده که با هدف توسعه ظرفیت، رفع افت ولتاژ و افزایش پایداری شبکه برق 
و تامین برق مشــترکین خانگی و صنعتی برنامه ریزی و به انجام رسیده است. مدیرعامل 
شرکت برق منطقه ای خوزســتان تصریح کرد: از جمله این پروژه ها می توان به فاز اول 2 
پست 132 به 33 کیلوولت GIS کارون و کیانشهر 1 و توسعه پست 132 به 33 کیلوولت 
گلستان در اهواز، فاز اول پست 230 به 132 و 33 کیلوولت سبزآب اندیمشک و خطوط 
دومداره 230 کیلوولت نیروگاه اندیمشــک، توسعه پست 132 به 33 کیلوولت ذولفقاری 
و شــهرک صنعتی در آبادان، توسعه پست 230 به 132 کیلوولت هفت تپه اصلی شوش، 
توسعه پست 400 کیلوولت نیروگاه خرمشهر اشاره کرد. بهینه سازی و نوسازی پست ها و 
خطوط انتقال و فوق توزیع درشبکه برق استان از جمله شوشتر، میانرود، میانکوه، عبدالخان 
و مارون پروژه های دیگری هستند که به گفته  محمود دشت بزرگ برای پایداری برق استان 
انجام گرفته و آماده افتتاح هستند. وی اضافه کرد: از دیگر پروژه های قابل افتتاح، ساختمان 
مرکزی شرکت برق منطقه ای خوزستان ) ساختمان امام رضا )ع(( در اهواز است که افتخار 
میزبانی یک شهید گمنام را در یادمان شهدای گمنام خود دارد. به گفته مدیرعامل شرکت 
برق منطقه ای خوزســتان این شرکت آمادگی دارد تا حضرت آیت الله سید ابراهیم رئیسی 

این پروژ  ه ها را در دومین سفر خود به خوزستان افتتاح فرمایند.
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اهواز، شبنم قجاوند: رئیس شورای پایایی منطقه ای شبکه برق 
خوزستان گفت: در سفر رئیس جمهور به خوزستان که در پیش است 
باید گزارش کامل و جامعی از وضعیت شبکه برق استان و پیشنهادات 
لازم برای رفع نقاط آســیب زا و توسعه شبکه برق ارائه شود. محمود 
دشت بزرگ در نشست شورای پایایی منطقه ای شبکه برق خوزستان 
که با حضور مدیران شرکت های تولید، توزیع نیروی برق خوزستان و 
اهواز و برق منطقه ای خوزستان با هدف عبور از پیک مصرف تابستان 
1402 برگزار شد با اشــاره به در پیش بودن سفر رئیس جمهور به 
خوزستان، بیان کرد: سفر رئیس جمهور و وزیر نیرو فرصتی است تا 
وضعیت شبکه برق استان به صورت شفاف توضیح و پیشنهادات لازم 
متناسب با کم و کاستی هایی که وجود دارد مطرح تا اعتبارات لازم 

برای توسعه شبکه برق خوزستان تخصیص داده شود.
وی افزود: از جمله مواردی کــه باید در گزارش به رئیس جمهور 
ارائه شود وضعیت تولید برق در استان و نیروگاه های نیمه کاره مانند 
خرمشهر و ماهشهر و نیروگاه هایی که هنوز عملیات اجرایی آنها آغاز 
نشده ) نیروگاه ویس و غیزانیه( است تا با مساعدتی که در این زمینه 

خواهند داشت بخش تولید برق در خوزستان تقویت شود.

رئیس شورای پایایی منطقه ای شبکه برق خوزستان و مدیرعامل 
شرکت برق منطقه ای استان با اشاره به در پیش بودن پیک مصرف 
1402، تصریح کرد: صنعت برق ) شرکت های تولید، انتقال و توزیع( 
به صورت یک مجموعه واحد دیده می شــود و مجموعه ای می تواند 
بگوید موفق اســت که محصول نهایی با کیفیتی را به دست مصرف 
کننده برســاند. دشت بزرگ اضافه کرد: برای اینکه برق با کیفیت به 

دســت مصرف کننده برســد و رضایت وی را به همراه داشته باشد 
لازم است که صنعت برق خود را یک مجموعه بداند و با هماهنگی، 

هم گرایی و هم افزایی برای تامین برق مشترکین تلاش کنند.
وی اظهار کرد: در کنار اقدامات فیزیکی که در بخش های مختلف 
شبکه در حال انجام بوده و باید تسریع شوند لازم است که برنامه های 
مدیریت بار مانند نشســت با صنایع بــزرگ و کوچک و برنامه های 
مدیریت مصرف برق برای کاهش بار سرمایشی در بخش خانگی که 
81 درصد مصرف برق خوزســتان را تشکیل می دهد، پیگیری و به 
سرانجام برسند. رئیس شورای پایایی منطقه ای شبکه برق خوزستان 
با اشــاره به نقاطی که در شبکه لازم است تا قبل از شروع پیک بار 
اصــلاح و بهبود پیدا کنند، گفت: هماهنگی هــای لازم باید در این 
نشست ها حاصل شود تا در زمان باقی  مانده مشکلات برطرف و عبور 

موفقی مانند سال های قبل از پیک برق حاصل شود.
در ادامه این نشســت، شــرکت های تولید برق، بــرق منطقه ای 
خوزستان در بخش انتقال و شرکت های توزیع نیروی برق خوزستان 
و اهواز گزارشــات اقدامات انجام شده و در حال انجام و اقداماتی که 

لازم است تا شروع پیک به سرانجام برسند را ارائه کردند.

تبریز - فلاح: فرمانده سپاه عاشورا تکلیف مهم و اصلی هنرمندان 
را ماندگار کــردن اهداف انقلاب با زبان هنر دانســت و افزود: همه 
نهادها و ارگان ها به خصوص دستگاه های فرهنگی و اجتماعی وظیفه 
حمایت از آثار هنری فاخر در تراز انقلاب اسلامی را دارند. سردار اصغر 
عباسقلی زاده در همایش هنرمندان بسیجی استان، با تاکید بر نقش 
خاص هنرمندان در دفاع از حریم جمهوری اســلامی، گفت: تکلیف 
و رسالت هنرمندان برای پاسداشت آرمان های اصیل انقلاب اسلامی 
ســنگین و خطیر است. وی با بیان اینکه امروز تکلیف هنرمندان در 
رشته های مختلف هنری تبیین و تشریح هنرمندانه حماسه آفرینی 
های شهدای دفاع مقدس، مدافعان حرم، سلامت و آرمان های انقلاب 
اســت، یادآور شد: این حماسه های بی نظیر در تاریخ جهان و ایران 
با زبان هنر ماندگار می شــود. عباسقلی زاده اظهار کرد: شهدا با نثار 
جان خود به شــکل هنرمندانه از آرمان های انقلاب در دوران دفاع 
مقدس و پس از آن دفاع کردند و تصویری از مسیر کربلا را به تاسی 
از امام حسین)ع( ترسیم کردند که امروز هنرمندان باید این حماسه 

ها را ماندگار و برای همیشــه تاریــخ در اذهان حک کنند. وی ادامه 
داد: در هشت سال دوران دفاع مقدس شهدای جوان و نوجوان با سن 
کم خود به شــهادت رســیدند، اما ماندگاری نام و راه آنها نسبت به 
بازماندگان جنگ بیشتر و بهتر بوده است و در شرایط کنونی کشور 

باید راه و آرمان شــهیدان را ادامه دهیــم و در این میان هنرمندان 
می توانند با هنر خود در این زمینه تلاش های وافری داشــته باشند. 
عباســقلی زاده با بیان اینکه اگر امروز خواهران ما زینبی و فاطمی و 
برادرانمان حسینی هستند، ریشه آن را باید در نهضت کربلا جستجو 
کرد، گفت: زندگی با عزت و تن ندادن به ذلت از آرمان های شهداست 
و باید توجه داشــت باورهای دینی و مذهبی به هویت انسان شکل 
می دهد تا در مقابل ظلم بایســتد. وی یادآور شد: ما همان کشوری 
هستیم که بیش از 40 سال آمریکایی ها در آن مستقر بوده و سیطره 
کامل داشــتند، اما امام راحل با تأســی از قیام کربلا به پا خواست و 
انقلاب مردمی و اسلامی را به پیروزی رساند. فرمانده سپاه عاشورا به 
برگزاری کنگره ملی 10 هزار شهید آذربایجان شرقی اشاره و اضافه 
کرد: دومین اجلاسیه مقدماتی این کنگره هفتم اردیبهشت همزمان با 
سالگرد شهادت حسن شفیع زاده فرمانده تبریزی توپخانه سپاه برگزر 
می شود. عباسقلی زاده زمان برگزاری کنگره ملی شهدای آذربایجان 

شرقی را آبان ماه امسال اعلام کرد

اراک- فرناز اميدی: دکتر کریمی، شــهردار کلانشــهر اراک با 
حضور در ضیافت پاک دلان سازمان مدیریت پسماند و صرف افطاری 
صمیمانه در کنار پاکبانان؛ این قشــر زحمت کش را اعضای واجب 
التکریم خانواده بزرگ شهرداری دانست. شهردار اراک در سخنرانی 
خود با اشاره به اینکه برگزاری ضیافت افطاری حداقل کار برای تجلیل 
از مقام پاکبانان در ماه مبارک رمضان است، گفت: پاکبانان زحمتکش 
شهرداری به صورت شبانه روزی برای خدمت به مردم و کسب روزی 
حلال در سرما و گرما مشــغول به فعالیت هستند و می توان گفت 
که ســلامت عمومی جامعه تا حد قابل توجــه ای مدیون زحمات 
این قشر پاک دل اســت.  کریمی ادامه داد: مجموعه بزرگ سازمان 
مدیریت پســماند به ریاست مهندس فدوی به یکی از سازمان های 
موفق شهرداری اراک در انجام وظایف خود تبدیل شده تا جایی که 
امروز اراک در حوزه خدمات شهری به عنوان شهری پاکیزه در کشور 

شناخته میشود. وی افزود: پاکبانان شهرداری اراک با نیت و خلوص 
قلبی خود در اربعین ســال گذشــته به کمک مردم در شهر مهران 

شتافتند و خدمت رسانی قوی انجام دادند به طوری که زحمات آنان 
تجلیل و قدردانی اســتاندار محترم ایلام را در پی داشت. کریمی در 
خصوص روند رو به رشد افزایش تجهیزات مکانیکی سازمان مدیریت 
پســماند اظهار کرد: با برنامه ریزی های انجام شده سازمان مدیریت 
پسماند به دستگاه های مکانیکی مناسبی مانند جنتکس تجهیز شده 
و این امر کماکان ادامه خواهد داشت تا همواره خدمت رسانی به مردم 

اراک تسهیل یابد. 
شــهردار اراک در پایان صحبت های خود از اجرایی شــدن طرح 
تفکیک از مبدا پسماندهای خشــک قدر دانی کرد و گفت: اجرایی 
شدن طرح تفکیک از مبدا و استقرار شرکت اکو در اراک سبب شده تا 
امروز بیش از شانزده هزار خانوار اراکی تحت پوشش سامانه هوشمند 
تفکیک از مبدا قرار گیرند و اراک به دومین شهر موفق کشور در این 

مبحث زیست محیطی تبدیل شود.

ساری، دهقان : مدیر منطقه چالوس: با برنامه ریزی و انجام تمهیدات 
لازم در سال 1401 بطور میانگین روزانه بیش از دو میلیون و 700 هزار 
لیتر انواع فرآورده های نفتی ) نفت سفید، نفتگاز، بنزین، نفتکوره، گاز 
مایع و سوخت هوایی ( در بخش های حمل و نقل، کشاورزی، صنعت 
و خانگی تامین و توزیع شده است. به گزارش خبرنگار مازندران به نقل 
روابط عمومی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چالوس، 
تورج امانی مدیر منطقه در گفتگو با این واحد، از تأمین و توزیع بیش 
از 966 میلیون لیتر انواع فرآورده های نفتی در ســال 1401 در غرب 
مازندران خبر داد و گفت: سوخترسانی به منطقه گردشگری چالوس 
بدون وقفه انجام پذیرفته است و در بخش بنزین با رشد 20 درصدی 
در مقایســه با مدت مشابه در سال قبل مواجه بوده ایم. تأمین و توزیع 
سوخت در سال 1401 با تمام فراز و نشیب هایش بدون وقفه و مشکلی 
انجام شــده و این مهم با همکاری و همراهی شرکت های حمل و نقل 
فرآورده های نفتی، رانندگان زحمتکش نفتکش، مالکان مجاری عرضه 
ســوخت مایع ) بنزین و نفتگاز (، سی ان جی ، شرکت های موزع گاز 

مایع و همچنین شــرکت های صاحب نشان بخوبی محقق شده است. 
امانی با بیان این موضوع که ســهم منطقه چالوس از مصرف سوخت 
کشور یک درصد می باشد اظهار کرد در سال 1401 سوخترسانی به 
مردم شریف بطور مطلوب انجام پذیرفت. وی اجرای موفق طرح توزیع 

الکترونیکی ) نفت سفید، گاز مایع و نفتگاز ( در سال 1401 را از جمله 
برنامه های شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در راستای تأمین 
و توزیع بهینه ســوخت در بین مصرف کنندگان عنوان کرد و گفت: 
اجرای این طرح ملی با همکاری تمامی مقامات و ادارات کل استان و 
شهرستان ها بطور کامل اجرا و حدود 35 هزار خانوار مشمول طرح در 
غرب مازندران در سامانه ســدف ثبت نام و سوخت مورد نیاز خود را 

بصورت الکترونیکی و با قیمت مصوب دریافت کردند
امانــی تصریح کرد: با برنامه ریزی و انجام تمهیدات لازم در ســال 
1401 بطور میانگین روزانه بیش از دو میلیون و 700 هزار لیتر انواع 
فرآورده های نفتی ) نفت ســفید، نفتگاز، بنزین، نفتکوره، گاز مایع و 
سوخت هوایی ( در بخش های حمل و نقل، کشاورزی، صنعت و خانگی 
تأمیــن و توزیع و با توجه به عدم برخورداری منطقه از خطوط انتقال 
فرآورده هــای اصلی، بیش از 80 درصد ایــن نیاز از مناطق همجوار ) 
ساری و گیلان ( و مابقی از مناطق دیگر معین ) اصفهان، تهران، یزد، 

کرج و....( و از طریق نفتکشهای جاده پیما صورت پذیرفته است

تبریز - فلاح: مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران آذربایجان شرقی 
از جمع آوری، ثبت و ضبط 98 درصد از اسناد مربوط به 10 هزار شهید 
این اســتان خبر داد. جابر ابوالفتح زاده در نشســت هم اندیشی اعضای 
کمیته ایثارگران و پیشکســوتان دومین کنگره ملی بزرگداشت 10 هزار 
شهید آذربایجان شرقی، جمع آوری این تعداد اسناد شهدا را گامی مهم 
و موفق در مسیر توسعه فرهنگ ایثار و شهادت دانست و افزود: در زمان 
حاضر بیش از 350 هزار برگ ســند و مدرک مربوط به شــهدای استان 
در مرکز اســناد بنیاد شهید و امور ایثارگران و همچنین تعداد پنج هزار 
اثر موزه ای از آنها در موزه شــهدا نگهداری می شــود. به گفته وی بیش 
از 22 هزار دیدار با ایثارگران آذربایجان شــرقی در قالب طرح »سپاس« 
طی ســال گذشته انجام شده است. ابوالفتح زاده با اشاره به اینکه کنگره 
10 هزار شــهید آذربایجان شرقی در اجرای منویات مقام رهبری مبنی 
بر زنده نگه داشــتن یاد و خاطره شهدا و تعمیم فرهنگ ایثار و شهادت 
آبان ماه امســال برگزار می  شود، اظهار کرد: تعمیم و گسترش فرهنگ 
ایثار و شــهادت در جامعه، ابلاغ پیام شهدای والامقام به مخاطبان نسل 
حال و آینده و ایجاد فضای فرهنگی مبتنی بر ارزش ها و گفتمان انقلاب 
اسلامی و امام خمینی)ره( با الهام از شهدا از اهداف مهم برگزاری دومین 
کنگره ملی 10 هزار شهید آذربایجان شرقی است. وی با بیان اینکه انقلاب 

اسلامی و نظام جمهوری اسلامی ایران هر چه دارد از برکت خون شهدایی 
است که از قبل از پیروزی انقلاب اسلامی تا کنون جان خود را فدا کردند، 
گفــت: امروز اگر می خواهیم ارزش ها و آرمان های آنان را حفظ کنیم، در 
همه حال موظف به زنده نگه داشتن یاد شهدا و تکریم خانواده های شهدا 
و سایر ایثارگران هستیم. رییس کمیته ایثارگران و پیشکسوتان دومین 
کنگره ملی بزرگداشت 10 هزار شهید آذربایجان شرقی گفت: نمایندگان 
کانون بازنشستگان نیروهای مسلح، ایثارگران سپاه عاشورا، سازمان بسیج 

پیشکسوتان، ایثارگران نیروی انتظامی، ایثارگران جهاد کشاورزی، ایثارگران 
ارتش، ایثارگران ادارات و نهادها، مرکز حفظ آثار سپاه عاشورا و اداره کل 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس آذربایجان شرقی در این کمیته 
عضو هستند. ابوالفتح زاده ادامه داد: شرح وظایف این کمیته نیز عبارت از 
سازماندهی و به کارگیری قشر ایثارگران استان در راستای تحقق اهداف 
و ماموریت های کنگره، برقراری ارتباط مســتمر با خانواده های ایثارگران 
به منظور تجلیل و گرامیداشــت آن ها و تکمیل اطلاعات و جمع آوری 
اســناد و مدارک شهدای والامقام، نظارت بر حسن اجرای امور مربوط به 
ایثارگران در ستادهای اجرایی شهرستان ها، پیگیری تدوین زندگینامه و 
خاطرات شــهدای والامقام استان، ایجاد شبکه راویان دفاع مقدس و اخذ 
تاریخ شــفاهی پیشکسوتان هشت سال دفاع مقدس است. وی خواستار 
اجرایی شدن بند )ک( تبصره )9( قانون بودجه سالانه کشور شد و گفت: 
در این تبصره مقرر شده تا به منظور توسعه و ترویج فرهنگ ایثار، شهادت و 
یکپارچه سازی حکمرانی در ترویج و گسترش مفهوم ایثار، جهاد، مقاومت 
و شهادت به عنوان سبک زندگی فاخر، همه دستگاه های اجرای موضوع 
ماده )29( قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه کشور حداقل یک درصد از 
اعتبارات هزینه ای خود را برای ترویج فرهنگ ایثار، جهاد و ساماندهی امور 

ایثارگران هزینه کنند

 بوشــهر،  خبرنگار فرصت امروز:  مدیرعامل شرکت گاز استان 
بوشهرگفت: در سال گذشته 863 ملاقات مردمی در جریان بررسی و حل 
مشکلات و دغدغه های شهروندان صورت گرفته است. به گزارش روابط 
عمومی شرکت گاز استان بوشهر مدیر عامل این شرکت گفت: با توجه به لزوم 
برقراری ارتباطی پویا و دوسویه بین شهروندان با مجموعه ی شرکت گاز استان 
بوشهر ملاقات و دیدار چهره به چهره مدیران گاز استان بوشهر هر هفته انجام مي 

شود و در این راستا در سال گذشته 863 جلسه ملاقات صورت گرفته است.  وی 
گفت:  این دیدارهای مردمی در قالب ملاقات های هفتگی در  راســتای حل 
مشکلات و رفع دغدغه های شهروندان و با هدف خدمت رسانی هر چه بیشتر و با 
کیفیت تر در حوزه های مختلف  گازرسانی صورت می گیرد.  فقیه افزود:  علاوه 
بر شنیدن و آگاهی از مشکلات، این ملاقات های مردمی می تواند ما را در برنامه 
ریزی های صحیح و جلب رضایتمندی شهروندان نیز کمک کند.  مدیر عامل 

شرکت گاز استان بوشهر افزود:  تمامی مدیران و مسئولان حوزه های مختلف 
گاز اســتان در همه روزهای هفته درب اتاقشان به روی ارباب رجوعان باز است 
و ملزم به پاسخگویی به مشکلات و مطالبات مراجعه کنندگان هستند.  وی در 
پایان گفت: جلسات ملاقات عمومی با شهروندان به دلیل دیدار چهره به چهره و 
آگاه سازی ارباب رجوع درخصوص مراحل قانونی پرونده، تاثیر بسزایی در تسریع 

رسیدگی به مطالبات و جلب رضایتمندی آنان دارد.

رئيس شورای پایایی منطقه ای شبكه برق خوزستان گفت:

سفر رئیس جمهور فرصتی برای توسعه شبکه برق خوزستان

فرمانده سپاه عاشورا:

کنگره ملی 10 هزار شهيد آذربایجان شرقی برگزار می شود

شهردار اراک در جمع ضيافت پاکبانان:

اراک دومين شهر موفق کشور در بحث تفكيک زباله از مبدا است

مدیر منطقه چالوس :

سوخت رسانی در سال 1401 به منطقه گردشگری چالوس بدون وقفه انجام پذیرفته است

مدیرکل بنياد شهيد و امور ایثارگران:

اسناد مربوط به 10 هزار شهيد آذربایجان شرقی جمع آوری شد

863 ملاقات عمومی با هدف تكریم ارباب رجوع درشرکت گاز استان بوشهر برگزار شد

نماگربازارسهام
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نویسنده: علی آل علی
دنیای تکنولوژی نه تنها برای مشتریان جذابیت بالایی 
دارد، بلکه حوزه کاری مورد علاقه یک عالمه کارآفرین در 
سراسر دنیا هم هســت. خب اگر کسی را سراغ دارید که 
دوست نداشته باشد شبیه کسانی مثل استیو جابز یا بیل 

گیتس شود، ما را هم بی خبر نگذارید. 
احتمالا شــما هم در کودکی با آرزوی تبدیل شدن به 
قهرمانان مختلف بزرگ شــده اید. برخی از این قهرمان ها 
مربوط به دنیــای دیزنی بودند؛ همــان کارتون هایی که 
بچه های این دوره و زمانه را هم شــیفته خودش می کند. 
در این میان وقتی آدم بزرگ می شود، کم کم قهرمان های 
تــازه ای پیدا می کند. اگــر نگاهی بــه کارآفرینان موفق 
داشته باشید، همیشه قهرمان هایی از نسل های کلاسیک 
کارآفرینان را در فهرست قهرما ن های آنها مشاهده خواهید 
کرد. یکی از حوزه هایی که این روزها حسابی قهرمان ساز 
شده، دنیای تکنولوژی است؛ چراکه خیلی از کارها به لطف 
نوآوری های تکنولوژی مثل آب خوردن ســاده شده است. 
به علاوه، همین نوآوری های حیرت انگیز در عمل موفقیت 

مالی حیرت انگیزی برای مدیران به همراه دارد.
همانطور که می شــود حــدس زد، کارآفرینی در حوزه 
تکنولوژی جذابیت زیادی دارد. البته شــما قرار نیســت 
با دســت خالی وارد این ماراتن ســهمگین شده و انتظار 
موفقیت داشته باشــید. در عوض همه چیز به مهارتهایی 

بستگی دارد که در بازار به کارتان می آید. 
خیلی از مقالات و راهنمایی های مربوط به کارآفرینی بر 
روی ریسک پذیری آدم ها تاکید دارد. ما در روزنامه فرصت 
امروز آنقدر کــه به یادگیری مهارت های اساســی توجه 
داریم، ریسک پذیری را عنصر مهمی نمی دانیم. خب شما 
باید چیزی در چنته داشــته باشــید تا با اتکا به آن سراغ 

ریسک ها بروید، مگر نه؟
امیدوارم تاکید ما بر روی یادگیری مهارت ها خیلی شما 
را به وحشت ننداخته باشــد؛ چراکه ماجرا اصلا پیچیده 
نیست. شــما الان مثل بازیگری هستید که تازه ترم اول 
دانشگاه را پشت سر می گذارد و هنوز هیچی نشده استرس 
ترم های بعدی را دارد. پس یکبار هم که شده نگرانی های 
بی خودی را کنار گذاشــته و با ما همراه باشــید. در ادامه 
فهرســتی از بهترین مهارت های ممکن برای کارآفرینی 
در دنیــای کارآفرینی، آن هم از مدل تکنولوژیک، را مرور 

خواهیم کرد. 
مهارت های اساسی در حوزه تكنولوژی

مردم معمولا تصور عجیبی از کارآفرینان در حوزه های 
فنــاوری دارند. به طوری که خیلــی وقت ها این تصورات 
شبیه فیلم های پلیسی می شود. راستش را بخواهید، هیچ 
کارآفرینی در دنیای تکنولوژی شباهتی به هکرهای خبیث 
در فیلم های هالیــوودی ندارد. پس همین حالا هر فکر و 

خیالی در این رابطه را از سرتان بیرون کنید. 
ما در این بخش دنبال مهارت هایی هستیم که واقعا به 
درد کارآفرینان می خورد. بی شک وقتی یک مهاجم فوتبال 
تازه حرفه اش را شــروع می کند، مهارت هایی مثل دریبل 
زنی حســابی به دردش می خورد. با این حال مهارت های 
فرعی مثل یادگیری بازی های کامپیوتری دردی از او دوا 
نخواهد کرد. هرچه باشــد این مهارت در گلزنی و تبدیل 
شدن به بازیکن فیکس تیم هیچ اهمیتی ندارد. ما هم در 
ادامه قصد داریم ســراغ مهارت هایی برویم که واقعا دردی 
از شما دوا خواهد کرد. پس با ما همراه باشید تا مقدمه ای 
برای ورود به کارآفرینی در دنیای تکنولوژی دم دست تان 

قرار گیرد. 
امنيت سایبری

اجــازه دهید کارمان را با مهمتریــن مهارت در دنیای 
تکنولوژی شروع کنیم. شما لازم نیست خوره شبکه های 
اجتماعی باشید تا از اهمیت امنیت سایبری مطلع شوید. 
برندهایی مثل فیس بوک که در طول ســال های اخیر با 
مشکلات امنیتی شدید رو به رو بوده اند، همیشه در مظان 
اتهام قرار دارند. پس طبیعی است که ما اولین مهارت را به 

حوزه امنیت سایبری اختصاص دهیم. 
گاهی اوقات کارآفرینان فکر می کنند کاربران اطلاعات 
مهمی در شبکه های اجتماعی ندارند تا با برندها یا یکدیگر 
به اشــتراک بگذارند. به همین خاطر هم همه چیز را در 
دنیای دیجیتال سرســری می گیرند. نتیجه کار هم یک 

شکست کاملا افتضاح برای کارآفرینان می شود. 
دورِ حرف های کلیشه ای درباره اهمیت امنیت سایبری را 
که قلم بگیریم، باید گفت این مهارت در عمل چطور کسب 
می شود؟ اصلا کارآفرینان حرفه ای چطور این مهارت را در 
خودشــان تقویت کرده و اجرا می کنند؟ خب اجازه دهید 
اول از همه درباره اجزای مهارتی که تحت عنوان »امنیت 
سایبری« می شناســیم، حرف بزنیم. این مهارت در واقع 

چند بخش مرتبط به هم دارد:
مدیریت سیستم عامل ها

کنترل امنیت شبکه
ارتقای امنیت سایبری رایانه های لینک شده به هم

آشنایی با منابع اصلی آلودگی سایبری و حملات مختلف
چهار مهارت بالا شــاید روی کاغذ ســاده به نظر برسد 
اما باید کاملا دقیق فراگرفته شــوند؛ چراکه کوچکترین 
اشــتباهی در این حوزه در واقع آخرین اشتباه تان خواهد 

بود. هرچه باشد مشــتریان به برندی که یکبار در زمینه 
امنیت ســایبری، آن هم در همان اوایل شروع به کارش، 

گند زده، دیگر اعتماد نخواهند کرد. 
شــاید فکر کنید ما در این بخش راهنمایی جامع برای 
یادگیری اصول امنیت سایبری داریم. خب در این صورت 
باید کمی ناامیدتان کنیم؛ چراکــه محدودیت این مقاله 
به ما اجازه چنین کاری نمی دهد. در عوض کافی اســت 
جست وجویی ساده در گوگل یا یوتیوب داشته باشید تا کلی 
محتوای به درد بخور و کلاس های آموزشــی به پسُت تان 
بخورد. اینطوری دیگر لازم نیست کلی از وقت تان را پای 

کلاس های حضوری با هزینه های سرسام آور هدر دهید. 
یادتان باشــد، در هر دوره آموزشی شرکت کنید، باید 
چهار مهارت بالا را با هم یاد بگیرید. وگرنه همیشــه یک 
جای کارتان در زمینه امنیت ســایبری مشــکل خواهد 

داشت. 

بلاک چين
بلاک چیــن فناوری مادر در زمینــه طراحی بیت کوین 
محسوب می شود. تمامی رمزارزهایی که این روزها هوش 
از کله هر کســی برده اند، به لطف این فناوری و سیستم 
غیرمرکزی اش طراحی شــده اند. به طــوری که اطلاعات 
ذخیره شــده در هر واحد از این فناوری تحت تاثیر حمله 
سایبری یا تخریب مرکزی قرار نمی گیرد )امیدوارم با این 
عبارت های تخصصی خیلی سرتان را درد نیاورده باشیم!(.

بی شک هیچ کارآفرینی قرار نیست دوباره بیت کوین را 
طراحــی کند. با این حال امنیت بالای فناوری بلاک چین 
آشــنایی با آن را امری ضروری ساخته است؛ به ویژه برای 

شما که قصد کارآفرینی در دنیای تکنولوژی را دارید.
وقتــی درباره آشــنایی با بلاک چین حــرف می زنیم، 
منظورمان آن دوره های گرانی نیســت که آخر ســر هیچ 
داده اضافه ای به شما نمی دهد. در عوض باید دنبال آشنایی 

با سرفصل های زیر باشید:
معماری داده

رمزارزها و ساختارشان
زبان های برنامه نویسی

توسعه وب
معماری بلاک چین

خوشبختانه این روزها مطالب زیادی درباره بلاک چین 
در دســترس قــرار دارد که اتفاقا بعضی از آنها از ســوی 
مهندســان حرفه ای این حوزه تولید شــده است. پس بد 
نیست ســری به محتواهای تخصصی در این حوزه بزنید. 

یادتان باشــد، همیشه یادگیری یک مهارت تخصصی کار 
سختی اســت. پس همان اول کار با مشاهده اصطلاحات 

پیچیده این حوزه ناامید نشوید. 
یادتان باشــد، حوزه بلاک چین تنــوع بی نهایت زیادی 
وجود دارد. پــس بعد از اینکه اطلاعات اساســی در این 
راســتا را کسب کردید، بد نیست نیم نگاهی به حوزه های 
تخصصی هم داشــته باشــید و حوزه هایی مثل مدیریت 
پروژه با استفاده از بلاک چین در سال های اخیر محبوبیت 
زیادی پیدا کرده است. شما با یادگیری چنین مهارت های 
تخصصی امکان پیدا کردن موقعیت های شغلی بی نهایت 

بهتری را خواهید داشت.
هوش مصنوعی

ایلان ماســک هوش مصنوعی را مهمترین خطر برای 
تمدن بشــری می داند. این نــگاه تیره و تــار به یکی از 
دستاوردهای مهم تکنولوژی انسانی کمی غیرمنطقی به 

نظر می رســد. هرچه باشــد ابزاری مثل چت جی پی تی 
)Chat GPT( هنوز هیچی نشده کلی طرفدار در سراسر 
دنیا پیدا کرده است. درست مثل یک مسابقه مهم ورزشی 
که نگاه همه مردم در سراســر دنیــا را به خودش جلب 

می کند!
صرف نظر از نگاه منفی بافانه آدم هایی مثل ایلان ماسک، 
هوش مصنوعی تا مغز اســتخوان در زندگی ما نفوذ کرده 
است. جذابیت این فناوری برای کارآفرینان بیشتر از همه 
مربوط به ساده ســازی خیلی از کارهای سخت است. مثلا 
پاســخگویی به مشتریان را در نظر بگیرید. تا همین چند 
ســال قبل یک تیم حرفه ای از کارشناس ها برای خدمات 
مشــتری لازم بود اما حالا ماجرا کاملا فرق کرده اســت؛ 
چراکه هوش مصنوعی در کسری از ثانیه بهترین جواب ها 

را تحویل مخاطبش می دهد. 
اگر شما دوست دارید وارد دنیای تکنولوژی شوید، باید 
اول از همه مهارت کار بــا هوش مصنوعی را یاد بگیرید؛ 
چراکه بدون این مهارت شما هیچ شانسی برای اثرگذاری 
بر روی مخاطب تان نخواهید داشت. نکته دیگر اینکه هوش 
مصنوعی زمان زیادی برای شما می خرد. این زمان وقتی 
قصد نوآوری در بازار را داشته باشید، مشکلات زیادی را از 

جلوی پای تان برمی دارد. 
شــما را نمی دانم، ولی من که هیــچ وقت میانه خوبی 
با کارهای تکراری مثل ارســال ایمیل برای مشــتریان یا 
پاسخگویی به تماس های آنها نداشتم. بعید می دانم اصلا 
کســی در دنیا پیدا شود که این کار را با جان و دل انجام 
دهد. بــه همین خاطر هوش مصنوعــی می تواند کمکی 
شایان به شــما کند. به ویژه اینکه ترکیب آن با یادگیری 

ماشینی معجون حیرت انگیزی ساخته است.
یادگيری ماشينی

در انتهای بخش قبل اشاره ای گذرا به یادگیری ماشینی 
کردیــم. این فناوری در کنار هوش مصنوعی بســیاری از 
چشــم ها را به خودش خیره کرده است. ماجرا از این قرار 
است که یادگیری ماشینی در واقع فرآیند یادگیری انسان 

را شبیه سازی می کند اما با سرعت بی نهایت بالاتر!
انســان ها معمولا در طول زمان نکات تازه را یاد گرفته 
و کارشــان را بهبود می بخشند. مثلا راننده ای که روز اول 
پشــت فرمان می نشــیند، احتمالا چند باری اتومبیل را 
خاموش کرده و حسابی سرنشینان را اذیت خواهد کرد. با 
این حال بعد از گذشت مدت زمانی نسبتا کوتاه مهارت های 
او با مایکل شــوماخر مو نمی زند. چنین ماجرایی درباره 
عملکرد تیم های بازاریابی یــا روابط عمومی هم مصداق 
دارد. مثــلا همین روابط عمومی را در نظر بگیرید. خیلی 
از برندهــا در این زمینه به هوش مصنوعی اعتماد ندارند؛ 
چراکه این تکنولوژی در برابر سوالات تازه مشتریان عملا 
بی دفاع است. درســت به همین خاطر یادگیری ماشینی 

روانه بازار شده تا اوضاع را عوض کند. 
یادگیری ماشــینی در واقع الگوریتمــی کمکی برای 
هوش مصنوعی اســت. به این ترتیب ابزارهای هماهنگی 
با یادگیری ماشینی وقتی با سوال یا مسئله ای ناشناخته 
رو به رو شوند، مثل یک پژوهشگر حرفه ای سراغ اینترنت 
رفته و جواب درست را از زیر سنگ هم شده، پیدا می کنند. 
ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم یادگیری ماشینی 

نه تنها ضریب خطای انسانی را حذف می کند، بلکه کارها 
را ســریع تر نیز خواهد کرد. مثلا حوزه روابط عمومی که 
پروژه هایــی بین یــک تا چند ســال دارد، دیگر به لطف 
یادگیری ماشینی در عرضه چند هفته کارها را جمع بندی 

خواهد کرد. ماجرا جالب شد، نه؟
مهمترین کاربرد یادگیری ماشــینی، نــه در تعامل با 
مشتریان، بلکه طراحی نرم افزار است. این روزها ابزارهای 
بی نهایت متنوعی برای کمک به کارآفرینان در دســترس 
قرار دارد. یادگیری ماشــینی به طراح های نرم افزار برای 
ارائه ابزارهایی حیرت انگیز کمک می کند. اینطوری حتی 
ســخت ترین کارها نیز به راحتی آب خوردن انجام خواهد 

شد. 
یادتان باشد، یادگیری ماشینی کاری نیست که شما به 
تنهایی جلو ببرید. بنابراین اگر قصد یادگیری اش را دارید، 
باید کل تیم را با خود همراه کنید. وگرنه اطلاعات تان هیچ 

دردی از کسب و کارتان دوا نخواهد کرد. 
توسعه اپ های موبایلی

زمانــی نه چنــدان دور همه مردم بــرای چک کردن 
سایت ها یا کار با شبکه های اجتماعی از لپ تاپ استفاده 
می کردند. از آن زمان تا حالا نه تنها نســل های پی در پی 
آیفون، بلکه کلی گوشی هوشــمند دیگر روانه بازار شده 
اســت. نتیجه کار هم حواس پرتی مداوم مردم بوده؛ البته 

از نوع دیجیتالی اش!
آیا تا حالا دقــت کرده اید در طول روز چقدر از اپ های 
موبایلی اســتفاده می کنید؟ این ســوالی است که اغلب 
کارآفرینان هیچ جوابی برای آن ندارند. البته مردم با کمی 
دقت حســاب کار دست شان می آید. اجازه دهید روز یک 
کارمند بانک را با هم مرور کنیم. احتمالا کارمند قصه ما 
صبح کله ســحر با صدای ساعت گوشی اش بیدار خواهد 
شــد. بعد هم همانطور که در تخت دراز کشیده کمی در 
شبکه های اجتماعی می چرخد تا ویندوزش بالا بیاید. حالا 
نوبت به چک کردن آب و هوا می رسد که باز هم با موبایل 

صورت خواهد گرفت. 
کارمند قصه ما حتی برای رســیدن به محل کار هم از 
اپ های مســیریاب اســتفاده می کند. با این حساب هیچ 
چیــزی برای پنهان کــردن درباره اهمیت گوشــی های 
هوشــمند وجود ندارد. نکته ای که این وســط باید به آن 
توجه بیشتری کنیم، کاربرد فراوان اپ های موبایلی است. 
به طوری که گوشی های هوشمند بدون اپ های رنگارنگ 

اصلا به درد نمی خورند!
ما در روزنامه فرصت امروز توســعه اپ های موبایلی را 
یکــی از حوزه هــای کاری پرطرفدار و صدالبته پولســاز 
می دانیم. این روزها نه تنها اپ هــای کاربردی زیادی دم 
دست من و شماســت، بلکه کلی بازی گوناگون هم روی 
گوشــی های هوشمند نصب می شود. گاهی اوقات گردش 
مالی چنین بازی هایی حتی از ســود خالص یک شرکت 
پرآوازه هم بیشــتر است. پس منتظر چه هستید؟ همین 
حالا کارتان را شــروع کرده و در یک دوره توسعه اپ های 
موبایلی شرکت کنید. قول می دهم این کار نه تنها افق های 
تــازه ای از کارآفرینی را به روی تان باز کند، بلکه در حالت 
عادی پیشــنهادهای اســتخدامی بهتری نیز به سراغ تان 

بیاورد. 
طراحی رابط کاربری

رابط کاربری از آن دســت مفاهیمی اســت که معمولا 
در میــان کارآفرینان کاملا مظلوم واقع می شــود؛ چراکه 
کمتر کسی به طور جدی آن را دنبال می کند. البته ما در 
روزنامه فرصت امروز اصلا اینطوری فکر نمی کنیم؛ چراکه 
طراحــی رابط کاربری هم مثل هر کار دیگری حســاس 
و سرنوشت ســاز اســت. اجازه دهید با یــک مثال دقیق 
منظورمان را روشــن کنیم. ســایت خبرگزاری نیویورک 
تایمــز را در نظر بگیرید. اگر این ســایت حالت عجیب با 
منوی پیچیده داشــت، احتمالا خبری از ترافیک سنگین 
برای آن نبود. با این حال در عمل همه چیز در سایت این 
خبرگزاری ســرجای خودش است. به علاوه، کاربرانی که 
آشنایی زیادی با رابط کاربری ندارند هم به سادگی هرچه 

تمام تر با آن کنار می آیند.
طراحی رابط کاربری کار پیچیده یا غیرممکنی نیست. 

فقط آدم باید کارش در این حوزه را اصولی دنبال کند. ما 
در اینجا فهرســتی از مواردی که در این حوزه باید خیلی 

خوب یاد بگیرید را گردآوری کرده ایم:
مهماری اطلاعات

طراحی تعاملی
مهارت های آنالیز داده 

تایپوگرافی
مهارت های بالا شــاید در ظاهر پیچیده به نظر برسند 
اما به محض اینکه وارد ســاختار ماجرا شــوید، همه چیز 
برای تان ســاده و راحت خواهد شــد. اینطوری به راحتی 
آب خوردن امکان طراحی رابط های کاربری چشــم نواز را 
خواهید داشت. اجازه دهید با هم روراست باشیم، هنوز هم 
که هنوز است مشتریان با چشم شان خرید می کنند. پس 
یک رابط کاربری درجه یک کاملا به دردتان خواهد خورد.

توسعه گيم
صنعت گیم دیگر یک حوزه مفــرح با درآمدی بخور و 
نمیر نیســت. در عوض کســانی که مهارت بالایی در این 
حوزه دارند، خیلی خوب امکان توسعه کسب و کارشان را 
پیدا کرده و سودهای چند میلیون دلاری به جیب می زنند. 
احتمالا شما هم وقتی پای پلی استیشن یا ایکس باکس 
هســتید، به این فکر افتاده اید که سر و گوشی در صنعت 
بازی سازی آب دهید. خب در این صورت یادگیری مهارت 

توسعه گیم از نان شب هم برای تان واجب تر است. 
وقتی درباره توســعه گیم حــرف می زنیم، مهارت های 
جانبی نظیر طراحی انیمیشــن، برنامه نویســی، طراحی 
دیتابیــس و رابط کاربــری را هم مدنظــر داریم؛ چراکه 
بدون این موارد هیچ وقت یک بازی درجه یک روانه بازار 

نمی شود. 
یادتان باشــد، طراحی بازی هایــی مثل فیفا یا کال آف 
دیوتی کار یک نفر یا حتی تیمی کوچک نیست. پس باید 
حواس تان به جزییات کار باشد؛ چراکه موفقیت تک نفره 
در دنیای گیم معنایی ندارد. در عوض بهتر است یک تیم 
هماهنگ با خودتان داشته باشید تا کارها با سرعت بالاتری 
پیش برود. به علاوه، مهارت های بالا کمتر در یک نفر جمع 
می شود. پس چاره ای به غیر از همکاری با آدم های مختلف 

برای طراحی گیم نخواهید داشت. 
اگر نظرتان درباره ورود به دنیای گیم جدی است، باید 
کمی به فکر حوزه تخصصی باشید. مثلا به موارد زیر دقت 

کنید:
طراحی گیم

آنالیزور کیفی بازی
مهندس طراحی صدا

برنامه نویس بازی ها
استودیو عرضه بازی

هر کدام از مــوارد بالا یک حوزه کاری مهم را نشــان 
می دهد. این امر نه تنها برای شما سرنوشت ساز خواهد بود، 
بلکه نوع رابطه تــان با دیگر افراد حاضر در صنعت گیم را 
نیز شکل می دهد. مثلا کسی که در حوزه تاسیس استودیو 
عرضه بازی فعالیت دارد، باید روابط عمومی خیلی خوبی 
داشته باشــد؛ چراکه بدون این مهارت همیشه یک جای 

کارش ایراد خواهد داشت. 
بازاریابی دیجيتال

آخرین گزینه این مقاله حسابی شوکه کننده خواهد بود؛ 
چراکه کمتر کســی انتظار مشاهده بازاریابی دیجیتال در 
مقاله ای در حوزه تکنولــوژی را دارد. قبول دارم بازاریابی 
یک استراتژی بی نهایت قدیمی در دنیای کسب و کار است، 
اما دلیل نمی شــود الگوی دیجیتال آن را از قلم بیندازیم. 
کسانی که دنبال ورود به دنیای تکنولوژی و کسب سود از 
آن هستند، باید همیشه نیم نگاهی به بازاریابی دیجیتال 
هم داشته باشند. راستش را بخواهید، بازاریابی دیجیتال 
حوزه ای نیست که شما را به طور مستقل به درآمد برساند. 
در عوض شما مسیری برای همکاری نزدیک با سایر برندها 

و کسب سودهای چشمگیر پیدا می کنید. 
ایــن روزها آنقدر رقابت در بازار زیاد هســت که بدون 
بازاریاب هیچ کس شانســی برای موفقیت در بازار نداشته 
باشــد. انگار همه کارآفرینان باید کارشــان را با بازاریابی 
دیجیتال گره بزنند تا شانســی برای دیده شدن از سوی 
مشتریان داشته باشند. این وسط کسانی که مهارت بالایی 

در این حوزه داشته باشند، حسابی خواهان دارند. 
کســب مهارت در بازاریابی دیجیتــال همینطور الکی 
نیســت. خیلی ها فکر می کنند اگر در الگوهای کلاسیک 
مارکتینگ مهارت داشته باشند، به طور خودکار در دنیای 
دیجیتال نیز همه چیز مطابق میل شان پیش خواهد رفت. 
خب اگر شما هم اینطور فکر می کنید، لطفا موارد زیر را به 

لیست یادگیری تان اضافه کنید:
سئو

مدیریت شبکه های اجتماعی
تحلیل داده

روابط عمومی دیجیتال
مدیریت برند
تبلیغ نویسی
تولید محتوا

هر کدام از موارد بالا برای یادگیری زمان نســبتا زیادی 
از شما طلب می کند. پس یادتان باشد بازاریابی دیجیتال 
حوزه ای نیســت که امروز دل تان برای آن پر بکشد و فردا 
تبدیل به یک مارکتر حرفه ای شــوید. متاسفانه خیلی از 
کارآفرینان به این نکته کلیدی و مهم توجه لازم را نشان 
نمی دهند. به همین خاطر هم دائما کارشان با مشکل رو 

به رو می شود. 
سخن پایانی

کارآفرینی در حوزه تکنولوژی رویایی اســت که خیلی 
از آدم ها در سر دارند. با این حال کمتر کسی برای تحقق 
آن عملا وارد میدان می شود. کسانی هم که این ریسک را 
می کنند، معمولا هیچ مهارت خاصی برای موفقیت در این 
حوزه ندارند. کافی اســت نگاهی به سیل استارت آپ های 
شکست خورده در حوزه تکنولوژی بیندازید تا حساب کار 

دست تان بیاید. 
من و همکارانم در روزنامه فرصت امروز امیدواریم نکات 
مورد بحث در این مقاله کمکی هرچند کوچک به شــما 
برای آشنایی بهتر با کارآفرینی در دنیای تکنولوژی کرده 
باشد. لازم به یادآوری نیست که کارشناس های ما به طور 
24 ساعته آماده کمک به شما و کسب و کارتان هستند. 
پس تعارف را کنار گذاشته و سوالات تان را خیلی راحت با 

ما در میان بگذارید. 
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راهنمای جامع کارآفرین در دنيای تكنولوژی

کارآفرینان حوزه تکنولوژی چه مهارت هایی لازم دارند؟


